
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس:
ودتر به عملکرد بانک مرکزی ورود شود هر چه ز

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی از ابلاغ نشدن آئین نامه 
اعطای وام مسکن روستایی از ســوی بانک مرکزی با وجود ابلاغ از سوی 

دولت انتقاد کرد.
حجت الاسلام والمسلمین حســین جلالی عضو کمیســیون فرهنگی 
مجلس شورای اســلامی، درباره دلیل تأخیر دیر هنگام آئین نامه اعطای 
وام ۳۵۰ میلیونی مســکن روســتایی گفت بانک ها باید تســهیلگری، 
تنظیم گری، روانسازی و آماده ســازی کنند و به مردم همیاری و کمک 

کنند. در واقع مشکل اولیه ما با بانک ها بنگاه داری آنها است.
جلالی در ادامه بیان کرد: بانک های ما برای خدمت نیامده اند، بلکه برای 
ثروت اندوزی و جمع کردن مال و ثروت خودشــان از طریق واسطه گری، 

دلالی گری و سوداگری فعالیت می کنند.
این نماینده مجلس یازدهم ادامه داد: ما چهار مسئله سفته بازی در کشور 
در حوزه دلار، مسکن، سکه، طلا و خودرو در کشــور داریم. در این چهار 
حوزه ما همیشه دست بانک ها را می بینیم زیرا همیشه بانک ها پول مردم 

را جمع می کنند و این پول را در این حوزه ها سرمایه گذاری می کنند.
وی افزود: شــأن نزول بانک در کشورهای دنیا که اســلامی هم نیستند 
بیشــتر خدمت به مردم اســت و در کنار این وظیفه هم درآمدی کسب 
می کنند اما در کشــور ما که ادعا داریم بانک داری اســلامی هم داریم، 
بانک ها شأن نزولشــان این است که کشــاورزی را از بین ببرند، پول را از 

چرخه تولید بیرون بکشند و صرف دلالی و واسطه گری خودشان کنند.
به گفته این مقام مســئول؛ یکی از دلایلی که کارخانجات ما در کشــور 
تعطیل می شود و یا تولید ما توســعه پیدا نمی کند اقدامات بانک ها است. 
بانک ها با تبلیغ ســپرده گذاری مردم در شــعبه های خودشان و اعطای 
سود ۲۲ و ۲۳ درصدی به مردم جلوی سرمایه گذاری در حوزه های مولد 
در کشــور را می گیرند.جلالی ادامه داد: وقتی بانک ها مردم را تشویق به 
سپرده گذاری برای گرفتن سود می کنند طبیعی است که مردم به جای 
اینکه به دنبال تولید و سرمایه گذاری باشند به دنبال این هستند که پول 

را در بانک ها پس انداز کنند و سود بیشتری از آن بگیرند.
جلالی در ادامــه گفت: وقتی تمامــی پول های مــردم در بانک ها بلوکه 
می شود کشاورزی تولید و رونق در کشــور تعطیل می شود. اگر هم وامی 
به مردم می دهند مردم را اســیر و بنده خودشــان می کننــد و به نحوی 
سخت گیری می کنند که مردم و تولید کنندگانی که از آنها وام گرفته اند 

نتوانند به تعهدات خود عمل کنند و در نهایت هم متضرر شوند.
این نماینده مجلس یازدهم بیان کرد: اعطای وام مســکن روســتایی از 
اهمیت بالایی برخوردار اســت و برای جلوگیری از مهارجت روستاییان 
به شهرها باید شرایط لازم برای آنها مهیا شــود، ولی وقتی یک وام هم به 
آنها پرداخت نمی شود چطور انتظار داریم که مردم در روستاها ماندگاری 
داشته باشــند. باید هر چه زودتر رئیس کل بانک مرکزی این آئین نامه را 

ابلاغ کند و وزارت اقتصاد هم به این موضوع ورود کند.

مجلس

تراز تجاری کشور چگونه ۱۰ میلیارد دلار مثبت شد؟
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 وقتی مسکن دیگر برای کارمندان و کارگران 
در دسترس نیست

فرشید پورحاجت در حال حاضر قشر مصرفی و قشــر کارمنــد و کارگر، دیگر 
نمی توانند به همین راحتی صاحب مســکن شــوند.تکانه های شــدید اقتصادی 
که در اقتصاد کلان ظرف دو سه سال گذشــته رخ داد، بخشی از بازیگران صنعت 
ساختمان را از گردونه خارج کرده است.سازندگان مسکن بخشی از منابع مالی را از 
محل پیش فروش ساختمان تامین می کنند، بنابراین کسانی که در سال های ۹۸، 
۹۹ و حتی ۱۴۰۰ اقدام به پیش فروش مســکن کردند، برای این گروه اساسا ویگر 

قدرت و توان بازگشت به بازار مسکن به سختی فراهم است.

یادداشت

مرگ یا آزادی
تبســم نمازی  چگونه می توان مبارزه کرد بدون آتکه دیگرانی آسیب ببینند؟ 
مردم غزه بدون چنین عملیاتی چگونه ممکن اســت روزی رها شوند؟تلاش برای 
رسیدن به آزادی، امری فطری اســت که نمی توان از انســان ها سلب کرد و هیچ 
قانون نوشــته و نانوشــته ای مانع آن نخواهد بود و این چیزی است که گاه به عمد 

کوشش می شود تا فراموش شود. 

دیدگاه

انالله و اناالیه راجعون
 جناب آقای جعفر رضایی

مدیر محترم سازمان استان ها و شهرستان های روزنامه خریدار
 نشستن در سوگ خواهر، به مانند از دست دادن تکه ای از وجود خویشتن است که هرگز نمی توان آن را با چیزی جایگزین کرد.

درگذشت خواهر گرامیتان را به جنابعالی و خانواده محترمتان تسلیت عرض نموده ، از خداوند متعال برای آن مرحومه غفران و 
رحمت الهی و برای شما و سایر بازماندگان صبر و شکیبائی مسئلت می نماییم.

پرسنل دفتر مرکزی و نمایندگان روزنامه خریدار در سراسر کشور

 آگهی فروش مزایده سه دستگاه خودرو 
) به شماره مزایده ۱۰۰۲۰۰۴۱۸۹۰۰۰۰۰۳( 

نوبت اول
اداره کل دامپزشکی استان لرستان در نظر دارد سه دستگاه خودرو تحت مالکیت خود را 

از طریق مزایده عمومی نقدی بفروش برساند.
متقاضیان می بایست جهت دریافت اطلاعات مزایده به پایگاه اینترنتی سامانه تدارکات 
الکترونیک دولت به نشانی www.setadiran.ir مراجعه نمایند. کلیه متقاضیانی که 
قصد شرکت در مزایده را دارند لازم است نسبت به تهیه توکن از طریق مقتضی اقدام و 
سپس اسناد مزایده را از طریق سامانه مذکور دریافت نمایند. بدیهی است ارسال هر گونه 

درخواست با پیشنهادی خارج از سامانه مذکور پذیرفته نخواهد بود.
تاریخ انتشار آگهی در سامانه 1402/09/04 لغایت 1402/09/27

مهلت بازدید 1402/09/04 لغایت 1402/09/14 از ساعت 8 الی 14 
ارسال پیشنهاد 1402/09/04 لغایت 1402/09/27 تا ساعت 12 روز بازگشایی 1402/09/28 

و زمان اعلام برنده 1402/09/29
روابط عمومی اداره کل دامپزشکی استان لرستان

معاونت صنایع حمل ونقل وزارت صمت، گزارشــی از 
کاهش خودروهای پرتیــراژ در بازار خودروی کشــور 
ارائه کرده کــه آن را نتیجه اصلاح قیمــت  خودروها در 
فروردین ماه ســال جاری )پس از نزدیــک به یک ماه و 
نیم ثابت ماندن قیمت کارخانه ای محصولات( دانسته 
است.براساس گزارشــی که اخیراً وزارت صنعت، معدن 
و تجارت منتشــر کرده، اعلام شــده که افزایش قیمت 
کارخانــه ای خودرو در اواخر اردیبهشــت ماه توســط 
مرجع قیمت گــذار، زمینه کاهش قیمت هــا در بازار را 
فراهم کرده است.در گزارش معاونت حمل ونقل وزارت 
صمت در تحلیل بازار خودروها تاکید شــده اســت که 

کاهش محسوس قیمت ها در بازار خودرو کشور، همراه 
با رشــد قیمت کارخانه ای محصولات خودروســازان 
در اردیبهشت ماه توسط شــورای رقابت رقم خورده و 
قیمت خودروهــای داخلی و مونتــاژی از زمان اصلاح 
قیمت کارخانه ای توسط شــورای رقابت در اردیبهشت 
ماه ســال جاری با افت محسوســی در بازار مواجه شده 
است.براســاس این گزارش، خودروهای تولید داخل از 
ابتدای سال گذشــته در بازار حدود ۵۲ درصد و قیمت 
خودروهای مونتاژی حــدود ۳۵ درصد افزایش قیمت 
داشــته اســت اما روند بازار خودرو از ۲۱ فروردین ماه 
امسال )از زمان رشــد قیمت خودرو به تصمیم شورای 

رقابت( شکل دیگری به خود گرفت؛ به گونه ای که طبق 
جدول قیمتی کــه این معاونت وزارت صمت منتشــر 
کرده اســت، در مدت مذکور بهای خودروهای مونتاژی 
۳۱.۵ درصد و قیمت محصــولات داخلی ۲۱.۳ درصد 
کاهش را ثبت کرده اســت. براساس آنچه که در گزارش 
وزارت صمت آمده اســت،  قیمت ۱۸ خودروی داخلی و 
مونتاژی در دو بازه زمانی از ابتدای سال ۱۴۰۱ تاکنون 
و همچنین از زمان افزایش قیمت خودرو توسط شورای 
رقابت تاکنون بررســی شده اســت.طبق این گزارش 
قیمت KMC T۸ کرمان موتــور پیش از قیمت گذاری 
جدیــد محصولات خودروســازان دو میلیــارد و ۲۵۰ 

میلیون تومــان بوده که پــس از اصــلاح قیمت ها در 
اردیبهشت ســال جاری، روند نزولی به خود گرفت؛ به 
طوری که طبق بررســی های وزارت صمت قیمت این 
خودرو هم اکنون به یک میلیــارد و ۳۳۵ میلیون تومان 
رسیده است؛ براساس این گزارش این خودرو بیشترین 
کاهش قیمــت را تجربه کرده اســت.لاماری ایما گروه 
صنعتی آرین موتور دیگــر خودرویی اســت که بعد از 
KMC T۸ بیشترین افت قیمت را تجربه کرده و در بازه 
زمانی مذکور از دو میلیارد و ۵۴۰ میلیون تومان به یک 
میلیارد و ۶۱۵ میلیون تومان رســیده است محاسبات 

حاکی از کاهش ۳۶ درصدی قیمت این خودرو است.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران:
برق بخشی از راه آهن تهران- تبریز تامین می شود

مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای تهران گفت: آماده تأمیــن برق موردنیاز 
برای بخش موردنظــر در خط آهن تهــران - تبریز هســتیم.حبیب قراگزلو 
افزود: شــرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران درخواســتی در زمینه تأمین 
برق بخشــی از خط راه آهن تهران - تبریز داشته اســت.وی ادامه داد: راه آهن 
برای تونل هایی که در جنوب شهر تهران قرار دارد درخواست تأمین برق کرده  
که تفاهم نامه از سوی شــرکت برق منطقه ای برای راه آهن ارسال شده است.

مدیرعامل برق پایتخت خاطرنشــان کرد: برق موردنیاز بــه میزان ۵ مگاوات 
اســت که امکان تأمین آن وجود دارد.قراگزلو در باره فشــاری که تأمین این 
میزان برق به شبکه برق تهران تحمیل می کند، گفت: در شرایط فعلی فشاری 
به شــبکه تحمیل نمی کند، اما برای تابســتان ســال آینده هم برنامه توسعه 
پســت های ۶۳ کیلوولت آن منطقه را در دســت داریم.وی ادامه داد: توسعه 
این پست ها نیز کمک خواهد کرد تابســتان سال آینده نیز تأمین برق مشکلی 
نداشته باشد و فشاری هم به شــبکه وارد نشــود البته اجرای این مهم نیاز به 
انعقاد قرارداد دارد که باید از سوی راه آهن انجام شــود.تأمین این میزان برق 
نیازی به احداث پست اختصاصی ندارد و شبکه امکان تأمین آن را دارد. شرکت 

برق منطقه ای تهران تامین برق سه استان تهران، قم و البرز را برعهده دارد.

و خودر

وها، ماحصل اصلاح قیمت ها وزارت صمت اعلام کرد؛ کاهش قیمت  خودر

علی باقری طی یک نشست خبری در بانکوک مطرح کرد
 برگزاری همه پرسی، تنها راه حل مساله فلسطین

تنها راه خانه دار شدن؛ انحصار زمین بزرگ ترین 
مانع ساخت و ساز است

حقوق کارمندان ۲7.۵ درصد و بازنشستگان ۲۵.۵ درصد از تورم عقب ماند

 شوک سنگین بودجه 
به کارمندان و بازنشستگان 



وزیر کشور:

آتش بس برای صهیونیست ها نوعی تسلیم و شکست اطلاعاتی و امنیتی است

علی باقری طی یک نشست خبری در بانکوک مطرح کرد

 برگزاری همه پرسی، تنها راه حل مساله فلسطین

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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امیر ایرانی خبر داد
ناوشکن دیلمان در حوزه کشف، شناسایی، 

رهگیری و امداد و نجات توانمندی بالایی دارد
فرمانده نیروی دریایی ارتش کشورمان درباره ویژگی های جدیدترین 
ناوشکن ساخت این نیرو، گفت: ناوشــکن دیلمان آخرین مدل کلاس 

جماران بوده که تجهیزات آن بروز رسانی شده است.
 امیر دریادار شــهرام ایرانی در جمع خبرنگاران درباره اهمیت دریای 
خزر برای نیروی دریایی، اظهار کرد: دریای خزر به عنوان دریای صلح 
و دوستی شناخته شده است و آنچه که امروز به عنوان ناوشکن دیلمان 
قرار است در دریای شمال الحاق شــود، دو محور اصلی دارد. محور اول 
بحث تامین امنیت کشتیرانی است در بعد ایمنی شناورها چون دریای 
خزر شــرایط خاص خودش را دارد و برای همین باید شناوری مناسب 
با محیط دریای خزر وجود داشته باشــد که بتواند همیشه برای کمک 

رسانی در صحنه حضور داشته باشد.
وی افزود: در کنار این چون تمامی مراکز آموزشــی نیروی دریایی در 
شمال کشور هستند، باید یک شــناور برای ارتقای مهارت دانشجویان 

در دریای خبر حضور می یافت.
دریادار ایرانی ادامه داد: ناوشــکن دیلمان آخرین مدل کلاس جماران 
است اما تجهیزات آن بروز رسانی شده که متناسب با تجربیات ناوگروه 
۸۶ نیروی دریایی ارتش است و می تواند به عنوان یک شناور قدرتمند 
در حوزه های کشف، شناســایی و رهگیری و امداد و نجات توانمندی 

بالایی دارد.
فرمانده نیروی دریایی ارتش درباره رزمایش با ســایر کشورها گفت: ما 
در دریای جنوب دو رزمایش در دستور کار داریم. یک رزمایش امداد و 
نجات با کشــور عمان که در این رزمایش از کشورهای دیگر هم دعوت 
شــده و در ادامه یک رزمایش امنیت پایدار داریم که تا سال گذشته با 
حضور سه کشور انجام می شد و امسال کشورهای بیشتری از قاره های 
مختلف به عنوان یگان عمل کننده و کشور ناظر در این رزمایش حضور 

خواهند یافت. محدوده این رزمایش شمال اقیانوس هند خواهد بود.

غزه پس از آتش بس؛ بازگشت مردم در سایه 
تحرکات اشغالگران

خبرنگار شــبکه »المیادین«  از آغاز روند بازگشت آوارگان فلسطینی 
به غزه در اولین ســاعات اجرای آتش بس انســانی خبر داد و گفت که 

اشغالگران آتش بس را در شرق رفح و شمال غرب غزه نقض کرده اند.

خبرنگار شبکه »المیادین« در غزه، جمعه ۲۴ نوامبر و ساعتی پس از آغاز 
آتش بس انســانی در غزه گزارش داد که با خروج جنگنده ها و پهپادهای 
مملو از موشکِ رژیم صهیونیســتی از حریم هوایی نوار غزه، اوضاع نسبتاً 
آرام است.خبرنگار المیادین در ادامه گزارش گفت که آوارگان فلسطینی 
به خیابان ها آمده و دیگر ســاکنان هم برای مداوای مجروحان به سوی 
بیمارستان ها و برخی دیگر هم برای تشــییع پیکر شهدای شب گذشته 
به مقابر می روند.براساس گزارش المیادین، کامیون های حامل سوخت 
پس از هفته ها توقیف و محاصره، وارد گذرگاه رفح شــده اند. از شــدت 
بمباران اسرائیل کاسته شده، اما اشــغالگران آتش بس را در شرق رفح و 
شــمال غرب غزه نقض کرده اند.خبرنگار المیادین افزود: قرار است ۲۰۰ 
کامیون مواد غذایی و تجهیزات پزشــکی از طریق گذرگاه رفح وارد نوار 
غزه شوند؛ روند تخلیه کامیون های سوخت در سمت فلسطینی گذرگاه 

رفح برای توزیع به نوار غزه هم آغاز شده است.
وی ادامــه داد: تعــدادی آمبولانس حامــل مجروحان فلســطینی 
بیمارســتان العریش، از گذرگاه رفح به مصر منتقل شدند؛ تعدادی از 
بیماران و اعضای تیم های پزشــکی هم در بمباران رژیم صهیونیستی 
که قبل از آتش بس در بیمارستان النجار انجام شد، به شهادت رسیدند.

طبق گزارش خبرنگار المیادین، تعدادی از کامیون های سوخت پس از 
تخلیه محموله های خود برای توزیع در نوار به خاک مصر بازگشته اند.

این خبرنگار دربــاره تحرکات نظامیان رژیم اشــغالگر هم گزارش داد: 
صهیونیست ها در شــهر بیت حانون مستقر هســتند و مانع پیشروی 
ساکنان می شوند؛ اشــغالگران تهدید کرده اند که در صورت پیشروی 

و یا حرکت مردم، آن ها را گلوله باران خواهند کرد.
خبرنگار شبکه »الجزیره« هم از تیراندازی نظامیان اشغالگر اسرائیلی 
به سمت فلسطینیان در محوطه های بیمارســتان الرنتیسی به منظور 

جلوگیری از بازگشت آن ها به خانه هایشان خبر داد.
وی اعلام کرد که چند دستگاه آمبولانس حامل مجروحان غزه گذرگاه 
زمینی رفح را ترک کردند؛ تاکنــون ۱۲ آمبولانس حامل ۱۶ مجروح و 

۱۴ فرد همراه از گذرگاه رفح به سمت مصر عبور کرده اند.
آتش بس چهار روزه بین رژیم صهیونیســتی و جنبش مقاومت حماس 

در نوار غزه از ساعت ۷ صبح روز جمعه )به وقت محلی( اجرایی شد.
صبح چهارشــنبه، بعد از گذشــت ۴۷ روز از آغاز عملیــات »طوفان 
الاقصی« توســط جنبش مقاومت اســلامی »حمــاس« علیه رژیم 
صهیونیســتی و شکســت میدانــی ارتــش اشــغالگران در حملــه 
زمینی به نوار غزه، کابینــه رژیم موقت به پذیــرش توافق آتش بس با 

میانجی گری های دولت قطر و مصر متوسل شد.

سردار سلیمانی در پیش خطبه های نماز جمعه تهران:
وز جهاد خدمت به عنوان یک گفتمان جدی  امر

در کشور مورد توجه است
رئیس بسیج مســتضعفین گفت: جهاد خدمت امروز به عنوان گفتمان 
جدی در کشور مورد توجه است و با بهره گیری از ۵۲ هزار گروه جهادی 
در حال اجرا است.ســردار غلامرضا ســلیمانی در ســخنرانی پیش از 
خطبه های نماز جمعــه تهران، اظهار داشــت: جهــاد خدمت امروز 
به عنوان گفتمان جدی در کشــور مورد توجه اســت و با بهره گیری از 
۵۲ هزار گــروه جهادی در چارچــوب برنامه هــای محرومیت زدایی، 

سازندگی، پیشرفت و آبادانی و اقتصاد مقاومتی در حال اجراست.
بسیج، گفت: این برنامه ها در ابعاد فرهنگی، اجتماعی، علمی فناوری، 

سبک زندگی، فضای مجازی و اقتصاد مقاومتی در حال پیگیری است.
سردار ســلیمانی با بیان اینکه در جهاد تبیین یک شــبکه گسترده از 
فعالان روشــنگری در مجموعه های مختلف ســازماندهی شــده اند، 
تصریح کرد: با استفاده از رسانه ها و فضای مجازی این برنامه ها در حال 
تبیین اســت و ان شاءالله پایان امســال که انتخابات بزرگی در پیش رو 

داریم، بتوانیم از این برنامه ریزی ها بهره کافی را ببریم.
وی با بیان اینکه شجره طیبه الهی بسیج که از سوی امام راحل تأسیس 
شد در دوران دفاع مقدس منشأ خدمات بزرگی بود، افزود: پس از دوران 
دفاع مقدس نیز رهبر انقلاب این شجره طیبه را توسعه دادند و گفتمان 
بســیج بر مبنای حضور مردم در صحنه های نقش آفرینی برای تحقق 

تمام جنبه های مردم سالاری ارائه شد.

تریبون

خریدار  وزیر کشور گفت: آتش بس برای 
آنان به گونه ای تســلیم شــدن و شکست 

اطلاعاتی و امنیتی و نظامی است.
 احمــد وحیدی در یــادواره ۶۰۰ شــهید 
دماوند که با حضور اقشــار مختلف مردمی، 
مسئولان استانی و شهرستانی در حسینیه 
محله قاضی شــهر دماوند برگزار شد، اظهار 
کرد: شهادت یک جریان، یک حرکت دائمی 
و یک حقیقــت جاری در باطــن و در عمق 
اســت و نه یک پدیده و حادثــه و به همین 
دلیل این جایگاه والا و ارزشمند جریان پیدا 

می کند و حیات می یابد.
وی ادامه داد: کشته شدن در همه جریان ها 

اتفاق می افتد و گاهی هم اهداف خوب دارد 
ولی آنچه در رمز و راز شهادت است، در رزق 
دائمی شــهدا وجود دارد و دائماً بشــارت 
می دهد که این جایگاه یــک جریان دائمی 
است نشــان از رمز ماندگاری و پایداری ما 
اســت چراکه آنان حضور دارند و ما از آنان 

یاری می جوییم.
وزیــر کشــور بــا بیــان اینکه برگــزاری 
یادواره های شــهدا بیش از پیــش یاد آنان 
را بــرای همگان زنده نگاه مــی دارد، گفت: 
جریان شــهدا یک این جریان بســیار قوی 
و قدرتمند اســت و هیچ چیز نمی تواند در 
مقابل آن ایســتادگی کند و این مهم را در 

انقلاب اسلامی و دفاع مقدس دیدم؛ گرچه 
برخی تصور می کنند ایــن منوط به انقلاب 

ماست ولی اینگونه نیست.
وحیدی بیان کرد: امروز شاهد جنگ در غزه 
هســتیم که در این ماجرا عبرت های بسیار 
بزرگی نهفته اســت و کســی که حقانیت 
انقلاب و شهدا را بشناســد می تواند از آنچه 
که امروز در جریان اســت، متوجه شود زیرا 
روزی در فلســطین، رژیم صهیونیستی با 
تمام قدرت حرکت می کرد و باور نداشــت 

کسی در مقابل او بایستد.
وحیدی خاطرنشــان کرد: فلسطین تصور 
می کرد با مذاکره با آمریکا بتواند حقوق خود 
را از رژیم صهیونیســتی بگیرد که اما امروز 
شاهد ایســتادگی آنان هستیم؛ امروز رژیم 
صهیونیستی، آمریکا، کشــورهای غربی و 
برخی از کشــورهای به اصطلاح مسلمانی 
که برخلاف میل مردمشــان پنهان و آشکار 
با رژیم صهیونیستی در ارتباط هستند، در 
مقابل ملت محاصره شــده، مظلوم و ستم 
دیده قرار دارند و آنان بــا کمترین امکانات 

ایستاده اند.
وزیر کشــور با بیان اینکه امروز ارتشــی که 
خود را برتر می دانســت در وضعیتی افتاده 
که برای بقای خود و ترساندن مقاومت ناچار 
شده تا ناوهای هواپیمابر آمریکا را در منطقه 
بخواند و مرتباً صلاح هــای مختلف تأمین 
کند، افزود: در چشم تمام مردم دنیا، مردم 
بی دفاع غزه را شــهید می کند به امید آنکه 

در بین آنها بتواند گروه حماس را نابود کند 
اما با تمام ظرفیت های نظامی بعد از حدود 

۵۰ روز نتوانسته است به اهداف خود برسد.
وی با تاکید بر اینکــه آتش بس برای آنان به 
گونه ای تسلیم شــدن و شکست اطلاعاتی 
و امنیتی و نظامی اســت، افزود: آنان در تله 
حماس افتادند و مرتباً ضربه می خوردند و با 
وجود اینکه تمامی رسانه ها به دست آمریکا 
است ولی به لطف مقاومت، امروز قوی ترین 
رسانه مقاومت شده اســت و شاهد هستیم 
که چگونه روحیه ایثار و شــهادت توســعه 

می یابد.
وزیر کشــور بیان کرد: امروز شــناور کوچ 
چندمتری ایران با یک سلاح ساده به جنگ 
ناور چند صــد متری با عنــوان مهمات در 
صحنه درگیر شده که این نشان از توانمندی 
کشــور اســت امروز جایگاه کنونی کشور 
را مدیون شــهدایی هســتیم که راهشان 

برگرفته از مکتب اهل بیت )ع( است.
وحیدی با اشــاره به اینکه امروز کشــور ما 
بربال قدرت ها نشســته اســت و بی تردید 
همانگونه که رهبر معظم انقــاب فرمودند 
بی شک فلســطین پیروز اســت ما هم این 
کشور را پیروز می دانیم، گفت: شهدا آمدند 
و وظیفه خــود را انجام و راه را نشــان دادند 
و جریان انســان ساز درســت کردند که از 
دل آن شــهدای مدافع حرم شکل گرفت و 
اکنون مدافعین فلسطین و مدافعین غزه در 

صحنه است.

وی با اشاره به اینکه دنیا در حال تغییر است 
و ما حقیقتاً در یک پیچ تاریخی قرار داریم و 
این پیچ تاریخی در جهت آینده درخشــان 
اســلام عزیز و نابودی رژیم صهیونیســتی 
خواهد بود، افزود: رژیم صهیونیستی که به 
نابودی خود بیش از هر زمان دیگری نزدیک 
اســت آیا پس از آن، اســتکبار جهانی که با 
تمام قدرت بازی گردان این رژیم بوده باقی 
خواهد ماند؟ قطعاً نشانه های نابودی آن نیز 

روشن است.
وحیــدی افــزود: امــروز در کشــورهای 
آمریکایــی و اروپایــی شــاهد تظاهراتی 
هســتیم که دیگر موضوع آنــان اقتصادی 
نیست بلکه یک جریان انســانی، حقوقی، 
بشــری و فرهنگی اســت که مــردم آن با 
مفاهیمی آشــنا می شــوند که تا به حال 
نشــنیده بودند و این تحــول در لایه های 
اجتماعی در حال گســترش است که این 
مهم برگرفتــه از مظلومیــت، مقاومت و 

ایستادگی است.
وی بیان داشــت: امروز آمریکا نیز با قدرت 
به صحنــه آمده چــون می داند شکســت 
رژیم صهیونیســتی آبرویش را می برد و اگر 
حمایت آمریکا نبود آنان تــا این میزان هم 
نمی توانستند ایســتادگی کنند اما در کنار 
حضور تمام عیار غــرب در صحنه، جریان 
مقاومت در عالی تریــن موقعیت به صحنه 
آمده اســت و همین بیــداری ملت ها خود 

بزرگ ترین دستاورد است.

سخنگوی وزارت امور خارجه، مفاد مندرج در قطعنامه 
اخیر پارلمان اروپا در ارتباط با ایران را برآمده از رویکرد 
مخرب برخی جریان های اروپایی نسبت به جمهوری 

اسلامی دانست و آن را محکوم کرد.
 ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امــور خارجه، مفاد 
مندرج در قطعنامــه اخیر پارلمان اروپــا در ارتباط با 
جمهوری اســلامی ایران را برآمــده از رویکرد مخرب 
برخی جریان های اروپایی نسبت به جمهوری اسلامی 

ایران دانست و آن را محکوم کرد.
وی تصریح کرد: قطعنامه مداخله جویانه پارلمان اروپا 
نشان دهنده ســردرگمی بعضی طرف های اروپایی در 

برابر واقعیت اقتدار توأم با استکبارســتیزی 
جمهوری اسلامی ایران است.

کنعانی افزود: هم نشینی و هم صدا شدن با 
گروهک های تروریستی، بخشی از فهرست 
بلند اقدامات بدخواهانه علیه ملت ایران در 
طول بیش از ۴ دهه گذشته بوده و اقدامات 
نمایشی و شــعارهای دروغین بشردوستانه 

آنان، هرگــز پاک کننده ســابقه ســیاه حمایت این 
طرف هــا از جنایتکاران و قاتلان ملــت ایران نخواهد 

بود.
سخنگوی وزارت امور خارجه اظهار داشت: در حالی که 

افکار عمومــی دنیا از جمله در کشــورهای 
اروپایی از استمرار بی رحمانه ترین جنایات 
ضدبشــری رژیــم آپارتایــد و کودک کش 
اســرائیل در غزه، غمگین، وحشــت زده و 
خشمگین است و درخواست خود از مقامات 
کشورهایشــان بــرای توقف نسل کُشــی و 
جنایات جنگی علیه مــردم بی دفاع و مظلوم 
غزه را با صدای بلند در خیابان های شــهرهای مختلف 
این قاره فریاد می زنند، متأســفانه پارلمــان اروپا که 
مدعی نماد دموکراسی و ارزش های به اصطلاح حقوق 
بشری و انسانی است، چشــم خود را بر بی سابقه ترین 

و وحشــیانه ترین مجازات دسته جمعی و کشتار فجیع 
ده ها هزار شهروند بیگناه فلسطینی که ۷۰ درصد آنان 
زنان و کودکان هستند، بسته است و البته این رویکرد 
دوگانه از چشــم و قضاوت آزاداندیشان و وجدان های 

بیدار جهان پنهان نیست.
کنعانــی بــه بانیــان و تنظیــم کننــدگان اینگونه 
قطعنامه های بی ارزش ضد ایرانی توصیه کرد با اصلاح 
رفتارها و سیاست های غلط و شکست خورده قبلی در 
قبال دولــت و ملت ایران، سیاســت تعامل و همکاری 
ســازنده مبتنی بر احترام و منافــع متقابل را در پیش 

گیرند.

سخنگو

وپا نشان دهنده سردرگمی در مقابل اقتدار ایران است قطعنامه ار

خریدار   معاون سیاسی وزیر امور خارجه 
کشــورمان با رد ایده دو دولتــی برای حل 
مســاله فلســطین گفت: چرا ما و شــما به 
خودمان اجازه می دهیم تا درباره سرنوشت 
مردم فلســطین تصمیم بگیریــم، راه حل 
مسأله فلســطین در اختیار مردم فلسطین 

است و مردم فلسطین نیاز به قیم ندارند.
 »علــی باقــری« کــه در بخش نخســت 
تور آســیایی خود پــس از فیلیپیــن وارد 
»بانکوک« پایتخت تایلند شد، طی نشست 
رسانه ای با حضور رســانه های تایلندی در 
محل سفارت جمهوری اســلامی ایران در 
پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه چرا جنبش 
حماس در ۷ اکتبر دســت بــه عملیات زد 
اظهار کرد: موضوع غزه از ۷ اکتبر آغاز نشده 
بلکه مسأله از ۷ دهه پیش آغاز شده و ریشه 
در اشغالگری صهیونیســت ها طی بیش از 
هفتاد سال گذشــته دارد؛ در واقع ۷ اکتبر، 
واکنش به ۷ دهه اشغالگری صهیونیست ها 

بود.
باقری با تاکید بر اینکه در سراسر دنیا مردم 
برای اینکه بــه حقوق خود دســت یابند، 
می توانند از سازوکار صندوق رأی استفاده 
کنند تصریح کرد: با این وجود، فلسطینی ها 
به عنوان صاحبان اصلی سرزمین فلسطین 
برای اینکه بخواهنــد به بدیهی ترین حقوق 
خود که داشــتن سرزمین مســتقل است، 
دســت یابند، باید با جنگنده ها و تانک های 

اسرائیلی بجنگند.
وی افزود: صهیونیســت ها چنان فضا را بر 
مردم فلســطین تنگ کردند که راهی جز 
مبارزه مسلحانه برای رسیدن به حقوق خود 
باقی نگذاشــته اند؛ بنابرایــن مقاومت حق 
ذاتی، مشــروع و انکارناپذیر مردم فلسطین 
اســت و هیچ مرجعی هم نمی تواند این حق 

زوال ناپذیر را از آن ها سلب کند.

در غزه، نسل کشی تمام عیار و جنایت 
جنگی عیان است

باقری با اشاره به سرنوشــت جنگ در غزه 
اظهار کرد: این واقعیت که بیش از شــصت 
درصد شهدای غزه را زنان و کودکان تشکیل 
می دهند، به هر ناظــر بی طرفی می فهماند 
که آنچه در غــزه جاری اســت یک جنگ 
نیســت بلکه یک نسل کشــی تمام عیار و 
یک جنایت جنگی آشــکار و عیان اســت. 
آینده منطقه از آن صاحبان منطقه از جمله 
فلسطینی ها اســت و صهیونیست ها هیچ 

جایگاهی در منطقه ندارند.
وی با اشــاره به اینکه زنــان و کودکان غزه 
قهرمانــان و پیروزمنــدان ۴۵ روز تهاجم 
صهیونیســت ها هســتند، افزود: اهداف 
رژیــم صهیونیســتی در غــزه، پــادگان 
نظامــی و نه تانــک و نفربر زرهی نیســت 
بلکه منازل مسکونی، مســاجد، کلیساها، 
مــدارس، مراکز ســازمان های بین المللی 
و بیمارســتان ها اســت؛ به عبــارت دیگر 
در طول ۴۵ روز گذشــته، صهیونیست ها 
نتوانســته اند ثابــت کنند کــه حتی یک 
مرکز و یا تجهیــزات نظامی در غزه را هدف 
قرار داده اند چراکه در غــزه فقط این مردم 
فلسطین هســتند که در مقابل اشغالگران 

مقاومت می کنند.
معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان 
با تاکید بــر اینکــه صهیونیســت ها باید 
بپذیرند راهی جز پایان دادن به اشــغالگری 
و تجاوز پیش روی آن ها نیست گفت: هرچه 
صهیونیست ها بیشتر در غزه جنایت کنند، 
آتش خشم مردم فلسطین و ملت های آزاده 
در جهان علیه اشــغالگران ســفاک بیشتر 

خواهد شد.
باقری با اشــاره به اینکه سرنوشت محتوم 
صهیونیســت ها چیزی جز شکست نیست، 
گفــت: صهیونیســت ها بایــد بپذیرند که 
در جنــگ میان کــودک و موشــک، قطعا 
این کودک اســت که برنده و پیروز اســت. 

باقری افزود: با این همه جنایت و کشــتار، 
صهیونیســت ها هیــچ راهی بــرای نجات 

پیش روی خود نمی بینند.
وی با اشــاره به اینکه صهیونیســت ها در 
یک ســردرگمی راهبردی به سر می برند، 
گفــت: امــروز صهیونیســت ها دچار یک 
پارادوکس شــده اند، اگر تهاجم وحشیانه 
به غزه را پایان دهند، به شکســت خود اقرار 
کرده و باید بــه وضعیت قبــل بازگردند و 
چنانچه برای رهایی از شکســت به تهاجم 
ددمنشانه خود به مردم غزه ادامه دهند هم 
پرونده جنایت های خــود را قطورتر کرده و 
لذا باید در آینده نه چندان دور پاســخگوی 
دادگاههای ملی و بین المللی باشــند و هم 
خشــم و نفرت و انزجار روزافزون جهانی را 

بیش از پیش علیه خود بسیج می کنند.

جریان مقاومت، تمام مردم فلسطین 
است

باقری با اشــاره به اقدامــات حماس برای 
دفاع مشــروع از ملت فلســطین گفت: در 
شــرایطی که صهیونیســت ها با حملات 
وحشــیانه خود به غزه، اجازه زندگی عادی 
به فلسطینی ها روی زمین را نمی دهند، آیا 
شــما می خواهید زندگی زیر زمین را هم از 

فلسطینی ها بگیرید؟ 
وی در پاســخ به این ادعا که ایران بخشی از 
عملیات حماس علیه رژیم صهیونیســتی 

بود، گفت: جریان مقاومــت تنها گروهی از 
مردم فلسطین نیست، مقاومت تمام مردم 
فلســطین اســت و تلاش برای جداسازی 
میان مردم فلســطین و مقاومت هیچ گاه به 

نتیجه نخواهد رسید.
باقری افزود: نباید از ایران ســوال کنید که 
چرا از مقاومت حمایت می کنــد بلکه باید 
از آمریکا و کشــورهای اروپایی بازخواست 
کنید که چــرا از مقاومت مردم فلســطین 

علیه اشغال گران حمایت نمی کنند.
معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان 
درباره راه حــل نهایی موضوع فلســطین 
گفت: همه پرســی از همه مردم فلســطین 
اعم از ســاکنان فعلی سرزمین های اشغالی 
و دیگر فلســطینیان مقیم در سراسر جهان 
برای تعییــن سرنوشــت خــود و تعیین 
ســازوکار حکمرانی مطلوب آن ها، تنها راه 
حل دموکراتیــک و منطبق بــا معیارهای 
بین المللی و از همه مهم تــر راه حلی پایدار 

است.
باقری با طرح این پرســش که چرا مدعیان 
حقوق بشــر و دموکراســی به این راه حل 
تمکین نمی کنند و به خود اجازه می دهند تا 
حقوق یک ملت بزرگ و ریشه دار را تضییع 
کنند تاکید کرد: آن چیزی که در غزه جاری 
اســت، جنگ نیســت بلکه یک نسل کشی 
تمام عیار و یک جنایت جنگی آشکار است، 
ثانیا آن چه در غزه می گذرد میان اســرائیل 

و حماس نیســت بلکــه میان اشــغالگران 
ســرزمین  صاحبــان  و  صهیونیســت 
اشغال شده یعنی همه مردم فلسطین است.

وی گفت: آیا شــما می توانیــد بگویید طی 
۴۵ روز حملات وحشــیانه صهیونیست ها، 
چند هواپیمــای جنگی فلســطینی ها در 
غزه توســط صهیونیست ها ســاقط شده، 
چنــد تانک فلســطینی ها در غزه توســط 
صهیونیســت ها منهــدم شــده یــا چند 
نفربر زرهی فلســطینی ها در غزه توســط 
صهیونیست ها به غنیمت گرفته شده است؟ 
پاسخ قطعا هیچ است، پس صهیونیست ها 
با چــه چیــزی در غــزه می جنگنــد، جز 
کــودکان و زنان و مــردم بی پنــاه که تنها 
جرمشــان این اســت کــه می خواهند در 
سرزمین خودشــان به آرامی زندگی کنند 
و در مقابل، متجاوزان صهیونیســت آن را 

برنمی تابند؟

کسی نمی تواند برای فلسطینی ها 
راه حل دو دولتی را تجویز کند

باقری در پاسخ به پرســش خبرنگار شبکه 
تلویزیونــی »ملــت« مبنی بــر اینکه نظر 
ایــران دربــاره راه حل دو دولتی چیســت 
گفت: مشــکل از همین جا آغاز می شود که 
غیر فلسطینی ها بخواهند درباره فلسطین 
تصمیم بگیرند؛ چرا ما و شــما به خودمان 
اجازه می دهیم تا درباره سرنوشــت مردم 
فلســطین تصمیم بگیریم، راه حل مســأله 
فلســطین در اختیار مردم فلسطین است و 

مردم فلسطین نیاز به قیم ندارند.
وی اضافه کرد: آیا شــما قبول می کنید که 
دیگــران درباره سرنوشــت مــردم تایلند 
تصمیــم بگیرند؟ مردم فلســطین صاحب 
اصلی سرزمین فلســطین و صهیونیست ها 
اشغالگرند و سرنوشــت قطعی هر اشغالگر 
تــرک ســرزمین های اشــغالی اســت؛ 
صهیونیســت ها در هیچ جای فلســطین 
مشروعیت ندارند و گذر زمان به اشغالگری 

مشروعیت نمی بخشد.
معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان 
با اشاره به احتمال گســترش جنگ از غزه 
گفت: صهیونیســت ها باید در اســرع وقت 
به وحشی گری و نسل کشــی در غزه پایان 
دهنــد؛ در غیر ایــن صورت ایــن مقاومت 
اســت که بنا بــه تشــخیص و مصالح خود 
درباره زمان و کم و کیف مقابله با اشغالگران 

تصمیم می گیرد.
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 وقتی مسکن دیگر برای کارمندان و کارگران 
در دسترس نیست

فرشید پورحاجت در حال حاضر قشر مصرفی و قشر کارمند و کارگر، 
دیگر نمی توانند به همین راحتی صاحب مسکن شوند.

تکانه های شــدید اقتصادی که در اقتصاد کلان ظرف دو ســه ســال 
گذشته رخ داد، بخشی از بازیگران صنعت ساختمان را از گردونه خارج 

کرده است.
ســازندگان مســکن بخشــی از منابع مالی را از محــل پیش فروش 
ساختمان تامین می کنند، بنابراین کســانی که در سال های ۹۸، ۹۹ و 
حتی ۱۴۰۰ اقدام به پیش فروش مســکن کردند، برای این گروه اساسا 

ویگر قدرت و توان بازگشت به بازار مسکن به سختی فراهم است.
می توان گفت در برخی از شهرســتان ها و مراکز اســتان ها، کســانی 
که پیش فروش ملک داشــتند و حالا روزی که واحــد ملکی را تحویل 
می دادند، حتی نتوانستند سرمایه اولیه شــان را که زمین بود، مجددا 
خریداری کنند. بر این اســاس، می توان گفت شرایط مطلوبی در حوزه 
ساخت وســاز نداریم. من معتقدم تکانه های اقتصــادی که مثل یک 

سونامی در اقتصاد کشور بود، در حوزه ساخت وساز اثر داشت.
در حوزه فروش مســکن هم مشکل داشــتیم. شــما اگر نگاه کنید و 
ببینید، بازار مسکن نسبت به ســایر بازارهای سرمایه ای، توانسته خود 
را نگه داری کند؛ چراکه شــرایط مالی مردم برای خرید مسکن مناسب 
نیست و همین موضوع باعث شــده که مسکن در ماه های گذشته حتی 

کاهش قیمت داشته باشد.
در حال حاضر قشــر مصرفی و قشــر کارمند و کارگر، دیگر نمی توانند 
به همین راحتی صاحب مســکن شــوند.به طور معمول جبران کمبود 
نقدینگی مردم برای خرید مسکن به دو شیوه بود؛ افزایش وام های بانکی 
و افزایش دستمزد و حقوق. این در شرایطی است کت هم اکنون وام های 
بانکی، شرایط مناسبی را برای متقاضیان مســکن فراهم نمی کند. این 

مسائل باعث شده که توان خرید مسکن مردم کاهش پیدا کند.

تنها راه خانه دار شدن؛ انحصار زمین بزرگ ترین 
مانع ساخت و ساز است

بررسی مشکلات عدم ســاخت مسکن در طول دو ســال گذشته و بالا 
بودن قیمت زمین نشــان می دهــد دولت تنها یک راه بــرای خانه دار 
کردن مردم دارد. »وام هست، اما کم اســت« را می توان بهترین تعبیر 
برای تسهیلات مسکن و نقش آن در بازار مسکن دانست. تسهیلاتی که 
بنا بر تکلیف قانونی برگردن بانک ها گذاشــته شده تا مردم با استفاده از 
آن بتوانند مسیر سخت خانه دار شدن را کمی راحت تر طی کنند. چند 
روز پیش بود که رئیس مجلس شــورای اســلامی و در جریان بررسی 
بخشی از لایحه برنامه هفتم توسعه درباره رسیدگی به تخلفات بانک ها 
در پرداخت تسهیلات مسکن گفت: طبق پیگیری های ما، بانک ها به هر 
فردی که برای دریافت تسهیلات مســکن مراجعه می کند، وام مسکن 
پرداخت می کنند. همچنیــن وی در ادامه اینگونه گفت: وام مســکن 

هست، اما مردم توان پرداخت اقساط را ندارند.

طبق قانون جهش تولید مسکن بانک ها مکلف به پرداخت ۲۰ درصد از 
منابع تسهیلاتی خود به حوزه مسکن شده اند. اما بانک ها که سرشان به 
بنگاه داری گرم اســت، تمایلی در این زمینه از خود نشان نداده اند. جز 
بانک مسکن، ســایر بانک ها عملکرد بسیار ضعیفی و نزدیک به »صفر« 
داشــتند. اگر از این تخلف قانونــی بانک ها بگذریم مســئله اصلی این 
است که آیا وام مسکن با توجه به شرایط اقتصادی کشور و بازار مسکن 

می تواند راه گشا باشد؟

تسهیلات مسکن نه مؤثر است نه مکفی
برای بررسی راه گشا بودن تسهیلات مسکن از دو منظر باید به آن توجه 
کرد: اول مبلغ وام و نسبت آن با کل هزینه مسکن در بازار و دیگری مبلغ 
اقساط وام است. در حال حاضر تسهیلات بانکی مرتبط با حوزه مسکن 
در سه قالب، وام های نهضت ملی مسکن، وام مسکن با اوراق ممتاز و وام 
اوراق ممتاز در راستای قانون جوانی جمعیت به مردم ارائه می شود. وام 
نهضت ملی مسکن طبق آخرین تصمیمات اخذ شــده، ۵۵۰ میلیون 
تعیین شــده، هم چنین نرخ وام خرید مســکن با اوراق ممتاز نیز برای 
زوجین در تهران ۸۰۰ میلیون تومان، در مراکز استان ها ۶۴۰ میلیون 
تومان و سایر مناطق ۴۸۰ میلیون تومان است. و نهایتاً وام خرید مسکن 
قانون جوانی جمعیت با اوراق که طبق آن ســقف تســهیلات خرید و 
تعمیر مســکن از محل اوراق ممتاز بــه ازای هر فرزند زیر ۲۰ ســال و 
حداکثر تا ۴ فرزند ۲۵ درصد اضافه می شود و برای خانوارهای دارای ۴ 
فرزند زیر ۲۰ سال به دو برابر سقف تســهیلات خرید و تعمیر مسکن با 

اوراق خواهد رسید.

خرید خانه با پرداخت 70 درصد وام
در کشــورهای موفــق در حــوزه تأمین مالی مســکن با اســتفاده از 
تسهیلات بانکی، دســت کم ۷۰ درصد از هزینه خرید مسکن در قالب 
وام بلندمدت بــه متقاضیان پرداخت می شــود. به عبــارت دیگر اگر 
متقاضی ۳۰ درصد از قیمت نهایی مســکن را نقد داشته باشد با کمک 
این تســهیلات می تواند خانه دار شود. اما نسبت تســهیلات با قیمت 
نهایی مسکن در کشور ما چگونه است؟ برای مثال، یک واحد ۵۰ متری 
حداقل متراژ مطلوب یک زوج دونفره طبق آمار رســمی بانک مرکزی 
که قیمت متوســط مســکن در تهران را متری ۷۷ اعلام کرده اســت، 
می شود ۳ میلیارد ۸۵۰ میلیون تومان. در نتیجه وام ۵۵۰ میلیونی در 
خوشــبینانه ترین حالت ممکن ۱۵ درصد قیمت نهایی خانه را پوشش 
می دهد و تأثیر تعیین کننده ای در بالا بردن اســتطاعت متقاضیان در 

خرید خانه ندارد.
اما مسئله بعدی مقدار اقساط این تســهیلات است. اگر مبنای بررسی 
بر وام نهضت ملی مســکن گذاشته شود، مبلغ اقســاط این وام پس از 
کاهش نرخ ســود آن از ۲۳ درصد به ۱۸ درصد، به روش پلکانی در سال 
اول به بیش از ۷ میلیون و ۳۵۷ هزار تومان و ســال بیســتم بیش از ۱۲ 
میلیون و ۹۰۰ هزار تومان می رســد. اینکه آیا این اقســاط ۱۲ میلیون 
تومانی در استطاعت مردم است یا خیر را باید در مبلغ حقوق متقاضیان 

جست.
اساســاً دهک های پایینــی و میانی برای تأمین مســکن در طرح های 
حمایتــی و دولتی ثبت نام می کنند. بر اســاس تصمیم شــورای عالی 
کار، حقوق کارگران در ســال ۱۴۰۲ با ۲۷ درصد افزایش، پنج میلیون 
و ۳۰۸ هزار ۲۸۲ تومان اســت. یعنی یک کارگر در تهــران با دریافت 
مزایای شــغلی حدود ۹ میلیون تومان درآمد دارد. این کارگر در کنار 
هزینه های خوراک، بهداشت، آموزش، پوشــاک، حمل و نقل، تفریح، 
ارتباطات، کالا و خدمات آیا توانایی پرداخت اقساط ماهی ۱۲ میلیون 

تومان را دارد؟ مشخصاً خیر.

یادداشت

بازار

وزیر راه و شهرســازی گفت:تاکنــون جریمه مالیاتی 
بانک ها به صندوق ملی مســکن واریز نشده و براساس 
قانون،بانک ها باید ۲۰ درصد منابع تســهیلاتی خود 
را به بخش مســکن اختصاص دهند که برخی بانک ها 
نپرداختند.بــا حضــور مهــرداد بذرپاش وزیــر راه و 
شهرسازی، علیرضا جعفری مدیرعامل شرکت عمران 
شهرهای جدید و دیگر مســئولان، پروژه های مسکن 
و پروژه های خدمات روبنایی و زیربنایی شــهر جدید 
اندیشه افتتاح می شــود.بر اساس اعلام شرکت عمران 
شــهرهای جدید در مجموع ۱۱۶۵ واحد مسکونی و 

۱۱۰ واحد تجاری- خدماتی افتتاح می شود.
بر این اساس، پروژه مشارکتی مســکونی کاسپین به 
تعداد ۹۹ واحد، پروژه مشــارکتی مســکونی سپاهان 
۱۸۴ واحد، پروژه مشــارکتی مســکونی ۹۶ واحدی 
نرگس ۱، پروژه مشارکتی مسکونی لاله به تعداد ۵۴۵ 
واحد، پروژه مشارکتی مســکونی تجاری هزاردستان 

بــه تعــداد ۲۶ واحد، پــروژه مشــارکتی 
کوهســار ۴۰ واحد، پروژه مجتمع مسکونی 
بنفشــه )خودمالکی( به تعــداد ۱۷۵ واحد، 
بخشی از افتتاح هاســت.همچنین، مجتمع 
تجاری مهرگان به تعــداد ۲۸ واحد، مجتمع 
تجاری پاســارگاد به تعداد ۲۱ واحد، پروژه 
خدماتی مریم بــه تعداد ۱۸ واحــد از دیگر 

افتتاح هاست.افتتاح سرای فرهنگ و هنر محله در فاز 
۴ و زمین ورزشــی روباز در فاز ۳ از پروژه هایی است که 
در برنامه افتتاح وزیر راه و شهرسازی قرار دارد.وزیر راه 
و شهرســازی در ادامه افتتاح واحدهای مسکونی شهر 
جدید اندیشــه در جمع خبرنگاران، گفــت: از ابتدای 
دهه هفتاد عملیات اجرایی در شــهر جدید اندیشــه 
آغاز شد. حدود ۳۰ هزار واحد مســکونی در این شهر 
جدید احداث شــد و البته جمعیت قابل قبولی در این 
منطقه ساکن شــدند.وزیر راه و شهرســازی در ادامه 

تاکید کرد: ۹۸۰ واحد مســکونی به صورت 
مشارکتی توسط شــرکت عمران شهرهای 
جدید و شــهر جدید اندیشــه با مشــارکت 
بخش خصوصــی عملیات ســاخت آن آغاز 
شده بود به بهره برداری رســید و هم اکنون 
آماده عرضه در بازار خواهــد بود.وزیر جوان 
کابینه ســیزدهم ادامه داد: در راستای طرح 
نهضت ملی مسکن، طرح ساخت مشارکتی مسکن را 
اجرا خواهیم کرد. به هر مقدار مســکن در بازار عرضه 
پیدا کند، طبیعتاً در قیمت مســکن در بازار مدیریت 

خواهد شد.
این مقام مســئول تصریح کرد: تا دهه فجر سال جاری 
تعداد قابل توجهی از واحدهای مســکونی این شــهر 
جدید به افتتاح خواهد رسید. ســرعت تولید و افتتاح 

مسکن قطعاً به همین سرعت ادامه خواهد داشت.
وزیر راه و شهرســازی افزود: تاکنــون جریمه مالیاتی 

بانک ها به صندوق ملی مســکن واریز نشــده است. بر 
اســاس قانون بانک ها باید ۲۰ درصد منابع تسهیلاتی 
خود را به بخش مســکن اختصاص دهند، اما تعدادی 
از بانک ها از این کار اســتنکاف کرده اند که طبق قانون 
باید جریمه آن را ســازمان امور مالیاتی پس از اخذ به 

صندوق ملی مسکن واریز کند.
وی با بیــان اینکه طبیعی اســت بانک ها نســبت به 
پرداخت جریمه مالیاتــی اعتراض کننــد، افزود: در 
رابطه جریمه بانک های متخلــف و واریز مبلغ جریمه 
به صنــدوق ملی مســکن در بانک مرکزی جلســات 
خوبی برگزار شده و همکاران در ارتباط مستمر با بانک 
مرکزی هســتند.وی بیان کرد: پرداخت تســهیلات 
و جریمه مالیاتی از ســازمان امور مالیاتــی را مطالبه 
می کنیم چون حق مردم اســت. البتــه نمی خواهیم 
بانک ها خلاف واقع جریمه شــوند و باید مطابق عدالت 

رفتار شود.

 فعال بازار طلا گفت: با توجه به تحت کنترل بودن بازار 
ارز و کاهش تقاضا در هفته پایانی آبان ماه، قیمت سکه 
و طلا سیر نزولی داشت و پیش بینی می شود این روند 

در هفته آینده نیز ادامه داشته باشد. 
محمد کشــتی آرای درخصوص تحولات بازار طلا در 
هفته گذشته اظهار داشــت: هفته گذشته بهای انس 

جهانی ســیر صعودی داشــت و در روز چهارشنبه به 
۲۰۰۱ دلار رسید و دوباره پس از چند نوسان به ۱۹۹۵ 
دلار بازگشــت و در مجموع می توان گفت انس جهانی 
در طول هفته ای که سپری شــد، ۱۴ دلار رشد داشته 

است.
وی ادامه داد: برخلاف افزایش بهای انس جهانی طلا، 

نرخ ارز ســیر نزولی داشــته و این امر موجب کاهش 
قیمت طلا و سکه در بازار داخل شده است.

این فعال بازار طلا بیان کرد: در هفتــه پایانی آبان ماه 
معاملات به صورت عادی در جریان بود، قیمت ها سیر 
نزولی داشت و تقاضا هم کاهش یافته بود و این کاهش 
موجب خالی شدن حباب سکه شــد البته باید متذکر 

شد که طلا حباب ندارد و براساس شاخص  انس جهانی 
و نرخ ارز محاسبه می شد.

وی گفت: هفته گذشــته ســکه طرح قدیم ۱۵۰ هزار 
تومان، ســکه طرح جدید ۲۵۰ هزار تومان، نیم سکه 
و ربع ســکه ۱۰۰ هزار تومان کاهش قیمت داشــت و 

سکه های یک گرمی تغییر قیمتی نداشت.

وزیر

طلا

مریم فکری  در حالی اعــداد و ارقام مهم 
بودجه دیروز منتشر شد که مشاهده یکی از 
مهم ترین اعداد بودجه، از عقب ماندن آن از 

تورم حکایت دارد.
 براساس لایحه بودجه ســال آینده، میزان 
افزایــش حقــوق کارمنــدان ۱۸ درصد و 
بازنشســتگان ۲۰ درصد تعیین شده است. 
این عــدد البتــه ۲ درصد پایین تــر از رقم 
بخشــنامه بودجه اســت. ابتــدای مهرماه 
امســال ســازمان برنامه و بودجه با انتشار 
بخشــنامه بودجه ۱۴۰۳، از عدد ۲۰ درصد 
برای افزایش حقوق کارکنان دولت رونمایی 

کرده بود.
در بخشــنامه بودجه ۱۴۰۳ اعلام شده بود: 
دســتگاه های اجرایی از جمله دستگاه های 
دارای قوانین خــاص، افزایش ضریب ریالی 
حقوق را علی الحســاب به طور متوسط ۲۰ 
درصد نســبت به آخرین حکــم کارگزینی 
سال ۱۴۰۲ لحاظ کنند. رقم قطعی ضریب 
به تصویب هیــات وزیران خواهد رســید. 
افزایش حقوق و دســتمزد مشمولان قانون 
کار علی الحساب به طور متوسط ۲۰ درصد 
نســبت به آخرین حکم کارگزینی تعیین 

می شود.
اما حال دو ماه پس از مشــاهده این اعداد، 
رقم های دیگــری در لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۳ مشاهده می شــود. در لایحه بودجه 
ســال آینده که بخشــی از متن آن دیروز 
منتشر شد، میزان افزایش حقوق این گونه 
اعلام شد: ۱۸ درصد.بر همین اساس، دولت 
در لایحــه بودجه ســال ۱۴۰۳ پیش بینی 
کرده است نرخ رشد ضریب حقوق کارکنان 
دولت ۱۸ درصد و نرخ رشــد ضریب حقوق 

بازنشستگان نیز ۲۰ درصد باشد.

خاندوزی: می خواهیم تورم
 را مهار کنیم

پیش از این نیز وزیر اقتصاد در روز سه شنبه 
هفته جــاری و یک روز قبل از انتشــار متن 
لایحه بودجه، از بخشــی از اعــداد و ارقام 
بودجه ســال آینده رونمایی کرده بود. سید 
احســان خاندوزی در یک نشســت خبری 
اعلام کرده بود: در راســتای انضباط بخشی 
به بودجه ســال آتی، مجموعا با هدف رشد 
اقتصادی و مهار تورم که دستور کار امسال 
دولت اســت، لایحه تنظیم شده و مجموع 
رشد عمومی دولت در سال ۱۴۰۳ نسبت به 

سال جاری ۱۸ درصد افزایش دارد.
وی عنوان کرده بــود: دولت تلاش دارد 

در مواردی کــه کمترین میــزان نیاز به 
مصارف وجــود دارد، افزایش را داشــته 
باشــد و برخی از ارقامی کــه در بودجه 
ســال جاری قــدری بالاتــر از عملکرد 
مصــوب شــده بــود، در ســال ۱۴۰۳ 
متوقف شــده و بودجه واقعی را در جهت 
انضباط بخشــی و بــا هــدف کمک به 
توازن هــا و ترازهای مالی دولت و رشــد 

بخش غیردولتی و مهار تورم ارایه دهد.
خانــدوزی خبــر داده بــود: در مقابل این 
درآمدها، تــلاش شــده هزینه های جاری 
و عمرانی نیز مدیریت شــود کــه کمترین 
ناترازی شــکل گیرد و بتوان بــا حدود ۱۸ 
درصد افزایش ضریب حقوق کارکنان و ۲۰ 

درصد افزایش ضریب حقوق بازنشستگان، 
کســری ها و تورم های محتمل برای ســال 
آینــده را کاهش دهیم تا مســیر مهار تورم 

ادامه یابد.

حقوق از تورم عقب ماند
اما نکته ای کــه در میان این اعــداد و ارقام 
بودجه ای قابل توجه اســت، شکاف عمیق 
میــان نرخ تــورم و میــزان افزایش حقوق 
پیش بینی شده است. آن طور که در آخرین 
نرخ تورم اعلامی مرکز آمار دیده می شــود، 
نرخ تــورم در عددی بــالای ۴۵ درصد قرار 
دارد. براســاس گزارش مرکز آمــار ایران، 
در مهرمــاه ۱۴۰۲ نرخ تورم ســالانه برای 

خانوارهای کشــور به ۴۵.۵ درصد رسیده 
است.

مشاهده این ارقام نشان می دهد که حقوق 
کارمندان در ســال آینــده ۲۷.۵ درصد و 
حقوق بازنشســتگان ۲۵.۵ درصد از تورم 

عقب مانده است.
این در شرایطی اســت که چهار سال است 
کــه اقتصاد ایــران تورم بــالای ۴۰ درصد 
را تجربه می کنــد و پیش بینــی نهادهای 
بین المللی نشــان از این دارد کــه تا پایان 
امسال و برای دو ســال آینده این روند ادامه 

داشته باشد.
به ایــن ترتیب، با احتســاب عملی شــدن 
پیشــنهاد دولت در لایحه بودجه و تصویب 
آن در مجلس، می توان این نکته را دریافت 
که میزان رشــد حقوق کارمندان در ســال 

آینده کمتر از نصف تورم خواهد بود.
بــر همیــن اســاس، برخی کارشناســان 
و تحلیلگــران اقتصــادی اعتقــاد دارند؛ 
واقع گرایی در پیشنهادات دولت در بودجه 
وجود نــدارد و همــواره یک رقمــی را که 
متناسب با شــاخصه های اقتصادی کشور 
نیســت، در بودجه مــی آورد و بــه همین 
دلیل به طور معمول در میانه ســال، انتقاد 
گروه های حقوق بگیر را در کشــور شــاهد 
هســتیم، زیرا تامیــن معیشــت آن ها با 

شاخصه های اقتصادی جور در نمی آید.
به اعتقاد آن ها، مشکلات و شرایط اقتصادی 
ســختی که در جامعــه وجــود دارد، همه 
حقوق بگیــران و آحاد مــردم را تحت تاثیر 
قــرار داده و این حق گروه هــای کارگری، 
کارمنــدی و بازنشســتگان اســت کــه 
حقوق هایشان متناسب با شرایط اقتصادی 

افزایش یابد.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد؛جریمه مالیاتی در خصوص بانک ها دریافت نشده است

خ ارز  پیش بینی کاهش قیمت سکه و طلا با توجه به کنترل نر

تراز تجاری کشور چگونه ۱۰ میلیارد دلار مثبت شد؟

آمارسازی به سبک وزیر اقتصاد

خریدار  کارشناســان اقتصادی معتقدند 
متاســفانه وزیــر اقتصــاد به جــای انجام 
اصلاحات مــورد نیاز در بــورس، بانک ها ، 

مالیات و گمرک درحال آمارسازی است.
آمار جدید وزیر اقتصــاد، موجی از حیرت 
را در میان آگاهان به اعــداد و ارقام اقتصاد 
رقم زد. سید احسان خاندوزی در تازه ترین 
اظهارنظر خبر داد: تراز تجاری کشور بیش 

از ۱۰ میلیارد دلار مثبت است.
او در جمــع فعــالان اقتصاد تبریــز اعلام 
کرد: در این ۸ ماه مجموعــا ۲۴.۷ میلیون 
تــن واردات بــه ارزش ۴۲.۱ میلیارد دلار 
داشــته ایم؛ به لحاظ وزنی واردات ما حدود 
۴ درصد افزایش و به لحاظ ارزشی حدود ۱۲ 

درصد افزایش داشته است.
خاندوزی در عین حال آمــاری از صادرات 

غیرنفتی اعلام کرد. به گفتــه او، در ۸ ماهه 
امســال به لحــاظ صــادرات غیرنفتی ۹۰ 
میلیون تن به ارزش بیش از ۳۲ میلیارد دلار 
به لحاظ ارزشی داشــته ایم که در مقایسه با 
سال گذشته ۲۷ درصد افزایش وزنی و ۱.۶ 

درصد به لحاظ ارزشی افزایش داشته است.
وی با اشــاره به اینکه تراز تجاری کشور در 
۸ ماهه اول امسال بیش از ۱۰ میلیارد دلار 
مثبت بوده اســت، تاکید کــرد: اگر نفت را 
فاکتور بگیریم، بخش مهمی از کسری های 
تراز تجــاری غیرنفتی ما ناشــی از اتفاقاتی 
اســت کــه در حــوزه قیمتــی در اقتصاد 
بین الملــل رخ داده؛ نه در داخل کشــور، 
برای مثال محصولات پتروشیمی که بخش 
عمــده ای از صادرات غیر نفتی ما هســتند 
حدود ۴۰ درصــد کاهش قیمــت جهانی 

داشــتند.وزیر اقتصاد گفت: به لحاظ وزنی 
۲۷ درصد بیش از ســال گذشــته صادرات 
غیرنفتی داشــته ایم، اما کاهش قیمت های 
جهانی موجب شــده که به لحاظ ارزشــی 

افزایش چندانی نداشت باشیم.

تلاش برای آمارسازی
اما نکته ای که در میــان آمارهای اعلامی از 
ســوی وزیر اقتصاد وجود دارد، تلاش برای 
آمارسازی و دستاوردســازی است؛ این که 
کسری تراز تجاری حدود ۸ میلیارد دلاری 
با اضافه کردن نفــت، تراز تجاری مثبت ۱۰ 

میلیارد دلار اعلام شده است.
این در شــرایطی اســت که پیــش از این 
گمرک ایــران در گزارشــی، از منفی بودن 
تراز تجاری خبر داده بود. آمارهای گمرک 
در هفت ماهه امسال نشان می دهد در این 
مدت ۱۰۰ میلیون و ۴۰۰ هــزار تن کالا به 
ارزش ۶۴ میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار صادر 
و وارد کشور شده اســت. بنا به این گزارش، 
صــادرات غیرنفتی کشــور به اســتثنای 
نفت خام، نفت کوره، نفت ســفید و تجارت 
چمدانی به ۷۹ میلیون و ۵۰۰ هزار تن کالا 
به ارزش ۲۸ میلیــارد و ۳۰۰ میلیون دلار 
رسیده اســت. همچنین در این بازه زمانی 
۲۰ میلیون و ۹۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۳۶ 

میلیارد دلار وارد کشور شده است.
براســاس آمار گمرک، تراز تجاری کشــور 
هفت میلیارد و ۷۰۰ میلیــون دلار منفی و 

به نفع واردات بوده است.

معرفی ضعیف ترین حلقه 
سیاست گذاری اقتصادی دولت

به گــزارش خبرآنلاین، این آمــار عجیب 
وزیر اقتصــاد از تراز تجاری مثبت کشــور، 
موجی از حیرت را در میان آگاهان به اعداد 
و ارقام اقتصاد رقم زد. آن هم در شــرایطی 
که در همه این ســال ها تــلاش دولت ها، 
فاصله گرفتــن از خام فروشــی نفت بوده 
است. در عین حال، یکی از تاکیدات رهبری 
همواره عبور از اقتصاد نفتی با جلوگیری از 

خام فروشی بوده است.
اما به نظر می رسد دولت سیزدهم برخلاف 
وعده ها که عبور از خام فروشــی در صنعت 
نفت و گاز یکی از مهم ترین آن ها بوده است، 
حداقل در آمارها و بــه صورتی عجیب برای 
آمارســازی، نفت را به احتســاب می آورد؛ 
موضوعــی که از نــگاه اقتصادیــون، حتی 
دستاوردی منفی برای دولت خواهد داشت.

در همین خصــوص، عبدالناصــر همتی، 
رییس کل اســبق بانک مرکزی در واکنشی 
تند به گــزارش وزیــر اقتصــاد، در فضای 

مجازی نوشت: کســری تجاری ۸ میلیارد 
دلاری را با اضافه کردن نفــت، تراز تجاری 

مثبتِ ۱۰ میلیارد اعلام کردند.
همتی تاکید کرد: جهت اطلاع، تراز تجاری 
مثتب با صادرات نفت، دســتاورد جدیدی 
نیست؛ مهم این اســت که تراز غیرتجاری 

مثبت باشد.
در همیــن حال، محمدصادق الحســینی، 
کارشــناس اقتصادی در یادداشتی تاکید 
کرد: وزیر اقتصــاد بــه ضعیف ترین حلقه 
سیاســت گذاری اقتصادی دولــت تبدیل 
شــده اســت.او در فضای مجازی نوشت: 
متاســفانه وزیــر اقتصــاد به جــای انجام 
اصلاحات مــورد نیاز در بــورس، بانک ها ، 

مالیات و گمرک درحال آمارسازی است.
الحســینی متذکر شــد: از حلقه ســه گانه 
سیاست گذاری دولت یعنی بانک مرکزی، 
ســازمان برنامه و وزارت اقتصاد، هم اکنون 
ضعیف ترین حلقه وزیر اقتصاد است. آن دو 
عوض شدند، اما ضعیف ترین حلقه همچنان 
پابرجا اســت.وی در یادداشتی دیگر عنوان 
کرد: این دولت همین طور هم ضعیف است. 
ضعیف ترین حلقه اش اما وزیر اقتصاد است. 
تغییــر رییس کل بانک مرکزی و ســازمان 
برنامه در جهت مثبت بود. زمان تغییر وزیر 

اقتصاد است.
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مرگ یا آزادی
تبسم نمازی  چگونه می توان مبارزه کرد بدون آتکه دیگرانی آسیب 
ببینند؟ مردم غزه بدون چنین عملیاتی چگونه ممکن است روزی رها 
شوند؟تلاش برای رسیدن به آزادی، امری فطری است که نمی توان از 
انسان ها سلب کرد و هیچ قانون نوشته و نانوشته ای مانع آن نخواهد بود 

و این چیزی است که گاه به عمد کوشش می شود تا فراموش شود. 
آزادی، همیشــه و در طول تاریخ و حتی پیش از مدنیت مسئله انسان 
بوده و آدمی همواره تلاش کرده تا بتوانــد این حق را حفظ کرده و مانع 
از دست دادن آن شود. ولی اگر کســب و یا حفظ این حق با حق حیات 
انســانی دیگر در تضاد قرار گیرد چه؟ آیا باید زندگی بدون آزادی را به 
مرگ در راه آزادی ترجیح داد؟ اینجاســت که چالش اخلاقی شکل می 
گیرد. اما در فلســفه اخلاق، این منافع و مصالح افراد است که می تواند 
به عاملی تعین کننده بدل شــود. فرض کنید که دو انسان را بی دلیل و 
برای مدت مدید در کنار یکدیگر زندانی کنند و اگر یکی از آنها بخواهد 

خود را آزاد کند، ممکن است جان نفر دوم به خطر بیفتد.
 از منظر نفر اول، این حق اوســت که بخواهد آزادی خــود را که همان 
زندگی اوســت حتی به قیمت جان نفر دوم نجات دهد. برای این فرد، 
زندگی در حبس چیزی جز مرگی تدریجی نیســت. اما برای فرد دوم 
زندگی مهمتر از آزادی است. او ترجیح می دهد به امید آنکه شاید روزی 
آزاد شود، در محبس بماند و دیگری را هم وادار کند که به خاطر زندگی 
او از قید رستگاری اش بگذرد. اما حق با کدام یک از این دو نفر است؟ اگر 
هر دو در اسارت بمانند یکی زنده اســت و دیگری مرده و اگر فرد اول به 
قیمت جان نفر دوم فرار کند باز یکی زنده اســت و دیگری مرده و در هر 
دو حالت یکی باید از حقش به نفع دیگری بگــذرد یا یکی حقش را در 

ازای حق دیگری به دست آورد.
مدت هاست که میان اندیشمندان این بحث مطرح است آیا حق حیات 
برتر از حق آزادی اســت؟ میان متفکران غربــی دیدگاه های متفاوتی 
در مورد اولویت حق حیات نســبت به حق آزادی وجــود دارد. برخی 
همچون توماس هابز، جرمی بنتام، چارلز تیلور و جان فینیس معتقدند 
حق حیات بنیادی ترین حق انســانی بوده و در اولویــت قرار دارد. آنها 
می گویند بدون حق حیات، هیچ حق و آزادی دیگری امکانپذیر نیست، 
بنابراین باید حیات را برتر از آزادی دانســت. امــا متفکرانی مثل جان 
اســتوارت میل، ژان پل ســارتر، آین راند و رابرت نوزیک معتقدند حق 
آزادی مهم تر از حیات است. آنها آزادی را اساس ماهیت انسان می دانند 
و معتقدند بدون آزادی، حیات فاقد ارزش اســت. عده ای همچون جان 
راولز، رونالد دورکین، مارتا نوسبامس و تامس هیل گرین، حق حیات و 

آزادی را به یک اندازه حائز اهمیت
می دانند و معتقدنــد نباید یکی را بر دیگری ترجیــح داد. برخی مانند 
آیزایا برلین و ویل کیملیکا نیز بر این باورند که بسته به شرایط می توان 
اولویت ها را تغییر داد. در مجموع، دیــدگاه واحدی در این زمینه وجود 
ندارد و تعارض هایی میان دو دسته اصلی که یکی حق حیات و دیگری 
حق آزادی را مقدم می دانند، وجود دارد. اما اشتراک نظر همه این است 
که هر دو حق، حیات و آزادی، از حقوق بنیادین و غیرقابل انکار انســان 
محسوب می شوند بر اساس چنین حق بزرگی است که آزادی خواهان، 
افرادی در حد قهرمانند و بر مبنای همین واقعیت، پذیرفته می شــود 
که برای دستیابی به آزادی، این حق حیاتی، جان هایی هم به خطر می 
افتد و »تسلیم« امری گاه مذموم اســت. مثلا فرض کنید که دشمن به 
خاک کشوری حمله کند و بخشــی از مردم اعلام کنند که برای پرهیز 
از کشته شدن، خواهان تسلیم کشــور به دشمن هستند. طبیعی است 
که همه، این افراد را نکوهش کنند. اما رزمندگان را بر عکس ســتایش 

خواهند کرد.
با آغاز درگیری ها میان جنبش حماس و ارتش اســرائیل، این ســوال 
مطرح شــد که آیا حماس حق داشــته تا دســت به عملیاتــی زند که 
غیرنظامیان طی آن کشته شوند و آیا اسرائیل حق دارد که در مواجهه با 
چنین عملیاتی تحت عنوان »دفاع مشروع« به مردم غیرنظامی در غزه 
حمله کند؟ از منظر گروه حماس، آنها راهی جز آغاز جنگ نداشته اند. 
سالهاست که توسط حکومت اسرائیل بی دلیل به اسارت گرفته شده اند 
و خانه شان اشغال شده و از منظر دولت اسرائیل حماس باید از بین برود 
که اگر آنها از بین نروند ممکن است زندگی اســرائیلی ها گرفته شود؟ 
اینجاست که باید پاســخ داد آیا حق آزادی مردمان غزه که درگیر یک 

مرگ تدریجی اند کمتر از حق حیات مردم اسرائیل ارزش دارد؟
اما حامیان اســرائیل تــلاش دارند تــا اینگونه القا کننــد که حماس 
برخلاف خواست ســاکنان این منطقه آنان را درگیر جنگی ناخواسته 
کرده است. در اینجا هم این ســوال را می توان مطرح کرد که بر اساس 
کدام نظرسنجی این نتیجه بدســت آمده که مردم غزه مخالف جنگ 
با اشغالگران ســرزمین خود و زندانبانان هســتند؟ اما اگر هم بپذیریم 
که اکثریــت مردم غزه با چنیــن جنگی مخالفند آیا حــق تلاش برای 
کسب آزادی، از اقلیت خواهان آزادی ســلب می شود؟ این داستان در 
مورد مجاهدان غزه هم صادق اســت .چطور می توان پذیرفت که برای 
کشوری که بیش از ۷۰ سال است دست به اشغالگری و کشتار زده، حق 
دفاع با وجود کشته شدن هزاران کودک فلســطینی در چنین جنگی 
محفوظ اســت، اما برای اشغال شدگان کوشــش برای یافتن رهایی به 
بهانه کشــته شــدن غیرنظامیان امری مذموم و جنایت جنگی است؟ 
زمانی که ارزش ها به بهانه سیاســت به ضد خودش بدل می شود همه 

چیز قابل توجیه و یا بر عکس غیرقابل توجیه می شود.
در واقع گاه چنین چالش هایی بیش از آنکه از منطق برخوردار باشــد 
مغلطه ای است برای به اســارت گرفتن حق به ازای بک تفکر سیاسی 
و ایدئولوژیک و همین مغلطه هاســت که برای بســط تفکرات تمامت 
خواهانه استفاده می شوند. حکومت های دیکتاتور در واقع خود از سپر 
انسانی اســتفاده می کنند اما آزادیخواهان را متهم به در معرض خطر 
قرار دادن بیگناهان می کنند تا آنها را در این چالش اخلاقی قرار دهند 
که آیا آنها محقند تا برای رســیدن به رهایی از خودکامگان، دیگران را 
به خطر اندازند؟ و اگر پاسخ به این پرسش مثبت باشد، آزادیخواهی بی 
معنا خواهد شد. چگونه می توان مبارزه کرد بدون آتکه دیگرانی آسیب 
ببینند؟ مردم غزه بدون چنین عملیاتی چگونه ممکن است روزی رها 
شوند؟تلاش برای رسیدن به آزادی، امری فطری است که نمی توان از 
انسان ها سلب کرد و هیچ قانون نوشته و نانوشــته ای مانع آن نخواهد 

بود و این چیزی است که گاه به عمد کوشش می شود تا فراموش شود.

به مناسبت هفته بسیج
تجمع بزرگ الی بیت المقدس در تهران برگزار شد

تجمع بــزرگ الی بیت المقدس در راســتای حمایــت از مردم مظلوم 
فلسطین با حضور اقشار مختلف مردم در تهران برگزار شد.

 تجمع بزرگ الی بیت المقدس که از ســوی سپاه حضرت محمد رسول 
الله )ص( به مناســبت فرارسیدن هفته بســیج و در راستای حمایت از 
مردم مظلوم فلسطین تدارک دیده شده، با حضور اقشار مختلف مردم 
در تهران برگزار شد.این تجمع با حضور بیش از ۶۰۰ گردان متشکل از 
برادران و خواهران بسیجی برگزار شــد و در آن اقشار مختلف بسیج با 
علائم مقاومت و بسیج مستضعفین در راستای حمایت از مردم مظلوم 

غزه و فلسطین حضور داشتند.
اقشــار مختلف بســیج و مردم در خیابان انقلاب تهران حضور یافته تا 
با شــرکت در این راهپیمایی حمایت خود از مردم مظلوم فلســطین و 

انزجار خود از جنایات رژیم صهیونیستی را به نمایش بگذارند.
خبرنــگاران رســانه های خارجــی نیز بــرای پوشــش رزمایش الی 
بیت المقدس حضور پیدا کــرده بودند. رزمایش ماشــینی و موتوری 
گردان های بسیج تهران در رزمایش ۵۰ هزار نفری الی بیت المقدس از 

جمله موارد دیگری بود که در این رزمایش دیده شد.

دیدگاه

رزمایش

رییس سازمان نوســازی مدارس، بر لزوم ساخت ۲۰۰ 
مجتمع آموزشی بزرگ در کشور تاکید کرد.

حمیدرضا خان محمــدی، در آئین تکریــم و معارفه 
مدیرکل نوسازی مدارس اســتان اصفهان در اردوگاه 
کشوری شهید بهشتی اصفهان، گفت: در برنامه هفتم 
توســعه احداث ۲۰۰ مجتمع آموزشی بزرگ در کشور 
مصوب شده است. احداث این مجتمع ها باید به لحاظ 
ملی از چهار منبع مولدسازی، اعتبارات ملی، خیرین و 

مسئولیت اجتماعی تأمین شوند.
وی اظهار داشــت: در این راســتا اصفهــان باید جزو 
استان های اول و داوطلب باشد و زودتر پا پیش بگذارد 
و بتواند از محل مولدسازی اعتبارات لازم برای احداث 
مجتمع های بزرگ آموزشــی در این اســتان را فراهم 

کند.

رئیس ســازمان نوســازی مدارس کشــور 
افزود: همانطور که اولین مســجد - مدرسه 
عالم اسلام در چهارباغ اصفهان در قرن های 
گذشــته احداث و اکنون بــه جاذبه ای برای 
بازدید گردشگران تبدیل شــده است، باید 
امروز هم اصفهان در ســاخت مدارس بزرگ 

پیشتاز و سرآمد باشد.
وی اصفهان را اســتانی مهم برشمرد و گفت: پیشرفت 
در همه زمینه ها مســتلزم فرهنگ سازی است که این 

مهم تنها در دستگاه تعلیم و تربیت نهادینه می شود.
خان محمــدی با بیان اینکــه تنها چالــش کنونی ما 
آلودگی هواســت گفت: بــا کوچک تریــن موضوع و 
آلودگی هوا اولیــن جا که تعطیل و آخریــن جا که باز 

می شود، مدرسه است.

وی خاطرنشــان کــرد: با تعطیــل کردن 
مدارس دانش آموزان را بــه فضای مجازی 
هدایت می کنیم که خواســت دشمن برای 

رسیدن به اهدافش است.
وی یادآور شــد: آموزش و پــرورش به دلیل 
چالش های بســیار به توجه جدی نیاز دارد. 
جوانان مــا اکنون زیــر بمبــاران فرهنگی 
هستند. مسأله ای که باعث شده تا هویت اصلی خود را 

فراموش کنند.
معاون وزیر آموزش و پــرورش افزود: نگاه نوســازی 
مدارس، همه جانبه، عمیق و کاربردی اســت و یکی از 
پرکارترین، با کیفیت ترین و چابک ترین سازمان های 

دولتی است.
وی افزود: این ســازمان با ۲ هــزار و ۲۰۰ نفر، ۱۰ هزار 

پروژه را در نقاط مختلف کشور مدیریت می کند.
وی با بیان اینکه نوسازی مدارس خادم خیرین مدرسه 
ساز اســت، گفت: مجموعه خیرین و نوسازی یک الگو 
برای کشــور اســت.معاون وزیر آموزش و پرورش به 
تلاش نوســازی مدارس برای تأمیــن تخصیص های 
مالی تا سقف ۱۱۰ درصد در ســال جاری اشاره کرد و 
افزود: مدیریت یکصد هزار مدرسه با ۵۰۰ هزار کلاس 

درس کار بسیار سختی است.
خان محمدی ادامه داد: امسال ۱۶ میلیون دانش آموز 
را در اول مهــر مدیریت کردیم و اکنــون کلاس بدون 

صندلی نداریم.
وی تصریح کرد: ۲۷۶ نقطــه پرتراکم دانش آموزی در 
کشور شناسایی شده است که کاهش تراکم به ویژه در 

مدارس ابتدایی در دستور کار این سازمان قرار دارد.

نوسازی

خریدار  ثبــت نــام نوبــت اول آزمون 
سراســری و آزمون پردیس های دانشــگاه 
فرهنگیان و تربیت دبیر شهید رجایی سال 
۱۴۰۳ از یکشنبه ۵ آذرماه سال ۱۴۰۲ آغاز 

می شود.
 پــس از کــش و قوس های فــراوان درباره 
آزمون سراســری ســال ۱۴۰۳ در نهایت 
زمان ثبت نام این آزمون بــر مبنای مصوبه 
سیاست ها و ضوابط ســاماندهی سنجش و 
پذیرش متقاضیان ورود بــه آموزش عالی 
)پــس از پایان متوســطه( و مــاده واحده 
تکمیــل و اصــلاح مــوادی از آن، مصوب 

شورای عالی انقلاب فرهنگی فرا رسید.
پس از اینکه طرح اصــلاح تبصره ۵ ماده 
۵ قانون ســنجش و پذیرش دانشجو در 
دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی کشور 
مصوب مجلس شــورای اسلامی با اعلام 
نظر شــورای نگهبان رد شــد مشخص 
شــد که آزمون سراسری ســال ۱۴۰۳ 
بر اســاس مصوبه شــورای عالی انقلاب 
فرهنگــی همچنان در دو نوبــت برگزار 

خواهد شد.
با توجه به اینکه بر اســاس مصوبه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی درصد سهم آزمون 
سراسری و درصد ســهم سوابق تحصیلی 
به صورت ۵۰ درصد اعلام شده است، پس 
از ســال ها تلاش برای کاهش وزن آزمون 
سراســری، ســهم ۵۰ درصدی ســوابق 
تحصیلی داوطلبــان به کنکــور ۱۴۰۳ 
رســید. به این ترتیب سوابق تحصیلی نیز 
سهم مســاوی با دروس آزمون سراسری 

دارند.
نکته مهم دیگر این است که این سهم سوابق 
تحصیلی به صورت قطعی محاسبه می شود. 
البته سهم ســوابق تحصیلی در نظام های 
متوسطه ای که در کشور وجود دارد متفاوت 

است:
* ســهم نمره کل ســابقه تحصیلــی پایه 
دوازدهــم نظــام ۳-۳-۶ در گروه هــای 

آزمایشــی اصلی علوم ریاضی و فنی، علوم 
تجربی و علوم انسانی آزمون سراسری سال 
۱۴۰۳ به میزان ۵۰ درصد بــا تأثیر قطعی 

است.
* میزان تأثیــر نمره کل ســابقه تحصیلی 
دیپلم نظــام ســالی - واحــدی / ترمی - 
واحدی در ایــن گروه هــا، ۳۷.۵ درصد با 
تأثیر قطعی و میزان تأثیر ســوابق تحصیلی 
پیش دانشــگاهی نظام ســالی - واحدی / 
ترمی - واحدی ۱۲.۵ درصد با تأثیر قطعی 
در نمره کل ســابقه تحصیلــی )در مجموع 

دیپلم و پیش دانشگاهی ۵۰ درصد( است.
وضعیت ســهم ســوابق تحصیلی برای دو 
گروه آزمایشــی هنر و زبان هــای خارجی 

متفاوت است:
»ســهم نمره کل ســابقه تحصیلــی پایه 
دوازدهــم نظــام ۳-۳-۶ در گروه هــای 
آزمایشــی هنر و زبان های خارجی آزمون 
سراسری سال ۱۴۰۳ به میزان ۲۸ درصد 

با تأثیر قطعــی اســت.میزان تأثیر نمره 
کل ســابقه تحصیلی دیپلم نظام ســالی 
واحدی / ترمی واحــدی در این گروه ها، 
۲۱ درصد بــا تأثیر قطعی و میــزان تأثیر 
ســوابق تحصیلی پیش دانشــگاهی نظام 
ســالی واحدی / ترمی واحدی ۷ درصد با 
تأثیر قطعی در نمره کل ســابقه تحصیلی 
)در مجموع دیپلم و پیش دانشــگاهی ۲۸ 

درصد( است.
سهم نمره کل سابقه تحصیلی در گروه های 
آزمایشــی هنر و زبان های خارجی آزمون 
سراسری ســال ۱۴۰۳ فقط شامل دروس 
عمومی ســابقه تحصیلی است و سهم نمره 
کل آزمون اختصاصــی )کنکور( ۷۲ درصد 

است.«
ثبت نــام در نوبــت اول آزمون سراســری 
سال ۱۴۰۳ و آزمون رشــته های تحصیلی 
پردیس های دانشــگاه فرهنگیان و تربیت 
دبیر شهید رجایی در ســال ۱۴۰۳ از ۵ آذر 

ماه ســال ۱۴۰۲ آغاز و تا ۱۱ آذر ماه ادامه 
خواهد داشت.نوبت اول آزمون اختصاصی 
)کنکور( سال ۱۴۰۳ در روزهای پنجشنبه 
و جمعــه ۶ و ۷ اردیبهشــت مــاه ۱۴۰۳ و 
نوبــت دوم آزمون اختصاصــی در روزهای 
پنجشــنبه و جمعه ۷ و ۸ تیر مــاه ۱۴۰۳ 

برگزار خواهد شد.
همه داوطلبانی که ســابقه تحصیلی کامل 
گروه آزمایشــی مورد نظر خــود را ندارند 
)اعــم از دانش آمــوزان و فارغ التحصیلان 
شــاخه های نظــری، فنی وحرفــه ای و 
کارودانــش در تمام نظام هــای آموزش و 
پرورش و طــلاب حوزه هــای علمیه( باید 
نســبت به ایجاد ســابقه تحصیلی دروس 
عمومــی و اختصاصــی براســاس برنامه 
اعلامــی وزارت آموزش و پــرورش اقدام 

کنند.
در صورتی که داوطلبی در امتحانات نهایی 
که وزارت آمــوزش و پرورش بــرای ایجاد 

سوابق تحصیلی پیش بینی می کند، شرکت 
نکرده و اقدام به ایجاد ســوابق تحصیلی در 
دروس عمومــی و اختصاصــی نکند، نمره 
خــام آن درس که ســابقه تحصیلی ندارد، 
صفر )۰( لحاظ و ســپس تراز می شود. برای 
داوطلبانی که سابقه تحصیلی ناقص دارند و 
یا کلًا سابقه تحصیلی ندارند، سهم نمره کل 
سابقه تحصیلی قابل جایگزینی با نمره کل 

آزمون اختصاصی نیست.
در آزمون سراسری ســال ۱۴۰۳ عناوین و 
ضرایب دروس آزمون اختصاصی )کنکور( 
در هریــک از گروه های آزمایشــی همانند 
سال ۱۴۰۲ اســت و دروس عمومی صرفاً از 

طریق سوابق تحصیلی اعمال می شود.
در صورت یکســان بودن گروه آزمایشــی 
نوبت های معتبر هر داوطلــب )نوبت های 
اول و دوم ســال ۱۴۰۳ و نوبت هــای اول 
و دوم ســال ۱۴۰۲ در صورتی که داوطلب 
در جلســه آزمون آن ها حاضر بوده است(، 
بیشــترین نمره کل آزمون اختصاصی بین 
حداکثر ۴ نمره کل آزمــون اختصاصی، با 
سهم ۵۰ درصد در نمره کل نهایی لحاظ و در 
کارنامه ملاک انتخاب رشــته اطلاع رسانی 

می شود.
نمــره کل نهایــی حاصــل از ۵۰ درصــد 
نمره کل ســابقه تحصیلی مربــوط به گروه 
آزمایشی درخواستی و ۵۰ درصد بیشترین 
نمره کل آزمون اختصاصی گروه آزمایشــی 

درخواستی است.
ملاک علمی برای پذیرش متقاضیان ورود 
به آموزش عالی در ســال ۱۴۰۳، نمره کل 
نهایی مربــوط به ســال ۱۴۰۳ اســت )با 
توجه به تغییر ضرایب و میزان تأثیر ســابقه 
تحصیلی در ســال ۱۴۰۳، نمره کل نهایی 
داوطلبان حاضر در جلسه آزمون سراسری 
ســال ۱۴۰۲ برای پذیرش در سال ۱۴۰۳ 
تغییر می کنــد(. رتبه در ســهمیه و رتبه 
کشوری بر اســاس نمره کل نهایی ساخته 

می شود.

خریــدار   دانش آمــوزان می گویند در 
نمایشــگاه »یاریگران زندگی«، مهارت »نه 
گفتــن« را آموخته اند و یــاد گرفته اند اگر 
کســی در دام اعتیاد گرفتار شد، یاری اش 
کنند و به یاد خواهند ســپرد که اعتیاد هر 

لحظه در کمین همه آنان است.
 نمایشگاه یاریگران زندگی در سالن کانون 
پرورش فکری شــعبه خیابان حجاب از ۲۵ 
آبان کار خود را آغاز کــرده و هر روز میزبان 
هزاران دانش آموز دختر و پســری است که 
می آیند تا یک روز از زمان مدرســه را برای 
آموزش نکات و مســائلی غیر کتب درسی 
ســپری کنند، در کنار برنامه های شــاد و 
جذابی که دســتگاه های مختلف برای آنان 

پیش بینی کرده است.
ســتاد مبارزه با موادمخدر با مشــارکت 
اعضای ســتاد شــامل وزارتخانــه های 
مربوطه و دیگر دســتگاه های مســئول و 
مرتبط در زمینه کنتــرل و کاهش اعتیاد 
در قالب طرح ملی »یاریگــران زندگی«، 
تقویــت رویکرد پیشــگیرانه و توســعه 
مســئولیت پذیری آحاد مختلف جامعه 
را در دســتور کار دارد از همیــن رو محور 
فعالیت این نمایشگاه بیشــتر نوجوانان و 

دانش آموزان هستند.
دستگاه های مختلف عضو ســتاد مبارزه با 
مواد مخدر کشــور هر کدام به نحوی برای 
جذاب کردن اقدامات و فعالیت خود در این 
نمایشگاه دست به خلاقیت های مختلف از 
برگزاری مسابقات ورزشی، علمی، خطاطی 
و معرفی مواد مخدر کشــف شــده، معرفی 
جاســاز مواد مخدر در بســته های پستی 
گرفته تا معرفی کارآفرینان حامی معتادان 

ترک کرده زده اند.
فضای نمایشــگاه چندان گسترده و بزرگ 

نیســت اما برنامه هــا به نحــوی جذاب و 
خلاقانــه پیش بینی شــده اند کــه دانش 
آموزان و بازدیدکنندگان چندین ســاعت 
در آن مشغول هســتند، نکات مختلف را به 
شــیوه های گوناگون می آموزند و از حضور 

در این فضا لذت می برند.

مهارت نه گفتن
زهرا حمیدی دانش آموز کلاس هشــتم در 
همین زمینه از خوش گذرانی در نمایشگاه 
یاریگــران زندگی می گویــد و توضیح می 
دهد: ســگ های موادیاب را از نزدیک دیدم 
و برایم جذاب بــود، نکات مفید بســیاری 
آموختم کــه در راس آنها مهارت نه گفتن را 
بیشــتر به خاطر خواهم سپرد تا مبادا با یک 

پاسخ اشتباه در دام اعتیاد گرفتار شوم.
وی تاکید دارد: به همه دانــش آموزان می 
گویــم که لطفا هرگز ســمت مــواد مخدر 
نروید، چــون معتــاد می شــوید، خیلی 

خطرناک است.
مبینا رضایی از دانش آموزان حاضر در این 
نمایشــگاه که از سوی دبیرســتان کریمه 
اهل بیت)ع( آمــده توضیــح داد: امروز در 
این نمایشــگاه که در مورد ترک اعتیاد بود، 
نکات بسیاری آموختیم؛ مهارت نه گفتم را 
آموختیم و اینکه ذهنمان را به نحوی سالم 
نگاه داریم که هرگز تمایــل به مصرف مواد 

مخدر پیدا نکند.
وی اضافه کــرد: به نظرم نکاتــی که اینجا 
آموختیم را نیاز داشــتیم و حضور خانواده 

ها هم در این نمایشگاه می تواند موثر باشد.
شــقایق رحیمی دیگر دانش آموز حاضر در 
نمایشگاه نیز از جاسازهای مواد مخدری که 
در آن به نمایش در آمده است گفت و ادامه 
داد: بازی هایی که اینجا بــرای آموزش در 

مورد مواد مخدر طراحی کرده بودند، سگ 
های مواد مخدر، همه هیجان انگیز و جذاب 

بود.
وی افزود: مبارزه با مواد مخدر به هیچ عنوان 
کار آسانی نیست، چون معتادان به سختی 
می توانند به دنیای قبلی خــود باز گردند و 

همین بازار مواد مخدر را گرم نگاه می دارد.

انتهای این مسیر نابودی است
هلیا دربان نیز دیگر دانــش آموز حاضر در 
نمایشــگاه است که یادآورشــد: نمایشگاه 
بزرگ و همراه بــا تفریحات زیاد بود، حضور 
دانش آمــوزان چندین مدرســه آن را هم 

شلوغ کرده بود.
وی اظهارکرد: آموزش های مختلفی وجود 
داشت از نحوه فعالیت سگ های مواد یاب، 
جاســازهای مواد مخدر، کشفیات گرفته تا 
بازی های سرگرم کننده، این نمایشگاه را به 
تفریح خوبی برای مــا دانش آموزان تبدیل 

کرد.
دربان به مصرف مواد مخدر در شــب های 
امتحان توســط برخی دانش آموزان اشاره 
کرد و گفت: این کار شایســته ای نیســت، 
انتهای این مســیر خراب کردن کل زندگی 
اســت و نباید برای یک امتحان خوب، کل 

زندگی را از دست داد.

نمایشگاهی جذاب برای آموزش
یوسف زاده مدیر مدرســه زنده یاد غفاری 
نیز در کنار دانش آموزان حضور داشــت و 
نمایشگاه را دارای غرفه های مختلف و موارد 
آموزنده ای پیش بینی شــده ای دانست و 
اعلام کرد: غرفه هــا و نمایش هایی که اجرا 
کردند آموزنده بود و به طور غیرمستقیم در 
مورد مهارت نه گفتن صحبت کردند و برای 

دانش آموزان جذاب بود.
وی افزود: در دوره متوســطه اول با چالشی 
به نام اعتیاد کمتر اما با سیگار بیشتر مواجه 

هستیم.
یوسف زاده در مورد تاثیر این نوع نمایشگاه 
ها برای آگاه سازی دانش آموزان نیز تاکید 
کرد: تجربــه کرده ام اگر دانــش آموزان در 
مورد چالش هایی مانند اعتیاد و عواقب آن 
آگاه شوند، با این شــناخت به آنها گرایش 

پیدا نمی کنند.
مدیــر مدرســه زنده یــاد غفــاری گفت: 
جلســات مختلف را در هفتــه اعتیاد برای 
اولیا برگزار کردیم، برای خانواده ها نیز باید 
فرهنگســازی کرد، برخی از آنها شــناخت 
کافی ندارند و خانواده ها نیز با شــرکت در 
این نمایشــگاه ها می توانند اطلاعات کافی 
را در زمینــه اعتیاد و راه هــای مقابله با آن 

کسب کنند.
وی اضافه کــرد: والدین با این شــناختی 
که کســب مــی کنند مــی تواننــد رفتار 
فرزندانشــان و آســیب های متوجه آنان را 

مدیریت کنند.

آگاه سازی کلید مبارزه با اعتیاد است
مریــم مــرادزادگان مشــاور دبیرســتان 

گوهرشاد نیز در حاشیه این نمایشگاه گفت: 
می توان با آگاه ســازی با کمــک ابزارهای 
مختلــف از جمله چنین نمایشــگاه هایی، 
سطح مهارت ها را در زمینه مواجه با چالش 
های پش روی جوانــان و نوجوانان افزایش 

داد.
وی یادآورشــد: این نوع مهارت ها و آگاهی 
هــا در زمینه پیشــگیری از آســیب های 
اجتماعــی، کاهــش جرایم و خــودداری 
جوانــان و نوجوانان از مصــرف مواد مخدر 
و روانگــردان ها موثر اســت و مــی توانند 

حساسیت ها را افزایش دهد.
مرادزادگان ابراز امیدواری کرد که با ارتقای 
سطح آگاهی ها، هر کسی بتواند مراقب خود 
باشــد، رفتاری که در نهایت می تواند منجر 

به مراقبت از جامعه و خانواده ها شود.
این مشــاور دبیرســتان تاکید کرد: بدون 
شک با آگاهی بخشــی به خانواده می توان 
شاهد جامعه ســالم و به دور از آلودگی بود، 
خانواده ها می توانند بخشــی از آگاهی در 
مورد اعتیاد و مواد مخــدر را با بازدید از این 

نمایشگاه کسب کنند.
نمایشگاه یاریگران زندگی تا پایان آبان هر 
روز از ساعت ۹ صبح تا ۷ عصر میزبان دانش 

آموزان، خانواده ها و افراد علاقه مند است.

وم ساخت ۲۰۰ مجتمع آموزشی بزرگ در کشور لز
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احمدوند: 
مفاخر فرهنگی کشور ناشناخته مانده اند

 معاون فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی گفت: مفاخر فرهنگی 
کشورمان آنگونه که شایسته آنهاســت به جامعه و البته جامعه جهانی 

شناسانده نشده اند.
یاســر احمدوند درباره برنامه ویژه وزارت فرهنگ و ارشاداسلامی برای 
معرفی مفاخر فرهنگی کشــورمان به جهانیان اظهار داشت: از یک سو 
ســرمایه های عظیمی در تاریخ و تمدن ایران و اسلام داریم که شایسته 
معرفی هســتند. این افراد، ســرمایه های ایران و افتخارات ایران زمین 
هســتند و تعداد اینها آنقدر زیاد اســت که در رشــته ها و موضوعات 

مختلف می شود تعداد قابل توجهی از آنها را اسم برد.
وی ادامه داد: از طرف دیگر، نسل جدید و جوان کمتر این مفاخر را می 
شناســند البته در گذشته هم این گونه بوده اســت اما با توجه به وجود 
امکانات گســترده و فراگیر توقع می رود که شناخت بیشتری از مفاخر 

وجود داشته باشد.
احمدوند گفت: وظیفه وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، انجمن آثار و 
مفاخر فرهنگی و هم معاونت فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
و دیگر فرهنگ ها مانند کتابخانه ملــی و نهادهای تخصصی و مردمی 
است که مفاخر کشور را اعم از ملی، استانی یا محلی را که امکان معرفی 

شدن دارند بیشتر معرفی کنیم.
وی تصریح کــرد: معرفی کتاب ها و نویســندگان می توانــد به ترویج 

بیشتر و شناخت بهتر مفاخر ما کمک کند.

علیرضا خمسه:
برای بازیگر شدن به پارتی  نیاز ندارید

علیرضا خمسه با اشــاره به اینکه برای ورود به یک عرصه  خاص، نیاز به 
پارتی  یا هزینه کردن پول نیست، یادآور شد که ورود به عرصه بازیگری 

تئاتر و سینما باید از طریق آموزش انجام شود.
علیرضا خمسه بازیگر باسابقه ســینما و تلویزیون در حاشیه برگزاری 
جشنواره آموزشگاه های آزاد ســینمایی گفت: سال ها پیش، من اولین 
آموزشــگاه ســینمایی برای کودکان و نوجوانان را در تهران تأسیس 
کردم و از این نظر یکی از قدیمی ترین معلم هــای آموزش بازیگری در 
تئاتر و سینما بوده ام. به همین دلیل در جشــنواره آموزشگاه های آزاد 
سینمایی حاضر شده ام و توصیه ام به اغلب جوانان علاقه مند به ورود به 
سینما این اســت که در یکی از همین آموزشگاه های سراسری ثبت نام 

کنند.
وی افزود: ما نمی توانیم بدون آموزش و بدون کســب تجربه وارد هیچ 
عرصه ای بشویم. چه بخواهیم پزشک شویم، چه مهندس، چه کشاورز 
و چه مکانیک، باید این رشــته ها را فرا بگیریم. به همین دلیل جوان ها 
نباید فکر کنند بــرای ورود به یک عرصه خاص، نیاز بــه پارتی بازی یا 
هزینه کردن پــول دارند. ورود بــه عرصه بازیگری تئاتر و ســینما هم 

اینگونه نیست.

خمســه ادامه داد: اگر جوانی واقعاً علاقه مند به ورود به سینماســت، 
بهترین مسیر این است که در یکی از آموزشگاه های سینمایی ثبت نام 
کند. یکی از رشــته های بازیگری، کارگردانی، فیلمبرداری و هر رشته 
دیگری را انتخــاب و در همان مســیر هم تحصیل خــود را به صورت 

حرفه ای پیگیری کند.
این بازیگــر درباره برگزاری رویدادی از جنس جشــنواره سراســری 
آموزشگاه های آزاد سینمایی هم گفت: هر جشنواره ای در واقع »جشن 
برداشت« است. از این منظر ما ابتدا باید کاشت داشته باشیم تا بتوانیم 
برای برداشت جشــن بگیریم. ما باید آنچه را کاشته ایم، برداشت کنیم 
و برای آن جشــن بگیریم. طبیعتاً وقتی ما آموزشگاه های سینمایی را 
تأسیس کرده ایم و سال ها تجربه فعالیت آن ها را پشت سر گذاشته ایم، 
می توانیم برای برداشــت های خود در این حوزه جشــن برگزار کنیم. 
آموزشگاه های سینمایی ما تا به امروز به اندازه کافی محصول داده اند و 

می توانیم برای این برداشت جشن برگزار کنیم.
دومین جشنواره سراســری آموزشگاه های آزاد ســینمایی به دبیری 
مهدی شــفیعی از ۳۰ آبــان تــا ۳ آذر ۱۴۰۲ در موزه ســینما برگزار 

می شود.

نولان کارگردان جیمز باند نمی شود
»کریستوفر نولان« اعلام کرد پروژه بعدی سینمایی او قسمت جدید از 

سری فیلم های »جیمز باند« نخواهد بود.
به نقل از هالیوود ریپورتر،  »کریســتوفر نولان« ایــن گمانه زنی را که 
ممکن است پس از موفقیت فیلم پرفروش »اوپنهایمر« به سمت سری 

فیلم های مامور ۰۰۷ برود رد کرد. 
نــولان در مصاحبه ای بــا آسوشــیتدپرس در آســتانه نمایش فیلم 
جدیــدش »اوپنهایمر« در ســامانه نمایش انلاین که بــا فروش ۹۵۰ 
میلیون دلاری پرفروش ترین فیلم تاریخ ســینما درباره جنگ جهانی 
دوم است گفت: »نه، متأسفانه خیر، هیچ حقیقتی در مورد این شایعات 

وجود ندارد و پروژه بعدی من فیلم جیمز باند نیست«.
نولان از زمانی که ســه گانه پیشــگامانه خود از فیلم هــای بتمن را با 
»شــوالیه تاریکی برمی خیزد« در ســال ۲۰۱۲ به پایان رساند، از این 
آزادی برای ساخت فیلم های مهمی مانند »میان ستاره ای« و »تنت« 
و حماســه های تاریخی از جمله »دانکرک« و فیلم جدید »اوپنهایمر« 
استفاده کرده است، اما او همیشــه بر این واقعیت اذعان کرده که سری 
فیلم های »جیمز باند« می تواند او را به ســمت فیلمســازی فرانچایز 

)سری فیلم( بازگرداند.
نولان یک دهه پیــش هنگام تبلیغ فیلم های »بتمن«، معمولا ســری 
فیلم های جاسوســی »جیمز باند « را مورد تحسین قرار می داد و حتی 
به این موضوع اشــاره داشــت که با »باربارا بروکلــی« تهیه کننده این 
ســری فیلم درباره ســاخت یک فیلم »جیمز باند« ملاقات کرده است 
اما »دنیل کریگ« هنوز در نقش مامور ۰۰۷ حضور داشــت و او تنها در 
صورتی به کارگردانی یک فیلم علاقه مند است که بتواند نقش اصلی را 

خودش انتخاب کند.
»اوپنهایمر« جدیدترین ساخته »کریســتوفر نولان« است که عنوان 
پرفروش ترین فیلم زندگی نامه ای ســینما را نیز به نام خود ثبت کرده 
اســت. این فیلم نگاهی جامع بــه زندگی »جی. رابــرت اوپنهایمر«، 
فیزیکدان نظری آمریکایی و از پیشــگامان ســاخت بمب اتمی دارد و 
در آن »کیلین مورفی« در نقش »رابرت اوپنهایمر« بازی کرده اســت. 
این پروژه با بوجه ای بالغ بر ۱۰۰ میلیون دلار ســاخته شده و کمپانی 
یونیورسال نیز پس از قطع همکاری »نولان« با برادران وارنر، پخش این 

فیلم را برعهده دارد.
فیلم نامه این فیلم بر اساس کتاب »پرومته آمریکایی، پیروزی و تراژدی 
جی رابرت اوپنهایمر« نوشته شده و علاوه بر »کیلین مورفی« در نقش 
اصلی، »مت دیمون«، »امیلی بلانت«، »رابرت داونی جونیور« »کنت 

برانا« و »کیسی افلک« بازیگران اصلی این فیلم هستند.

قاب

خریدار  رییس ســازمان ســینمایی، با 
هنرمندان و فعالان سینمایی استان گیلان 

دیدار و گفت وگو کرد.
 به نقل از اداره کل روابط عمومی ســازمان 
ســینمایی، محمد خزاعی در ادامه ســفر 
یک روزه خود به اســتان گیلان در دیدار با 
فعالان و ســینماگران این استان با اشاره به 
توانمندی های ســینمایی گیــلان گفت: 
واقعیت این است، شــور و هیجان و انرژی 
خوبی در اســتان ها وجود دارد، اما در ادوار 
گذشــته، چندان به این توانمندی ها توجه 

نشده است.
وی با اشــاره به تحولات و اقدامات صورت 
گرفته در حوزه های توســعه و رونق سینما 
گفت: باید ســینما را تبدیل بــه گفتمان و 
نیاز ملی کنیم، مانند بســترهای اجتماعی 
شهری از قبیل پارک، مدرســه، ورزشگاه، 
زیرا ســینما به دلیل کارکردهای فرهنگی، 
تفریحی و آموزشــی از اهمیــت مضاعفی 
برخوردار است و باید این جایگاه را در سطح 

ملی و استانی بازتعریف کرد.
خزاعی حمایــت از ســینما در بخش های 
خصوصی را از جمله اولویت های ســازمان 
ســینمایی عنوان کرد و گفــت: پیش تر در 
حوزه اســتان ها قول داده ام به زودی دفاتر 
ســینمای جوان مجهز خواهند شد که این 
کار در حال انجام اســت و بهــره وری از آن، 
صرفاً مختص دفاتر انجمن سینمای جوانان 

نخواهد بود و برای همه علاقمندان است.
رییــس ســازمان ســینمایی با اشــاره به 
چالش های اصلی ســینمای اســتان ها به 
موضوعاتی چون: تجهیزات، امتیاز و فرصت 
تهیه کنندگی، دسترسی به زیرساخت های 
ســینمایی و تســهیل ورود فیلمســازان 
برای کارگردانی اول اشــاره کــرد و اظهار 
داشت: صنعت سینمای اســتانی باید احیا 
شــود و حلقه اول این پازل واگذاری امتیاز 
تهیه کنندگــی بــه فیلمســازان و فعالان 
با ســابقه اســت، خوشــبختانه، کارهای 
مطالعاتی در ایــن حوزه توســط معاونت 
ارزشــیابی و نظارت ســازمان ســینمایی 
صورت گرفته و تلاش می کنیم مشــکلات 
این بخش را مرتفع کنیم و آیین نامه آن نیز 

به زودی اعلام می شود.
وی ادامه داد: از دیگــر برنامه های خوبی که 
در حوزه سینمای اســتان ها طراحی شده، 
این است که از سال گذشته انجمن سینمای 
جوان، صاحب پنج ســهمیه فیلمســازی 

حرفه ای شده اســت، طرحی بی سابقه که 
فرصــت و مســیر خوبی بــرای هنرمندان 
جوانی است که در شهرستان ها و استان ها 
مشــغول فعالیت هســتند، پیرو این طرح، 
سال گذشته، سه فیلمساز شهرستانی آثار 
سینمایی خود را ســاخته اند و مشمول این 

طرح شده اند.
وی یکــی دیگــر از برنامه های ســازمان 
ســینمایی در حوزه سینمای اســتان ها را 
ایجاد »تشــکل های صنفی استانی« عنوان 
کرد و آن را منشــا بســیاری از مطالبات و 

مشکلات سینماگران این حوزه خواند.
به گفته وی، ســازمان ســینمایی در حال 
پیگیری شــکل گیری »انجمن های صنفی 
استانی« از طریق مراجع ذی صلاح از جمله 

شورای هنر است.
خزاعــی در بخش دیگــری از صحبت های 
خود به لزوم ارتقای جایگاه و مســاله سینما 
در فضای اجتماعی استان ها و شهرستان ها 
پرداخت و با اشاره به مشــکلات این عرصه 
گفت: واقعیت این اســت که سینما دغدغه 
دســتگاه های اجرایــی اســتان ها نبوده و 
نیســت، دلیل آن هم، تعدد و گســتردگی 
مشــغله های مدیران و مسئولان استانی در 
سایر حوزه ها است و نیاز اســت با پیگیری 
و مطالبــه مســتمر و تبییــن کارکردها و 
ظرفیت های ســینما در جامعه امروز آن را 
به ماموریت و دغدغه های مســئولان اضافه 

کنیم.رییس ســازمان ســینمایی کشور 
همچنین، با اشــاره به وضعیــت نامطلوب 
معیشت و رفاه خانواده ســینما در تهران و 
اســتان ها یادآور شــد: هنرمندان قدیمی 
و پیشکسوت ما با حداقل حقوق بازنشسته 
می شــوند و با وجود ســابقه و چهره بودن 
دریافتی اغلب آنها بسیار پایین است. امروز، 
همه تلاش بنــده وهمکارانم در بخش های 
مختلف سازمان ســینمایی معطوف به این 
است که بتوانیم تحولی در بحث معیشت و 
رفاه هنرمندان کشور به وجود آوریم و تمام 

ارتباطات و ظرفیت ها را بکار می گیریم.
وی ادامــه داد: در حوزه مســکن قدم های 
اولیه برداشته شده و مســیر آن، آغاز شده 
است و فقط بیش از ۶۰۰ نفر از شهرستان ها 
در این طرح حضور دارند.خزاعی با اشــاره 
به تاثیرات و نتایج ســفرهای استانی، گفت: 
به همــراه همکارانم تک تک اســتان ها را 
می رویم و از نزدیک با هنرمندان اســتان ها 
تعامل و با مشــکلات آن ها آشنا می شویم 
به رغــم انتقاداتی که برخی از فیلمســازان 
در تهران نســبت به توجه بنده به استان ها 
دارنــد، بایــد بگویــم رویکــرد حمایت از 
هنرمندان استانی از اولویت های کاری من 

خواهد بود.
خزاعی از دیگر مشکلات سینمای استان ها 
را ضعف زیرساخت ها دانست و تصریح کرد: 
من از نمایندگان مجلــس تقاضا دارم برای 

اســتان ها بودجه جداگانه تعریف کنند. در 
حال حاضر بودجه ســینما در ایران نسبت 
به ســرمایه گذاری های هنگفت کشورهای 
منطقه و اطراف ما به شــدت ناچیز و پایین 
است و همین امر، اجرای طرح های کلان را 
در حوزه تولید، توسعه زیر ساخت و استفاده 
از تکنولوژی روز با مشکل مواجه می سازد.

وی با بیــان اینکه بودجه ســینما حتی در 
مقایســه با حوزه های مختلــف فرهنگی، 
اجتماعی و آموزشی نیز پایین است یادآور 
شــد: از همان ابتدا اقتصاد حــوزه فرهنگ 
و هنر »کوچــک« دیده شــده و به همین 
دلیل کارهــای بزرگ، اساســی و بنیادین 
در این حوزه به ســختی انجام می شــود. با 
این وجــود می بینید که با همیــن اقتصاد 
خرد، ســینما چه تاثیرگذاری شــگرفی بر 
جامعــه می گذارد.خزاعــی ظرفیت های 
برنامه هفتم توســعه را در ایــن حوزه یک 
فرصــت مغتنم خوانــد و عنوان کــرد: در 
برنامه هفتم توسعه بخشــی آمده است که 
شرکت هایی که در زمینه کتاب و کتابخانه، 
استودیوســازی، سینما و موســیقی، تئاتر 
و غیره ســرمایه گذاری کننــد می توانند از 
معافیت های مالیاتی بهره مند شوند. قطعاً، 
این موقعیت خوبی است برای دستگاه های 
اجرایــی اســتان ها و فعــالان بخش های 
خصوصی کــه بخواهنــد در ایــن زمینه 

سرمایه گذاری و ورود کنند.

وی تاکید کرد: معتقدم ســینمای بومی و 
استانی باید احیا شــود. این سینما می تواند 
به سینمای ما هویت تازه ای بخشد. چرا که 
باورم این اســت که جنس فیلمسازی ما از 
لوکیشــن های خاص آپارتمانــی باید رها 
شود و تنوع، غنا و رونق گیرد. این موضوع به 

جلب مخاطب ما هم کمک می کند.
رییس سازمان ســینمایی با توضیح اینکه 
دغدغه مندی اســتان و مطالبات فرهنگی 
مردم در شهرســتان های مختلــف باید در 
ســینما بازتاب پیدا کند، گفت: سینما، هنر 
بســیار گران و تاثیرگذاری اســت و در این 
زمینه، ســینمای اســتان ها نیاز به بودجه 
مســتقل دارنــد و انتظار مــی رود مجلس 
شــورای اســلامی با نگاه ویژه تری به این 
موضوع توجه کنند و شــما در شــهرهای 
مختلف بایــد این را از نماینــدگان مطالبه 

کنید.
در ایــن دیــدار ســینماگران و فعــالان 
ســینمایی اســتان گیلان در گفت وگویی 
صمیمانه بــه ارایــه دیدگاه هــا و نظرات 
خــود پرداختنــد، ســهیلا پورمحمدی، 
سیدمحسن پورمحسنی شکیب، شکرگذار 
مستندســاز، البــرز پورصیــاد، عزیزنیا از 
انجمن ســینمای جوان شهرستان تالش، 
حیدری از فیلمسازان شهرســتان رودبار، 
فرهنــگ بــه نمایندگی از ســوی مدیران 
موسســه های ســینمایی به نمایندگی از 
سایرین، درخواست ها، انتقادات و مطالبات 

سینماگران استان را بیان کردند.
نیاز بــه توســعه زیرســاخت ســینما در 
شهرســتان های فاقد ســینما، درخواست 
تامین تجهیــزات مدرن، ضــرورت توجه 
بــه ســینماگران اســتانی در رویدادهای 
ملــی، کمک بــه نقــش آموزشــگاه های 
ســینمایی، تســهیل شــرایط کارگردانی 
اول و تهیه کنندگی در اســتان ها، حمایت 
جدی تری دســتگاه ها و مراکــز اجرایی و 
اجتماعی استان ها از ســینماگران و غیره از 
جمله مطالبات جامعه ســینمایی گیلان از 

رییس سازمان سینمایی کشور بود.
در این ســفر محمدرضا سوقندی مدیرکل 
امور حقوقی، عملکرد اســتان ها و مجلس 
سازمان ســینمایی، یزدان عشیری مشاور 
رییس ســازمان و مدیرکل روابط عمومی 
ســازمان و مهــدی آذرپنــدار مدیرعامل 
انجمن ســینمای جوانان رییس ســازمان 

سینمایی را همراهی کردند.

امیرســینا جوادی کارگردان »یک مرد، یک خوک« با 
اشــاره به اینکه این نمایش روایتی از یک مرد ترسو را 
به تصویر می کشد، یادآور شــد این روزها تمایلی برای 

پرداختن به متون سخت در بین گروه ها وجود ندارد.
امیرسینا جوادی کارگردان و بازیگر نمایش »یک مرد، 
یک خوک« که ایــن روزها در پردیس تئاتر شــهرزاد 
روی صحنه اســت درباره اجرای این اثر نمایشی گفت: 
نمایش »یک مــرد، یک خوک« نوشــته آثول فوگارد 
است که با ترجمه هوشنگ حسامی به صحنه می رود. 
این نمایش روایتی است از یک آدم ترسو که هزار بار در 
زندگی خود می میرد در حالی که یک انســان شــجاع 
تنها یک بار می میرد. ماجرای فــردی که از جنگ فرار 
کرده و ۱۰ ســال اســت که از تــرس محاکمه در یک 
خوک دانی پناه گرفته و خود را ســالیان سال محبوس 
کرده تا جایــی که صفات یک خوک را بــه خود گرفته 

است.

وی افــزود: در ایــن نمایش تــلاش کردیم 
مخاطب را به یــک خوک دانی بکشــانیم و 
اتفاقات درون آن را نمایــش دهیم و به متن 
اصلی نمایشنامه فوگارد که »جایی در میان 
خوک ها« نام دارد وفادار بوده ایم. »یک مرد، 
یک خوک« به شیوه کلاسیک به صحنه می 
رود کــه امیدواریم مخاطب از تماشــای آن 

لذت ببرد.
جوادی درباره میزان اســتقبال مخاطبــان از نمایش 
بیان کرد: بهترین تبلیغــات برای یک نمایش، خودِ آن 
نمایش اســت چون اگر نمایش خوب باشد بدون شک 
فروش آن افزایش پیدا خواهد کرد و مورد استقبال قرار 
می گیرد. گرچه قطعا بازیگران چهره چه با اســتعداد و 
چه بدون استعداد باعث فروش گیشــه خواهند شد و 

طرفداران آنها به نمایش رونق می بخشند.
کارگردان نمایش »شــجاع« در رابطه با وضعیت فعلی 

تئاتر کشورمان بیان کرد: متاسفانه تئاتر در 
کشورمان جایگاه مناســبی در جامعه ندارد 
و نزد عموم بیشتر وســیله ای برای خنده در 
نظر گرفته می شــود. این وضع باعث شــده 
است که تئاتر بیشــتر به سمت نمایش های 
کمدی با مضامین نامناسب برود و بازیگران 
و کارگردان ها نیز مجبور هستند موضوعاتی 
تماشاگرپسند را برای اجرا انتخاب کنند که در نهایت 

این اتفاق آنها را از خلق اثر هنری دور می کند.
وی عنــوان کــرد: از آنجا که بــه اجــرا درآوردن یک 
نمایشنامه درام و کلاســیک سخت است و برای جذب 
مخاطب در چنین آثاری، تمرین، انرژی و زمان زیادی 
باید از سوی گروه اجرایی انجام شود این روزها برخی از 
بازیگران و حتی کارگردان ها به ســمت متونی گرایش 
پیدا می کنند که برای آماده ســازی آن زمان و انرژی 
کمتری نیاز باشــد اما در عین حــال بتوانند مخاطب 

بیشتری را جذب کنند.
کارگردان نمایش »بازپرس وارد می شــود« در پایان 
تاکید کرد: از جامعه تئاتری ممنون هستم که تئاتر را با 
تمام مشقت های فراوانش زنده نگاه داشتند، به شخصه 
بر این باور هســتم که تئاتر یک فرهنگ اســت و دیگر 

فرهنگ ها را بازتاب می دهد.
در توضیح داستان این نمایش آمده است: پاول، سرباز 
فراری، ۱۰ ســالی  اســت که در آغل خوک ها و به طور 
پنهانی زندگی می کند و به جز همسرش، دیگران فکر 
می کنند او قهرمانی  اســت که در جنگ کشــته شده 
اســت. پاول از زندگی پنهانی خسته شده و می خواهد 
تغییــری ایجاد کند امــا خطرات زیــادی پیش روی 
اوســت.نمایش »یک مرد، یک خوک« با بازی سمیرا 
 حسینی، امیرسینا  جوادی، محسن  قاسمی تا ۲۳ آذر 
ماه، هر شب ساعت ۲۰ در سالن شــماره یک پردیس 

تئاتر شهرزاد روی صحنه می رود.

اکبر احمدی، بازیگر پیشکسوت سینما، تلویزیون و تئاتر 
در اثر ایست قلبی چشم از جهان فروبست.اکبر احمدی 
که ســابقه حضور در مجموعه های تلویزیونی »ولایت 

عشق«، »مختارنامه«، »شــاهگوش«، »دندون طلا« و 
»سرزمین کهن« را داشته است، شامگاه دوم آذر بر اثر 
عارضه قلبی در یکی از بیمارستان های تهران دارفانی 

را وداع گفت.احمدی متولــد ۱۳۳۳ در تهران بود. وی 
که در دوران کودکی با ســعید کنگرانی همکلاس بود، 
فعالیت هنری خــود را با حضــور در کلاس های حمید 

سمندریان آغاز کرد. او در اواخر دهه ۵۰ وارد عرصه هنر 
حرفه ای شــد و در تئاترهای »پرومته در زنجیر« و »آن 

زمان فرا خواهد رسید« ایفای نقش کرد.

یک مرد، یک خوک

چهره

زندگی پنهانی در یک  خوک دانی

بر اثر عارضه قلبی؛اکبر احمدی بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون درگذشت

۱۲۰ هزار نفر در اولین اکران فیلم

»ناپلئون« ریدلی اسکات گیشه  فرانسه را فتح کرد
خریــدار  فیلــم »ناپلئــون« بــا وجود 
انتقادهــای تنــد منتقــدان فرانســوی و 
پاسخ های دندان شکن و تمسخرآمیز ریدلی 
اسکات، در فرانسه با اقبال مردم روبه رو شد. 
افتتاحیــه فیلم »ناپلئون« چهارشــنبه در 
فرانسه با اقبال روبه رو شد و نزدیک به ۱۲۰ 
هزار نفر در اولین اکران فیلم به تماشای آن 
نشستند و فروشــی نزدیک به یک میلیون 
دلار بــرای فیلم رقــم خــورد. از این میان 
حدود ۸۰۰۰ بلیــت از پیش نمایش فیلم در 
سراسر فرانسه حاصل شده است به ویژه در 
پاریس که ســونی پیکچرز ۱۴ نوامبر، اولین 
نمایش جهانی این حماسه تاریخی را برگزار 
کرد.»ناپلئون« با بــازی خواکین فینیکس 
در نقش امپراتور فرانســه و ونســا کربی در 
نقش همســرش ژوزفین، از سوی منتقدان 
فرانسوی به دلیل عدم دقت تاریخی و موضع 

ضدفرانسوی آن با انتقاد روبه رو شده است. 
حتی بازی فینیکس با تمســخر رسانه های 
معتبری مانند ایســتگاه رادیویی »فرانس 
کولتور« مواجه شــد که ظاهر ناپلئونی این 
بازیگر را مومی و غبارآلــود خواند.تندترین 
نقد را روزنامه فیگارو نوشت و گفت می توان 
نام فیلم را به »باربی و کن تحت امپراتوری« 
تغییر داد. در همین حال، فیلم در تلویزیون 
هم در برنامه هــای گفتگومحور و همچنین 
در کانال های خبری با نقد سیاســتمداران 
همراه شــد. در برابر ریدلی اســکات پاسخ 
منتقــدان سرســخت را با ایــن جمله داد 
کــه »فرانســوی ها حتی خودشــان را هم 
دوســت ندارند«. به نظر نمی رسد سخنان 
او تماشــاگران فرانســوی را از خرید بلیت 

منصرف کرده باشد.
»ناپلئون« در افتتاحیه خــود بالاتر از درام 

خانوادگی »چیــزی برای از دســت دادن 
نیســت« با بازی ویرجینی افیرا و همچنین 
انیمیشن »مارس اکســپرس« نشست و از 

سینمای داخلی فرانسه پیشی گرفت.
و  نــولان  کریســتوفر  »اوپنهایمــر« 
»باربــی« گرتــا گرویگ ۱۹ جــولای در 
روز افتتاحیه شــان در فرانســه به ترتیب 
۱۵۰ هزار نفر و ۳۶۰ هزار نفر را به ســینما 
کشــاندند.با این حال این بزرگترین اقبال 
فرانسوی از فیلمی از اســکات در سال های 
اخیر اســت. ۲ فیلم آخر او »خانه گوچی« و 
»آخرین دوئل« در اولین روزهای اکران در 
سینماهای فرانسه به ترتیب تنها ۳۴ هزار و 

۲۲ هزار بلیت فروختند.
پیش بینی می شــود که »ناپلئون« در هفته 
اول حدود یک میلیون بلیت بفروشــد و این 
رقم در تعطیلات کریســمس دو یا سه برابر 

شــود. برای »ناپلئون« هنوز فاصله زیادی با 
موفقیت »گلادیاتور« اسکات در فرانسه که 
در ســال ۲۰۰۰ با ۱۹۵ هزار بلیتِ فروخته 
شده، کارش را آغاز کرد، وجود دارد. آن فیلم 
با بازی فینیکس و راســل کرو در نهایت ۴.۷ 
میلیون تماشاگر را به سالن های سینماهای 
فرانسه کشاند.امســال »فیلم برادران سوپر 
ماریــو« بــا ۷.۳۶ میلیون بلیــت فروخته 
شده در راس گیشــه فرانســه جای دارد و 
پس از آن »باربی« بــا ۵.۸۴ میلیون بلیت، 
کمدی ماجراجویی فرانســوی از مجموعه 
»آســتریکس و اوبلیکس: پادشاهی میانه« 
با ۴.۶۲ میلیون بلیت، »اوپنهایمر« با ۴.۴۵ 
Alibi.« میلیون بلیت و کمدی فرانســوی
com ۲« بــا ۴.۳ میلیون بلیت بیشــترین 
موفقیت را کســب کرده اند.بازار ســینمای 
فرانسه به سطح قبل از همه گیری بازگشته 

و هم از نظر فروش در گیشــه و هــم از نظر 
طیف متنوع فیلم ها، کمبــودی ندارد.یک 
مدیر سینمایی هم گفت تعداد قابل توجهی 
از فیلم های هنری هم فراتــر از انتظار ظاهر 
شــده اند که شــامل فیلم برنــده نخل طلا 
»آناتومی یک ســقوط« ســاخته ژوستین 
تریه با ۱.۳ میلیون بلیت فروخته تا »پســر 
و مرغ ماهی خوار« انیمیشن هایائو میازاکی 
با ۱.۲۵ میلیون بلیت کــه چند هزار بلیت از 
»قاتلان ماه کامل« مارتین اسکورســیزی 

پیشی گرفته، می شود.
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میدان

در میان تیــم های مدعی و قدرتمند فوتبال آســیا که 
صدرنشــین گروه های مرحله مقدماتی انتخابی جام 
جهانی هســتند، تنها تیم ملی ایران است که نتوانسته 

دو دیدار ابتدایی خود را با برد به پایان برساند.
رقابت تیم های آســیایی برای صعود بــه جام جهانی 
۲۰۲۶ آغاز شــده اســت و ۳۶ تیم در ۹ گروه ۴ تیمی 
ماراتن خود را آغاز کردند. این مرحله از مســابقات به 
صورت رفت و برگشت برگزار خواهد شد و ۲ تیم اول هر 
گروه راهی مرحله بعدی خواهند شــد. تاکنون هر تیم 
دو بازی انجام داده است و تا حدی عیار تیم ها مشخص 
شده است.تیم ملی فوتبال ایران در مسابقه اول خود با 
نتیجه ۴ بر صفر از سد هنگ کنگ گذشت و در بازی دو 

مقابل ازبکستان با نتیجه ۲ به ۲ متوقف شد.

همه 6 امتیاز به جز ایران
از بین تیم هایی که در این ۹ گروه صدرنشین 
هســتند تنها تیمی که نتوانسته است هر دو 
دیدار خود را با پیروزی پشــت ســر بگذارد 
تیم ملی فوتبال ایران اســت. تیم های قطر، 

ژاپن، کره جنوبی، مالزی، عراق، عربســتان، امارات و 
استرالیا با پیروزی در هر دو مســابقه و کسب ۶ امتیاز 
صدرنشــینان گروه هــای ۹ گانه هســتند. تیم ملی 
فوتبال ایران که صدرنشین گروه C است یک برد و یک 

تساوی به ثبت رسانده است.

بهترین عملکرد تهاجمی
تیم ملی فوتبــال قطر بــا ۱۱ گل زده، ژاپن 
بــا ۱۰ گل زده و کره جنوبی و اســترالیا با ۸ 
گل زده بهترین عملکــرد تهاجمی را در بین 
تیم های صدرنشــین دارند. تیم مالزی هم با 
۵ گل زده ضعیف تریــن عملکرد تهاجمی را 
بین تیم های صدرنشــین ثبت کرده است. 
تیم های ملی ایران، عراق، عربستان و امارات هم در دو 

مسابقه اخیر خود ۶ گل به ثمر رساندند.

بهترین عملکرد دفاعی
تیم های ژاپن، کره جنوبی، عربستان، امارات و استرالیا 

در هر دو بازی خود موفق به ثبت کلین شــیت شــده 
اند و بهترین عملکرد دفاعی را داشتند. مالزی با ۳ گل 
خورده و ایران با ۲ گل خورده هم ضعیف ترین عملکرد 
دفاعی را میان تیم های صدرنشــین به خود اختصاص 

دادند.

تفاضل گل
تیم مالــزی با تفاضــل گل مثبت ۲ و ایــران با تفاضل 
گل مثبت ۴ کمتریــن تفاضل گل را میــان تیم های 
صدرنشین به خود اختصاص داده اند و قطر و ژاپن هم 
با تفاضل گل مثبت ۱۰ بهتریــن عملکرد را از این بابت 

داشتند.

 نماینده اسنوکر کشورمان به پیروزی در دور مقدماتی، 
به دور اصلی مسابقات اســنوکر قهرمانی بریتانیا صعود 
کرد.مسابقات اسنوکر قهرمانی بریتانیا ۲۰۲۳ روزهای 

۲۷ آبان تا ۲ آذر در سالن مورنینگ ساید آرنا شهر لستر 
– انگلســتان برگزار می شود.حسین وفایی در دور سوم 
مرحله انتخابی این مسابقات شــرکت کرد و موفق شد 

مارتیــن او دونیل را با نتیجه ۶ بر صفر شکســت دهد و 
به دور بعدی مســابقات راه پیدا کند.وفایی پس از این 
پیروزی در دور چهارم به مصاف اســکات دونالدسون 

رفت و با اینکه در بریک های اول از او عقب افتاده بود اما 
موفق شد نهایتا با نتیجه ۶ بر چهار حریفش را پشت سر 

بگذارد و به دور اصلی رقابت ها برسد.

ملی

اسنوکر

خریدار  پیشکســوت فوتبــال گفت: در 
نیمه دوم دیدار با ازبکســتان، کادر فنی این 
تیم به خوبی بازیکنان ایــران را آنالیز کرد 
اما در مقابل ســرمربی ما نتوانست بازی را 
کنترل کنــد و تعویض هــای خوبی انجام 

دهد.
علی اصغر مدیرروســتا، در رابطــه با دیدار 
تیم های ملی فوتبال ایران و ازبکســتان در 
هفتــه دوم مقدماتی انتخابــی جام جهانی 
۲۰۲۶ که با نتیجه تســاوی ۲ بر ۲ به پایان 
رســید، اظهار داشــت: نیمه اول تیم ملی 
بســیار بهتر از ازبکســتان بود و بازیکنان 
سوار بر بازی بودند. ما مزد بازی خوب خود 
را در زمیــن گرفتیم و توانســتیم نیمه اول 
را با نتیجه ۲ بر صفر به ســود خود به اتمام 
برســانیم.او ادامه داد: نیمه دوم که به نیمه 
مربیان معروف اســت را »کاتانچ« به خوبی 
توانست از آن خود کند. سرمربی ازبکستان 
با آنالیز بازیکنان ایران در بین دو نیمه نقاط 
ضعف تیم ما را به بازیکنان تیم خود گوشزد 
کرد و آنها هم توانســتند به خوبی دو گل به 
ثمر برسانند و بازی باخته را با تساوی عوض 

کنند.

تیم ایران در نیمه دوم بی برنامه بود
مدیرروســتا افزود: نیمه دوم تیم ایران بی 
برنامه بود و ازبکســتان در بسیاری از دقایق 
نســبت به ما برتــری داشــت؛ همچنین 
تعویض هایــی که قلعــه نویی انجــام داد 
کارایی لازم را برای تیم ملی نداشــتند و در 
مقابل بازیکنانی که برای ازبکســتان وارد 

زمین شــدند عملکرد خیلی خوبی داشتند 
و توانســتند با طراحی حملات به ســمت 
دروازه ایــران، دو گل را وارد دروازه بیرانوند 

کنند.
بازیکن اســبق تیم ملی فوتبــال ایران در 
خصوص عملکرد بازیکنان تیم ملی در این 
بازی بیان کرد: قلعه نویی در این بازی از سه 
بازیکن در خط میانی زمین استفاده کرد که 
ویژگی یکسانی داشتند. در دو سمت چپ و 
راســت خط دفاعی رامین رضائیان و میلاد 
محمدی هر دو جز بازیکنانی هســتند که 

میل به کارهای هجومــی دارند و زمانی که 
به سمت دروازه ازبکستان نزدیک می شدیم 
جای خالی ایــن بازیکنــان در خط دفاعی 
حس می شد و سایر نفرات هم نمی توانستند 
خلأ نبود رضائیان و محمدی را در زمین پر 
کنند.کارشــناس فوتبال خاطر نشان کرد: 
عملکرد ضعیــف خط دفاعی تیــم ملی در 
بازی با ازبکســتان به خوبی قابل مشاهده 
بــود و بازیکنانی کــه در این پســت بازی 
می کردند، به هیچ وجه نتوانستند عملکرد 

رضایت بخشی داشته باشند.

جوان گرایی باید بعد از جام ملت های 
آسیا در تیم ملی رخ دهد

ســرمربی ســابق تیم پیکان در خصوص 
جوان گرایی در تیم ملی گفت: جوان گرایی 
یکدفعه نمی تواند در تیم ملی صورت گیرد 
و باید پلــه به پله به ســمت بازیکنان جوان 

برویم.
 ســرمربی تیم ملی حــق دارد کــه برای 
آمادگی بازیکنــان جهت حضــور در جام 
ملت هــای آســیا از بازیکنان با ســابقه در 
ترکیب تیم خود اســتفاده کند. پس از جام 

ملت ها و تا زمان باقی مانــده تا جام جهانی 
۲۰۲۶ به نظــرم فرصت خوبی اســت تا از 
بازیکنــان جــوان در پســت های مختلف 
اســتفاده و نســل جدیدی به فوتبال ایران 

تحمیل شود.
مدیرروســتا در مورد عملکــرد تیم فوتبال 
نوجوانــان ایــران در جام جهانــی زیر ۱۷ 
ســال اندونزی بیان کرد: بازیکنان و اعضای 
کادرفنی تیم نوجوانان بسیار عملکرد خوبی 
داشتند و شایســته تقدیر هســتند. روی 
اشــتباهات فردی و بی تجربگــی که برای 
این بازیکنان طبیعی است در دو بازی ضربه 

بدی خوردیم.

کم تجربگی باعث حذف نوجوانان 
ایران از جام جهانی شد

او تصریح کرد: در دیدار با مراکش هم هر دو 
تیم موقعیت های خوبی داشتند و در ضربات 
پنالتی هم شــانس با تیم ما یار نبود و خیلی 
هم بازیکنان ایــران در زدن ایــن ضربات 
تســلط کافی را نداشــتند و همین موضوع 
باعث شکســت و حذف ایران از جام جهانی 

شد.
پیشکســوت فوتبال ایــران در پایان گفت: 
باید از ایــن بازیکنان حمایت شــود تا آنها 
انگیزه خود را حفــظ کنند. همین بازیکنان 
در یک سال دیگر وارد تیم جوانان خواهند 
شــد و اگر بتوانند عملکرد خــوب را بهبود 
ببخشــند قطعاً یکی از بهتریــن تیم های 
جوانان را در آســیا و چه بسا در جهان ایران 

خواهد داشت.

مقایسه عملکرد تیم ملی با رقیبان؛همه مدعیان ۶ امتیازی هستند به جز ایران

صعود وفایی به جدول اصلی اسنوکر قهرمانی بریتانیا

میرشاد ماجدی:

استعدادیابی پایه درجام جهانی ثمر داد
خریدار  عضو هیات رئیســه فدراســیون 
فوتبال با اشــاره به اســتعدادیابی صورت 
گرفتــه در تیم های پایه گفت: خوشــحالم 
ایــن موضوع نتیجــه خوبی بــرای فوتبال 
کشــور به همــراه داشــت. تیــم فوتبال 
نوجوانــان ایران پس از کســب دو پیروزی 
مقابل برزیــل و نیوکالدونیا و شکســت از 
انگلیس در مرحلــه گروهی جام جهانی زیر 
۱۷ سال دنیا راهی یک هشــتم نهایی شد 
اما با شکســت در ضربات پنالتی از مراکش 
نتوانست به مرحله بالاتر که رؤیای حسین 
عبدی ســرمربی این تیم بود برسد.میرشاد 
ماجدی رئیس کمیته جوانان فدراســیون 
فوتبال که وظیفه سازماندهی و ایجاد بستر 
مناسب برای موفقیت تیم های فوتبال پایه 
در رده نوجوانان و جوانان را داشت به تحلیل 
وضعیت نوجوانــان و همچنیــن اقدامات 
فدراســیون پرداخت. عضو هیأت رئیســه 
فدراســیون فوتبال در گفت و گو با خبرنگار 
مهر، ضمن اشاره به نتایج این تیم ها درباره 
عملکرد خود و مجموعه فدراسیون صحبت 

کرد که در پی می خوانید:

از تک تک تاثیرگذارهای نوجوانان 
متشکرم

رئیــس کمیته جوانان فدراســیون فوتبال 
درباره نتایــج تیم نوجوانان ایــران در جام 
جهانی زیر ۱۷ ســال که در کشور اندونزی 
برگزار شــد، گفت: ابتــدا می خواهم از تک 
تک اعضای تیــم نوجوانــان از کادر فنی تا 
پزشــکی و تدارکات و بازیکنــان گرفته تا 
تمام اســتعدادیاب های کشور که بازیکنان 
را از مجرای صحیح معرفــی کردند تبریک 
بگویم. آنها تمام زحمت خود را کشــیدند تا 
چهره یک تیم ایرانی را در جهان به نمایش 

گذاشتند. نفر به نفر آنها تأثیرگذار بودند.

یک تیم قوی داخلی، تیم خارجی 
عالی می خواهد

او ادامــه داد: وقتی به برنامــه ریزی ها فکر 
می کنیم یادمان باشــد فوتبــال نمی تواند 
یک نفره یا دونفره بــار خودش را ببندد. نیاز 
به کار تیمی و منســجم دارد تا بتواند نتیجه 
این چنینــی تقدیم فوتبالی هــا و یک ملت 
کند. یک تیم خوب باید پســت ســر تیمی 
باشــد که داخل زمین بازی می کند. قطعا 
تیم داخل قوی بود اما تیم عالی در بیرون از 

زمین در مسائل لجستیکی داشت.
ماجدی افزود: نقاط قوت و ضعفی در بازی ها 
داشــتیم که باید درس بگیریم و در همین 
رده برای خودمــان ارزیابــی کنیم. ضمن 
اینکــه بازیکنان نیز نباید رها شــوند و باید 
مسیری را همچنان فراهم کنیم که بتوانیم 
از همیــن اســتعدادها در رده هــای بالاتر 

استفاده کنیم.

نتیجه دو سال استعدادیابی
او در خصــوص رونــد اســتعدادیابی در 
رده هــای مختلف از ســوی فدراســیون 
فوتبال یادآور شد: دو ســال پیش شروع به 
اســتعدادیابی کردیم. بیش از ۱۱ هزار نفر 
در رده نوجوانان را ارزیابــی کردیم. در رده 
جوانان هم تعداد بســیار زیادی داشتیم که 
نوعی رکورد بــود. شــاید در آن زمان هیچ 
یک از این بازیکنان را کســی نمی شناخت. 
توانســتیم با اســتعدادیابی کــم نظیری 
آنها را کشــف و معرفی کنیم. توانســتیم با 
هزینه هایی که صورت گرفــت آنها را برای 
مســابقات رســمی داخلی و خارجی اعزام 

کنیم.
ماجدی بــا تاکید بــر اینکه هزینــه برای 
تیم های پایه مفید اســت گفت: ســرمایه 
گــذاری فدراســیون فوتبــال را باید الان 

استفاده کنیم. نباید آنها را از دست بدهیم. 
نوجوانان از یــک بازیکن معمولی به بازیکن 
بین المللی تبدیل شدند. باید از آنها حمایت 

کنیم.

باید دلیل تکرار یک اشتباه را بدانیم
عضو کمیته فنــی AFC در خصوص نتایج 
تیم نوجوانان در جام جهانی زیر ۱۷ ســال 
به مرور جزئیات پرداخت و اظهار داشــت: 
مقابل برزیل که بــردی م و نتیجه ای خارق 
العاده بــود. از لحــاظ فنی هــم در بازی با 
انگلســتان در دقایــق پایانــی گل دوم را 
خوردیم که شکســت خوردیــم. در بازی 
با مراکش هم همین عمل تکرار شــد. این 
موضوع نشان می دهد بازیکنان نوجوانان با 
وجود اینکه گلزنی کرده بودند نتوانستند به 
خوبی از آن حراســت کنند. دو عامل وجود 
داشت که شاید شامل افت بدنی و همچنین 
استرس و فشارهای روحی شــدند. ما باید 
این مشــکلات را آنالیز کنیم و باید از همین 
بازی ها استفاده کنیم تا بتوانیم نقاط ضعفی 
را که باعث شد در دقایق آخر گل بخوریم و 
شوک روحی و روانی پیدا کنیم را شناسایی 
و آن را برطرف کنیم. ما در این زمینه ضعف 

داشتیم و باید آن را حل کنیم.

اهمیت سن در شناسایی استعداد
ماجدی در خصوص اینکه آیا در استعدادیابی 
از الگوهــای خارجی اســتفاده کرده اســت 
به خبرنگار مهر گفت: در آســیا که خودمان 
سردمدار شدیم و خیلی ها از من درباره نحوه 
اســتعدادیابی که داشتیم ســوال پرسیدند 
و مکاتبه می کننــد. بازیکنــان حرفه ای در 
همه جای دنیا از کودکی و در ســنین پایین 
استعدادیابی می شوند. روی آنها کار می شود 
تا وقتی ۲۰ تا ۲۲ ساله شدند بازیکن مناسبی 

برای تیم ملی رده بزرگسالان شوند.او افزود: 
اســتعدادیابی کلان و به نظرم خیلی خوبی 
داشــتیم که همچنان باید آن را ادامه دهیم و 
حتی گسترش دهیم. حالا وقتش است نقاط 
ضعف خودمان را شناسایی کنیم و روی آنها 

کار کنیم.

آسیا دنبال سرمایه گذاری است
عضو هیــأت رئیســه فدراســیون فوتبال 
درباره نشســت اخیــر روز قبل بــه عنوان 
عضو کمیته فنــی کنفدراســیون فوتبال 
آســیا در مالزی بودم که همایش بســیار 
مهم و تأثیرگذاری هم بود. در آنجا بارها در 
خصوص استعدادیابی صحبت شد. آسیا به 
شــدت روی این موضوع تمرکز کرده است. 
ما جزو اولین ها در این بخش هســتیم. باید 
تدارک بیشــتری ببینیم تا با بودجه ای که 
برای استعدادیابی ساخته می شود بتوانیم 

بهتر باشیم.

خیلی خوشحالم!
ماجدی با اشــاره بــه جوان گرایی صورت  
گرفته در تیم های لیگ برتری تصریح کرد: 
خیلی خوشحالم اســتعدادیابی ها صورت 
گرفتــه بازیکنانی مثل جواد حســین نژاد، 
امین حزباوی، دانیال ایری، عرفان قربانی، 

فرهاد زاوشی و … را مربیان لیگ برتری بار 
دیگر مورد توجه قرار دادنــد تا حالا تبدیل 
به مهره های اصلی تیم های باشگاهی خود 
شــوند. در تیم جوانــان که با وجــود تمام 
شایســتگی ها به جام جهانــی صعود نکرد 
رونــدی منحصر به فــرد ماننــد نوجوانان 
داشــتیم. حدود ۲۰ بازیکن در حال حاضر 
از همــان تیم جوانــان در لیــگ برتر بازی 
می کنند که واقعا خوشــحالم توانستیم به 
فوتبال باشــگاهی و ملی کمک های اندکی 

را در حد خودمان کنیم.

خرج نه؛ هزینه کنیم!
او در پایــان بــار دیگــر روی اهمیــت 
اســتعدادیابی تاکید کرد و گفــت: جا دارد 
از تمام اســتعدادیاب هایی که در پروســه 
تیم های نوجوانان و جوانــان کمک کردند 
تشکر کنم. از تمام هیأت های استانی تشکر 
ویژه دارم. تلاش آنها در کنــار تلاش کادر 
فنی ســتودنی اســت. نباید با یک شکست 
همه چیز را فراموش کنیم. با همین شکست 
باید یــاد بگیریم برای رســیدن به قله های 
موفقیت بیشتر تلاش کنیم و هزینه کنیم. 
من نمی گویــم خرج کنیم بلکــه می گویم 
هزینه؛ چون مطمئنم این کار دقیقا سرمایه 

گذاری است.

ایران قهرمان وزنه برداری جوانان جهان شد
 مسابقات وزنه برداری قهرمانی جوانان جهان با کسب نشان طلا و نقره 
رقابت های دسته فوق ســنگین برای ایران و با قهرمانی تیم کشورمان 

به پایان رسید.
 مســابقات وزنه برداری جوانان جهان به میزبانی شــهر گوادالاخاری 
مکزیک روزهای ۲۴ آبان تا دوم آذرماه برگزار شــد. این پیکارها بامداد 
امروز به وقت تهران با کسب نشــان طلا و نقره دسته فوق سنگین برای 
نمایندگان ایران به پایان رسید. در دسته فوق سنگین علیرضا یوسفی 
با مهار وزنــه ۱۸۰ کیلوگــرم در حرکت یک ضــرب و ۲۴۰ کیلوگرم 
دوضرب و ثبت مجموع ۴۲۰ کیلوگرم، سه نشان طلا برای کشورمان به 
ارمغان آورد.علیرضا یوسفی با قهرمانی در رقابت های جهانی مکزیک، 
در کنار کیانوش رستمی و سعید محمدپور با دو عنوان قهرمانی جوانان 
جهان تاریخ  ساز شــد همچنین طاها نعمتی مقدم موفق به کسب سه 
نشان نقره شد. طاها با مهار وزنه ۱۷۶ کیلوگرم در یک ضرب موفق شد 
رکورد نوجوانان جهان را به میزان پنج کیلوگرم افزایش دهد.نعمتی در 
دوضرب نیز ۲۰۵ کیلوگرم را مهار کرد و با ثبت رکورد ۳۸۱ کیلوگرم به 
سه نشان نقره قهرمانی جوانان جهان رسید.همچنین ولادیمیر ماکورا 

از اسلواکی با رکورد مجموع ۳۵۹ کیلوگرم مدال برنز گرفت.
تیم ملی وزنه برداری جوانان ایران با ۶۶۰ امتیاز تیمی و کســب ۵ طلا، 
۹ نقره و یک برنز قهرمان رقابت های جهانــی ۲۰۲۳ در گوادالاخارای 
مکزیک شــد. این پنجمین قهرمانی ایران در پیکارهای جهانی جوانان 

است که با هدایت سیدهادی پانزوان به دست آمد.
برای تیم ایران علیرضا یوسفی سه طلا و علیرضا نصیری نیز ۲ طلا و یک 
برنز و همچنین طاها نعمتی مقدم، آریا پایــدار و ابوالفضل زاره نیز هر 
کدام سه مدال نقره کســب کردند.تیم وزنه بردای جوانان ایران پیش از 
این در سال ۲۰۱۱ )با هدایت کوروش باقری(، ۲۰۱۶ )با هدایت وحید 
ربیعی و فــراز رامهرمزی(، ۲۰۱۷ )با هدایت محمدحســین برخواه( و 

۲۰۱۸ )با هدایت محمدحسین برخواه( قهرمان جهان شده بود.

مهدی پور ۱۰ درصد از قراردادش را کسر کرد
 مهدی مهدی پور هافبک تدافعی استقلال با حضور در باشگاه استقلال 
برای کاهش ۱۰ درصد از رقم قراردادش به توافق رســید. در ادامه کسر 
قرارداد بازیکنان اســتقلال این بار نوبت به مهدی مهدی پور رســید.

هافبک استقلال با حضور در باشگاه استقلال درباره کاهش قراردادش 
با مدیران آبی پوش به توافق رســید.مهدی پور همچون سایر بازیکنان 
دیگر که تاکنون قراردادهایشان را کسر کرده اند برای کاهش ۱۰ درصد 
از رقم قراردادش به توافق رســید.به نظر می رســد با این اتفاق تقریبا 
زمینه برای ثبت قرارداد و کارت بازی یوســو سسما فراهم شده است و 
اگر دو بازیکن دیگر نیز این اقدام را انجام بدهند مربی بدنساز استقلال 

در دربی روی نیمکت بنشیند.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک اداره سه اهواز

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1609311
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۷۱۸۰۰۰۱۵۰۸ - ۱۴۰۲/۰۸/۲۴ هیات 
اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک اداره سه اهواز تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای عبدالزهرا خالدیان فرزند 
لفته بشماره شناسنامه ۱۳۱۷۴ صادره از دشت آزادگان در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
۸۰/۲۵ مترمربع در قسمتی از پلاک ۱ فرعی از ۱۳۵۷ باقیمانده واقع در بخش سه اهواز بنشانی کوی 
علوی خیابان مرغداری بین فراهانی و کیان خریداری از مالک آقای رسمی جبوری سالمی فلیچی 
مالک سهام ۹۷۶۵ اراضی باغات شاه محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۲/۰۹/۰۴ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۹/۱۹

فرهاد نصرت اله رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

شناسه آگهی:  1609300
نظر به اینکه برابر رای شماره ۱۶۸۷ مورخ ۱۴۰۲/۰۳/۳۰ صادره از هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحیه یک 
اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک ۵۵ بخش ۹ اهواز حکایت از احراز 
مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی ) سید خلیل موسوی 
سند شماره ۱۳۴۵۱۸ مورخ ۱۳۸۷/۰۲/۰۲ دفترخانه ۳۰ اهواز( به متقاضی آقای سید یابر موسوی 
فرزند شریف شماره شناسنامه یک کد ۱۷۵۶۲۳۴۷۳۶ صادره اهواز نسبت به ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی به مساحت ۱۵۰۰۰۰ مترمربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده طبق شرح 
صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثیرالانتشار سراسری آگهی می 
گردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 
مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۹/۰۴
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۹/۲۰

بهزاد مردانی
 رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک اهواز

مفقودی
۱۳۸۹به  مدل  نیسان  تیپ  ماکسیما  سواری  کارت 
VQ۳۰۰۱۳۹۵۷Qوشاسی موتور  شماره 

ایران  NAPLE۲A۳۳۹۱۰۲۲۱۰۳وشهربانی 
۵۴_۸۹۲د۳۹به نام سید مسعود جعفری مفقود واز درجه 

اعتبار ساقط میباشد.
یزد

مفقودی
برگ سبز سواری هاچ بک پژو۲۰۶TU۵رنگ نقره ای متالیک 
۱۶۳B۰۰۶۱۳۲۲وشاسی موتور  شماره  ۱۳۹۳به  مدل 

ایران  NAAP۱۳FEXEJ۴۸۵۵۳۳وشهربانی 
۵۴_۲۲۱ط۴۸به نام زهرا السادات حسینی نسب مفقود واز 

درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد



استان

کرمانشــاه - حســنا فخارزاده   به منظور آمادگی در 
راستای هشــدار ســازمان هواشناسی، جلســه کمیته 
شــرایط اضطراری شــرکت بهره برداری نفت و گاز غرب 

برگزار شد. 
 در پــی بــارش شــدید بــاران و احتمــال ســیل و ایجــاد 
و پیگیــری  کشــور  اســتان هــای غربــی  ســیلاب در 
اقدامــات لازم در فصــول سردســال و بــا هدف بررســی 
اقدامــات پیشــگیرانه شــرکت بهره بــرداری نفــت و گاز 
غرب، جلســه اضطراری این شــرکت با حضور محمود 
نصیــری مدیرعامــل و اعضــا کمیته شــرایط اضطراری 

در سالن کنفرانس کرمانشاه برگزار شد.
مدیرعامــل شــرکت بهــره بــرداری نفــت و گاز غــرب در 
این جلســه با اشــاره به وجود رودخانه های فصلی در 
مســیر خطوط لولــه و چاه هــای نفــت و گاز شــرکت، بر 
آمادگی این شــرکت برای مقابله با حوادث غیرمترقبه 
گفــت: در مدیریــت شــرایط  کیــد نمــود و  طبیعــی تا
اضطراری و بحران، پیشــگیری و آمادگی بــرای مقابله 
با آن از اهمیت زیادی برخوردار اســت و همه واحدها 

و مناطــق عملیاتی تابعه بایــد برای مقابلــه با حوادث 
احتمالی برنامه ریزی لازم را داشته باشند.

کیــد بــر اولویــت قــرار دادن اصــول ایمنــی و  وی بــا تا
بکارگیری ضوابط و شــرایط بهداشت، ایمنی و محیط 
زیســت )HSE(بر لزوم هوشــیاری کامل همــه کارکنان 
اظهــار داشــت: لازم اســت بررســی و پایــش مســتمر 
از وضــع چاه هــا، خطــوط لولــه، پل هــا و جاده هــای 
دسترســی به چاه هــا و تاسیســات بــا توجه به شــرایط 
کنونــی و وقــوع ســیلاب ها به عمــل آیــد و همچنین در 
صــورت وقــوع ســیلاب، خدمت رســانی بــه مناطــق 
پیرامونــی مناطــق عملیاتــی بــا توجــه بــه امکانــات 

موجود شرکت همواره مورد توجه قرار گیرد.
در این جلســه کــه بــه منظــور بررســی رونــد اقدام ها و 
فعالیت هــای انجــام شــده بــرای پیشــگیری و مقابله 
با حوادث احتمالی ناشــی از شــرایط جوی برگزار شــد 
کلیــه مــوارد پیرامونــی مدیریــت بحــران که بر اســاس 
ارزیابی ریســک پیش بینی شــده بود مــورد پایش قرار 

گرفت .

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
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در استان مازندران
ســاری-امیری فــر    آیین بهره برداری از اولین دســتگاه اســپکت ســیتی 
در اســتان مازندران و اولین دســتگاه ســیتی آنژیوگرافــی در بخش دولتی 
اســتان مازنــدران بــا حضــور اســتاندار مازنــدران و رئیــس دانشــگاه علوم 
پزشــکی مازنــدران در بیمارســتان حضــرت فاطمــه زهــرا)س( ســاری 

برگزارشد
دکتــر فرهــاد غلامی رئیــس دانشــگاه علوم پزشــکی مازنــدران در حاشــیه 
افتتاح و بهره برداری از دو دســتگاه مهم تصویربرداری پزشــکی پیشرفته 
در مرکز آموزشــی درمانی حضرت فاطمه زهرا علیهاالسلام، اعلام کرد؛این 
بیمارســتان اولیــن مرکــز دارنــده دســتگاه اســپکت ســیتی در اســتان 

مازندران است که با اعتبار ۲۳۰ میلیارد ریال خریداری شد.
وی همچنین هزینه خرید دســتگاه ســی تی آنژیوگرافی را ۳۰۰ میلیارد ریال 
عنوان کرد و تصریح کرد این دســتگاه نیز بعنوان اولین دســتگاهی اســت 

که در بخش دولتی استان مازندران راه اندازی شد.
دکتر غلامی هزینه آماده ســازی فضای فیزیکی بخش اسپکت سیتی را ۵۰ 
میلیارد ریال و هزینه آماده ســازی بخش ســی تی آنژیوگرافــی را ۶۰ میلیارد 
ریال عنوان کرد و افزود: تقریباً ۱۰ میلیارد ریال از این مبلغ با مشــارکت خیر 

ارجمند حاج محمد جواد عاشقان انجام شد.

وژه مركز همایش های  بازدید مدیران شهری  از پر
شهراندیشه

شــهر اندیشــه - کیایی   در ادامه بازدیدهای میدانی شهردار و اعضای 
شورای اســلامی شــهر اندیشــه روز یکم آذر ماه از پروژه مرکز همایش های 

شهرداری اندیشه بازدید نمودند
شــهردار اندیشــه در حاشــیه این  بازدید گفــت :  ارزیابی ، میزان پیشــرفت 
،  بررســی مشــکلات و نواقــص موضوعــات پروژه هــای عمرانــی بــه صــورت 
میدانی و پایش مدیریتی از وضعیت فعلی جزء اهدافی اســت که در طرح 
کــه این بــار پــروژه مرکز  بازدیدهــای جهــادی و میدانــی دنبــال می شــود ،

همایش های شهر اندیشه در اولویت این طرح قرار گرفت
 بهروز کاویانی با اشــاره به مشــخصات این پروژه گفت : مرکز همایش های 
شــهرداری اندیشــه در ســال ۱۳۹۸ فــاز اول خــود را آغــاز نمــود کــه پــس از 
گذشــت زمان قرارداد دیگر در اســفند ماه ۱۴۰۱ بــا پیمانکاران منعقد شــد 
تــا مجدداً ایــن پــروژه فــاز عملیاتــی بگیــرد و زمینی بــه مســاحت ۸۰۰۰ متر 
کنون با  مربع و زیربنای ۱۱۲۰۰ متر مربع احداث شــود که خوشبختانه هم ا

پیشرفت بالای ۳۰ درصد عملیات عمرانی خود را می گذراند
کیــد بر امکانات بســیار متفــاوت این پروژه   شــهردار اندیشــه در ادامه با تا
گفت: در این پــروژه ســالن مرکزی همایــش با ظرفیــت ۱۰۱۸ نفر و ۳ ســالن 
جلســات جانبی در ضلع شــمالی تعبیه شــده که در ضلــع جنوبی فضای 
پیرامونی تحــت عنوان برگــزاری نمایشــگاه ، گالری و کلاس هــای فرهنگی 
به همراه ســالن پذیرایی در نظر گرفته شــده اســت و زمین پارکینگ نیز در 
شمال این پروژه نیز تعریف شده تا بتوانند در راســتای انجام ماموریت ها 

کارکرد مطلوبی را ارائه دهد

مدیر کل میراث  فرهنگی استان  خبر داد:

ح جامع گردشگری  پیشرفت ۸۰ درصدی طر
دریایی در خوزستان

- محمدمجــدم    مدیــر کل میــراث  فرهنگــی خوزســتان با اشــاره  اهــواز
بــه تدویــن برنامه جامــع گردشــگری دریایــی اســتان، گفت: طــرح جامع 
گردشــگری دریایی اســتان خوزســتان ۸۰ درصد پیشرفت داشــته است و 

در آینده نزدیک از آن رونمایی خواهد شد.
محمدحســین ارســطوزاده در اولین همایش گردشگری ســبز خوزستان 
کــه در ســالن همایش هــای ســازمان منطقــه آزاد ارونــد در حــال برگــزاری 
است، گفت: طرح جامع گردشــگری دریایی استان خوزســتان ۸۰ درصد 
پیشــرفت داشــته اســت و در آینــده نزدیــک از آن رونمایــی خواهــد شــد. 
آبادان و خرمشــهر در این برنامه و طرح جامع گردشــگری دریایی جایگاه 
، شــادگان ماهشــهر  ویژه ای دارند.  او با اشــاده به این که آبادان، خرمشــهر
گــر  و هندیجــان شهرســتان های ســاحلی خوزســتان هســتند، گفــت: ا
فعالیت گردشــگری دریایــی به صــورت مقطعی صــورت می گرفــت برنامه  
سازمان یافته به سرانجام نمی رســید. بنابراین در برنامه های گردشگری 
ویژه ای که برای آبادان و خرمشهر تهیه شده  برنامه های خاص و ویژه ای 
برای این منطقه مطالعه و تدوین شــده اند. امید اســت با هم افرایی بین 
مجموعه تخصصی میــراث فرهنگــی و منطقــه آزاد اروند به نتیجــه بهتر و 

زودتری برسیم.

در دولت سیزدهم انجام شد؛

 واگذاری بیش از ۴۴ هزار انشعاب برق  
به متقاضیان استان اردبیل

اردبیل- افســون جبــارزاده    مدیر دفتر نظــارت بر خدمات مشــترکین 
شــرکت توزیع نیــروی برق اردبیــل گفــت: از ابتــدای دولت ســیزدهم تا ۲۱ 
آبانماه امسال ۴۴ هزار و ۲۵۶ انشعاب جدید برق به متقاضیان در استان 

گذار شده است. وا
ســیروس بدلی اول آذر در جمــع خبرنگاران افــزود: از این تعــداد ۱۲ هزار و 
۱۹۶ انشعاب برق مربوط به ســال ۱۴۰۰، ۲۱ هزار و ۲۴۶ انشعاب برق مربوط 
به ســال ۱۴۰۱ و ۱۰ هزار و ۸۱۴ مورد انشــعاب تا مورخه ۲۱ آبان امســال بوده 
اســت. مدیر دفتر نظارت بر خدمات مشترکین شــرکت توزیع برق اردبیل 
گــذار شــده در نیمــه  گفــت: ۱۰ هــزار و ۸۱۴ مــورد انشــعاب جدیــد بــرق وا

نخست امسال به مبلغ ۱۸۰ میلیارد و ۷۴۶ میلیون ریال بوده است.
بدلــی اظهــار کــرد: از ایــن تعــداد ۷ هــزار و ۸۲۱ انشــعاب در بخــش خانگی 
گذار شده که بیشترین حجم فروش انشعاب در نیمه نخست امسال را  وا

به خود اختصاص داده است.

راه اندازی قرارگاه پلیس راه ایلام
ایلام-حســن بیگــی   ســاختمان قــرارگاه پلیــس راه ایــلام در آیینــی و به 
صــورت ویدئــو کنفرانس بــا حضــور فرمانــده کل انتظامــی کشــور و رییس 

سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای به بهره برداری رسید.
مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان ایــلام در حاشــیه 
افتتــاح این پروژه گفــت: این پروژه به مســاحت یــک هــزار و ۳۸۵ مترمربع 
)ســاختمان اصلی ۸۷۰ و ســاختمان جانبی ۵۱۵ متــر مربع( بــا اعتبار ۲۱۵ 

میلیارد ریال احداث شد.
سیدزاهدین چشــمه خاور افزود: این پروژه در راستای تعامل و همکاری 
بین راهداری و پلیس برای حفظ ایمنی مســافران و پیشگیری از حوادث 

و تخلفات رانندگی اجرا شد.
وی با اشــاره بــه فعالیــت ۶ بــاب پاســگاه پلیــس راه در اســتان ایــلام ادامه 
داد: اســتقرار پاســگاه های جدیــد پلیــس راه و توســعه زیرســاخت هــا، 
ســبب ارتقای کنترل و نظارت بر تردد وســایل نقلیه و تقویــت امر خدمت 
رســانی اســت. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایــلام مطرح کرد: 
امیدواریــم بــا احــداث ایــن مجموعه هــا شــاهد ارتقــای ایمنــی و کاهــش 

حوادث رانندگی در راه ها و خدمات مطلوب به مردم استان باشیم.

اصفهان-مریــم مومنی   احداث پنــج مخزن آب  با ظرفیــت های ۱۰۰،۵۰ 
،۲۰۰ ،۳۰۰ و ۵۰۰ مترمکعبی در شهرســتان های نایین، فریدونشهر و سمیرم 
در قالب طرح جهاد آبرســانی به روســتاها به پیشــرفت فیزیکــی ۹۵ درصد 

رسیده است.
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان با اشــاره به احداث هفــت مخزن آب در 
قالب طرح جهاد آبرسانی در شهرســتان های نایین، فریدونشهر و سمیرم 
گفت: انتظار می رود تا نیمه های آذر ماه عملیــات احداث این پنج مخزن 
کنــون  عملیــات احــداث مخزن  تکمیــل شــود ایــن درحالیســت کــه هــم ا
۵۰۰ مترمکعبــی مجتمع کیفته گیوه ســین در ســمیرم۶۰ درصد پیشــرفت 
کبریــان با اشــاره بــه احــداث ۲ مخــزن در  فیزیکــی داشــته اســت. حســین ا
مجتمــع لای ســیاه نایین اعــلام کــرد: احــداث مخــازن آب در روســتاهای 
کبر آبــاد و رحیم آبــاد در نایین کــه عملیات اجرایــی آن در اوایل مــرداد ماه 
کنون بــه مراحل پایانی رســیده اســت  این درحالیســت که  آغاز شــده هــم ا

ظرفیت مخزن روســتای کبرآباد ۱۰۰ متــر مکعب وظرفیت مخزن  روســتای 
رحیــم آبــاد ۵۰ مترمکعــب اســت. وی افــزود:  از ابتــدای شــهریور ماه ســال 
جاری عملیات احداث یک مخــزن ۵۰۰ مترمکعبی در مجتمع کوهســتان 

 - بهارســتان اجرایــی شــده اســت کــه تــا کنــون بــه پیشــرفت ۳۰ درصــدی 
رســیده اســت. مدیرعامــل آبفــای اســتان اصفهــان بــه احــداث مخــازن 
آب در شهرســتان فریدونشــهر در قالــب طــرح جهــاد آبرســانی پرداخــت و 
خاطرنشــان ســاخت: عملیــات  احــداث ۲ مخــزن در مجتمــع روســتایی 
پیشکوه فریدونشهراز نیمه های تیر ماه ســال جاری در روستاهای سکان 
با ظرفیت ۳۰۰ متر مکعب و مزرعه سیب با ظرفیت۱۰۰ متر مکعب  آغاز شده 

کنون به مراحل پایانی رسیده است.  که هم ا
مدیرعامــل آبفــای اســتان اصفهــان بــه عملیــات اجرایــی دو مخــزن در 
شهرستان ســمیرم اشــاره کرد و خاطر نشان ســاخت: مخزن مجتمع پادنا 
علیا بــا ظرفیــت ۳۰۰ متر مکعــب کــه عملیــات اجرایــی آن در اواخــر خرداد 
ماه ســال جاری آغاز شــده در آذر ماه تکمیل می شــود این درحالیست که 
همچنــان عملیــات احداث مخــزن ۵۰۰ متــر مکعبــی مجتمع کیفتــه گیوه 

سین ادامه دارد .   

اصفهان

ح جهاد آبرسانی به روستاها در استان اصفهان صورت گرفت: در قالب طر

احداث 5 مخزن آب  در شهرستان های نایین، فریدونشهر و سمیرم

تهران استان  كرمانشاه

وژه های صنعت برق غرب در استان كرمانشاه  و از پر بازدید معاون وزیر نیر
کرمانشــاه  -حســنا فخــار زاده   مهنــدس حائری 
معــاون وزیــر نیــرو در امــور بــرق و انــرژی بــه منظــور 
بازدیــد از پــروژه هــای صنعــت برق غــرب در اســتان 
کرمانشــاه با هدف بررســی وضعیــت شــبکه و میزان 

رشد پروژه های برق غرب کشور وارد کرمانشاه شد.
مهندس علی اســدی مدیرعامل این شــرکت گفت: 
مهنــدس حائــری معــاون وزیــر نیــرو در امــور بــرق و 
انرژی بــه منظــور بازدیــد از پــروژه های صنعــت برق 
در استان کرمانشــاه با هدف بررسی وضعیت شبکه 
و میــزان رشــد پــروژه هــای برق غــرب کشــور بــه این 

استان سفر کرد.
مهنــدس اســدی گفــت: مقصــد مهنــدس حائری، 
بازدید از نیروگاه دالاهو و شــرکت در جلسه مشترکی 
بــا حضــور مدیــران صنعــت بــرق اســتان بــود کــه در 
ایــن جلســه، گزارشــی از آخریــن وضعیت پیشــرفت 
فیزیکــی فازهــای جدید نیــروگاه دالاهــو و همچنین 
بررســی برنامه زمانبندی پــروژه ها و زمــان لازم برای 

بهره برداری از فازهای جدید می توان اشاره کرد.

گفــت: مهنــدس  مدیرعامــل بــرق غــرب در پایــان 
حائری در بازدید میدانی از این پــروژه ها ضمن ابراز 
خرســندی از پروژه های برق در غرب کشور ازجمله: 
افزایــش ظرفیــت پســت مرصــاد در پیــک بــار ســال 
جاری، ابــراز امیــدواری کرد که بــا تکمیل ایــن پروژه 
ها، کمک شــایانی به وضعیت تولید بــرق در منطقه 
غرب کشور شــود تا در پیک بار ســال آینده به شبکه 

برق سراسری کمک نماید.

عضو شورای اسلامی شهر قدس:

ع وقت تکمیل شود سامانه شفافیت شهرداری در اسر
عضــو  ملکــی،  ســمیه  کیایــی    شــهرقدس- 
شورای اســلامی شــهر قدس در دویســت و پنجاه 
و یکمین جلســه شــورای اســلامی شــهر قــدس بر 
لــزوم به روزرســانی و تکمیــل اطلاعــات ســامانه 

کید کرد. شفافیت شهرداری تا
گفــت:  شــهری  پارلمــان  در  مــردم  نماینــده   
علیرغم اینکه ســامانه شــفافیت از ســال گذشــته 
راه اندازی شــده، اما هنــوز نواقصــی در این حوزه 
وجــود دارد و اطلاعاتــی نظیــر قرار دادهــا، لوایــح 
ک شــهرداری در ایــن ســامانه بارگــذاری   و امــلا

نشده است.
ع وقت  وی با بیــان اینکــه شــهرداری باید در اســر
نسبت به به روزرســانی و تکمیل سامانه شفافیت 
اقدام کنــد، افزود: این ســامانه از تکالیــف قانونی 
شــهرداری بــوده و از مصادیق حقوق شــهروندی 
کــه می توانــد  و تکریــم اربــاب رجــوع اســت، چرا
در تســهیل فرآیند هــای اداری و عــدم مراجعــه 

حضوری شهروندان مؤثر واقع شود.

به روزرســانی  و  تکمیــل  کــرد:  تصریــح  ملکــی 
از  یکــی  قطعــا  شــفافیت  ســامانه  اطلاعــات 
راهکارهــای اصلی شــفاف شــدن تمــام اطلاعات 
مالــی و فرآیندهــای اداری و اجرایــی شــهرداری 
قــدس اســت و بیشــتر اطلاعاتــی کــه شــهرداری 
کــه  اســت  عمومــی  اطلاعــات  دارد،  اختیــار  در 
دسترســی به آنها باید بــرای همه شــهروندان آزاد 

باشد.

شهر بو وین قز
 برای ششمین سال متوالی؛

وگاه شهید رجایی برترین شركت مدیریت تولید برق كشور شد نیر
قزویــن -مریــم نقدی   نیــروگاه شــهید رجایــی قزوین 
بر اســاس ارزیابــی عملکرد شــرکت های مدیریــت تولید 
برق کشــور برای ششــمین ســال پیاپی به عنوان برترین 
شــرکت نیروگاهــی کشــور شــناخته شــد.   نیروگاه شــهید 
رجایی برای ششــمین ســال پیاپی موفق شــد در میان 
، برترین  شــرکت های مدیریت تولید بــرق حرارتی کشــور
جایــگاه کشــوری را بــه خــود اختصــاص دهــد. نیــروگاه 
شهید رجایی با برخورداری از نیروی انسانی متخصص 
کنــون در ارزیابی های  و مجــرب، از شــش ســال پیــش تا
سالانه که توسط دفتر بازرسی و مدیریت عملکرد وزارت 

نیــرو و ارزیابــان منتخــب شــرکت مــادر تخصصــی تولیــد 
بــرق حرارتــی انجــام می شــود، موفق بــه کســب عناوین 
برتــر شــده اســت. نیــروگاه شــهیدرجایی پــس از کســب 
برتریــن رتبــه کشــوری در ســال های )۹۶، ۹۷، ۹۸، ۹۹، 
۱۴۰۰( امسال برای بار ششم عنوان جایگاه برتر را در بین 

نیروگاه های حرارتی کشور از آن خود کرد.
ایــن نیــروگاه بــا ۱۳ واحــد بخــاری و ســیکل ترکیبــی و بــا 
گذشــت حــدود ۳۰ ســال از بهره بــرداری واحد هــای آن، 
ســالانه ۱۲ میلیارد کیلووات ســاعت انرژی و در مجموع 

۳ و نیم درصد از نیاز شبکه برق کشور را تامین می کند.

مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان:

رفع نقاط حادثه خیز راه های بوشهر با جدیت دنبال می شود
-رضا حیــدری   مدیــر کل راهــداری و حمــل  بوشــهر
و نقل جاده ای اســتان بوشــهر گفت: به منظــور کاهش 
تصادفــات جــاده ای و آســیب های اجتماعــی مرتبط با 
این نوع ســوانح رانندگی، دســتگاه های اجرایی مرتبط 

نسبت به رفع نقاط حادثه خیز استان اقدام کنند.
رئیــس کل  بــا  دیــدار  در  اخترشــناس  عبدالکریــم 
دادگستری اســتان بوشــهر اظهار کرد: راهداری و حمل 
و نقــل جــاده ای اســتان بــرای رفــع ایــرادات و نواقــص 

جاده ای اقدامات ویژه ای را در دستور کار دارد.
وی اضافــه کــرد: در راســتای رفــع نقــاط حادثــه خیز در 

استان بوشــهر اقدامات خوبی صورت گرفته و طرح ها و 
پروژه های متعددی را در دست اجرا داریم.

مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان 
گفــت: ۲۶ دســتگاه دوربیــن نظارتــی جدیــد  بوشــهر 
نصــب  بوشــهر  اســتان  مواصلاتــی  محور هــای   در 

یا بروزرسانی می شود.
اخترشــناس اظهــار داشــت: مراحــل خریــد ۱۰ دوربیــن 
نظارت تصویری، ۶ دوربین کنترل ســرعت و بروز رسانی 
۱۰ دوربین دیگر انجام شــده و تا قبل از پایان سال نصب 

و اجرایی می شود.

ن گلستا

گرگان- مهنــاز محمدزمانــی   ایسنا/گلســتان رئیس پلیس راهور گلســتان 
از صدور یــک روزه بیش از ۵۰۰ فقــره گواهینامه موتورســیکلت در این اســتان 

خبر داد.
ســرهنگ عبــاس مهاجر بســطامی  اظهار کــرد: اجــرای طرح صــدور یک روزه 
گواهینامه موتورســیکلت در استان گلســتان از ۱۳ مهر ســال جاری آغاز شده 

است.
وی در خصــوص مراحــل و نحوه ثبت نــام در ســامانه گواهینامه آســان موتور 
توضیــح داد: مراحــل اخــذ گواهینامــه ۱۰ مــورد اســت کــه ابتــدا فــرد بایــد در 
 ســامانه احراز هویت )ســجام( در پلیــس +۱۰ ثبت نــام نموده و شــماره همراه 

به نام خود فرد باشد.
رئیس پلیس راهور گلســتان با اشــاره به اینکه در مرحله بعــدی متقاضی باید 
وارد سامانه آموزشگاه رانندگی ایرانیان به نشانی Iranianmotorco.ir شود و 
با کد ملی ثبت نــام کند، افــزود: در این بخــش، مراحل تعهــدات و تائید احراز 

هویت انجام و در صورت تایید، وارد مرحله بعد می شود.
ک موتورسیکلت و »vin« کارت  بســطامی تصریح کرد: در مرحله بعد، ثبت پلا
ک به نام والدین درجه یک باشد،  موتور انجام و پس از تایید، در صورتیکه پلا

گزینه مورد نظر انتخاب و ثبت می شود.
وی بــا بیــان اینکــه در گام بعــدی، نــام آموزشــگاه مــورد نظــر را بایــد انتخــاب 

کــرد )مجتمــع گلســتان( تــا ســاعت و تاریــخ دقیــق بــه متقاضــی اعلام شــود، 
خاطرنشــان کــرد: پرداخــت وجــه دیــون دولتــی بــه مبلــغ ۵۶۰ هــزار تومان و 
معرفی بــه معاینــات پزشــکی در همــان موقعیت آموزشــگاه اعلامــی، مراحل 

بعدی است.
رئیس پلیس راهور اســتان گلســتان ادامه داد: پــس از تایید پزشــک، معرفی 
جهت تاییــد گواهی مهــارت توســط آموزشــگاه صورت می گیــرد و پــس از آن، 
متقاضــی جهــت انجــام آزمون هــای شــفاهی آئیــن نامــه و عملــی فرمــان بــه 
پلیس راهــور معرفی و پس از قبولــی، پرونده در همان روز جهت چاپ ارســال 

می شود.

وزه موتورسیکلت در گلستان ح اخذ گواهینامه یک ر اجرای طر

برگزاری جلسه كمیته شرایط اضطراری شركت بهره برداری نفت و گاز غرب
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس پاسخ داد

 چرا بانک مرکزی بازار آتی ارز را راه اندازی نکرد؟

رئیس کمیســیون  فاطمه صفــری دهکردی 
اقتصادی مجلس در خصوص عدم راه اندازی بازار 
رسمی آتی ارز و نگاه بانک مرکزی به این موضوع 
گفت: برداشــت بانــک مرکزی در مــورد برخی 
فعالیت های حوزه نظــام ارزی متفــاوت از نگاه 

مجلس است .
طبق تبصــره ۳ ماده ۲۰ قانون رفــع موانع تولید 
رقابت پذیر مصوب ســال ۱۳۹۴ مجلس شورای 
اســلامی، وزارت امور اقتصادی و دارایی موظف 
بود ظرف مدت ســه ماه پس از تصویب این قانون 
با همکاری بانک مرکزی، ســازمان بورس و اوراق 
بهادار و بیمه مرکزی، آئین نامه پوشش نوسانات 
نرخ ارز را تهیــه کند و به تصویــب هیأت وزیران 

برساند.
اما بیش از ۸ ســال از تصویب این قانون می گذرد 
و مشخص نیســت چرا با وجود آنکه همه فعالان 
اقتصادی و تولید کشــور نیازمند پوشش ریسک 
نوســانات نرخ ارز به کمک معاملات رسمی آتی 
هســتند، چرا این معاملات راه اندازی نمی شود؟ 
همچنین ماده ۲ مکرر قانون اصلاح قانون مبارزه 

با قاچاق کالا و ارز مصوب ســال ۱۴۰۰، معاملات 
آتی ارز کــه با مجــوز بانک مرکــزی و در حدود 
ضوابط تعیین شــده این بانک توســط اشخاصی 
نظیــر واردکنندگان و صادرکننــدگان و معامله 
گران در بورس هــای کالایی صــورت می گیرد 
را مجاز شــمرده اســت. در همین زمینه رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس معتقد اســت که 
بانک مرکزی در این چارچوب نیازمند بازنگری در 
حوزه سیاست ها اســت.محمدرضا پور ابراهیمی 
در مورد عــدم راه انــدازی معاملات آتــی ارز از 
سوی بانک مرکزی گفت: برداشت بانک مرکزی 
در مورد برخــی فعالیت های حــوزه نظام ارزی 
متفاوت از نگاه مجلس است و به دلیل همین نگاه 
و برداشــت متفاوت، ابزاری همچون بازار آتی ارز 

عملیاتی نشده است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: 
قبلًا هم این موضوع مطرح شد و هم رؤسای بانک 
مرکزی و وزرای ســابق اقتصاد نسبت به اجرایی 
شــدن این موضوع بــه دلیــل محدودیت های 
تحریمی اشــکالاتی را وارد کردند که راه اندازی 

بازار آتــی ارز از این منظر باید بررســی بیشــتر 
انجام شــود که در شــرایط تحریمی بــا رویکرد 
ابزارهای مشــتقه در حوزه ارز آیا آنچه به عنوان 
ابزار کنترلی بانک مرکزی است از دست می رود یا 
خیر؟ نماینده مردم کرمان در مجلس اضافه کرد: 
چون برداشت متفاوت در حوزه سیاست ها وجود 
دارد عملًا این ابزارها و روش اجرای آنها در حوزه 

عملیاتی به سرانجام نرسیده است.
وی افزود: اعتقاد ما این اســت کــه بانک مرکزی 
متولی این امر اســت و باید در این زمینه پاسخگو 
باشد و اگر هم موردی را به صلاح کشور نمی داند 
با اینکه مجوزهای قانونی صادر شــده دلایل خود 
را طبق مستندات ارائه کند تا بتوان اصلاح قانون 

انجام داد و یا تغییراتی در قانون ایجاد کنیم.
پور ابراهیمــی در پایان گفت: به نظر می رســد 
بانک مرکزی در این چارچــوب نیازمند بازنگری 
در حوزه سیاست ها دارد و آنچه نظر بانک مرکزی 
برای مدیریــت بازار ارز اســت در صــورت ادله 
کارشناسی و منطقی می تواند مورد پذیرش واقع 

شود و یا اینکه اصلاح قانون انجام شود.

تعداد معاملات مسکن در آبان ماه ۱۴.۸ درصد 
افزایش یافت

گزارش بانک مرکزی در خصوص متوســط قیمت فروش یک متر مربع 
بنای واحد مســکونی در مناطق شــهر تهران در آبان ۱۴۰۲ نشان می 
دهد که قیمت مســکن منفی ۰.۴ درصد و حجم معاملات مثبت ۱۴.۸ 

درصد بوده است.
به نقل از وزارت راه و شهرســازی، گزارش بانــک مرکزی در خصوص 
قیمت مسکن در مناطق ۲۲ گانه تهران برای کل ماه آبان نشان می دهد 
که نسبت به ماه قبل قیمت مســکن منفی ۰.۴ درصد و حجم معاملات 

مثبت ۱۴.۸ درصد بوده است.
بنابر این گزارش، متوســط قیمت فــروش یک متر مربــع بنای واحد 
مسکونی در مناطق شهر تهران نشان می دهد بیشترین کاهش قیمت 
در آبان ۱۴۰۲ نســبت به ماه قبل مربوط به منطقه یــک تهران با ۹.۴ 

درصد است.
همچنین متوســط قیمت فروش یک متر مربع بنای واحد مسکونی در 

منطقه ۱۲ تهران، ۷.۸ کاهش را تجربه کرد.
بنابر گزارش بانک مرکزی، متوســط قیمت فروش یک متر مربع بنای 
واحد مسکونی منطقه ۲۰ تهران کاهش قیمتی ۶.۶ و منطقه ۴ کاهش 

قیمتی ۶.۲ را در آبان ۱۴۰۲ نسبت به ماه قبل داشت.
همچنین بانــک مرکزی گــزارش داد که تعداد معامــلات واحدهای 
مسکونی در مناطق شهر تهران در آبان ۱۴۰۲ نسبت به ماه قبل ۱۴.۷ 

درصد رشد داشته است.
بنابر این گزارش، کــه تعداد معاملات واحدهای مســکونی در مناطق 
شهر تهران نشان می دهد بیشترین افزایش معاملات مربوط به منطقه 

۶ تهران با رشد ۴۵.۲ درصدی بوده است.
منطقه شــهری ۹ تهران نیز افزایش ۳۴.۸ درصــد. منطقه ۱۷ درصد 
۳۱.۹ درصدی را در تعداد معاملات واحدهای مسکونی در آبان ۱۴۰۲ 

نسبت به ماه قبل را تجربه کردند.
همچنین در منطقه شــهرداری ۸ تهران تعداد معامــلات واحدهای 
مســکونی در آبان ۱۴۰۲ نســبت به ماه قبل ۲۷.۵ درصد و منطقه ۳ 

شهرداری تهران ۲۲.۵ درصد را ثبت کرده اند.
در گزارش بانک مرکزی توضیح داده شــده اســت: متوســط قیمت 
معاملاتی برآورد شــده، صرفاً تصویر کلی از تحولات قیمتی در شــهر 
تهران را ارائه می نماید که با توجه به ناهمگن بودن واحدهای مسکونی 
معامله شــده )به لحاظ ناحیه، محله، طبقه، وضعیت مشاعات همچون 
پارکینگ و انباری، آسانسور، کیفیت ساخت و سایر عوامل(، لازم است 
این موضوع در مقایسه قیمت های محاسبه شده در ماه های مختلف به 

ویژه در سطح مناطق مدنظر قرار گیرد.
وزارت راه و شهرســازی به روش های مختلف یک میلیون و ۹۰۰ هزار 
واحد مسکونی را در دســت ســاخت دارد و تاکنون بیش از ۴۰۰ هزار 
متقاضی زمین رایگان تحویل گرفته اند و تا پایان ســال این رقم به یک 

میلیون نفر در بخش های شهری و روستایی خواهد رسید.

مسکن
مدیرعامل انجمن انرژی های تجدیدپذیر ایران:

 رتبه اول ذخایر نفت و گاز دنیا را داریم
 اما با ناترازی گاز، برق و بنزین مواجه هستیم

مدیرعامل انجمن انرژی هــای تجدیدپذیر ایران با بیــان اینکه »بازار 
متشکل ریالی« در حوزه انرژی ایجاد شود، گفت: از نظر مجموع ذخایر 
نفت و گاز در دنیا اول هســتیم؛ اما با ناترازی برق در تابستان و ناترازی 
گاز در زمســتان و ناترازی بنزین در روزهای پرمصرف مواجه هستیم و 

اجرای طرح های بهینه سازی مصرف هم موفق نبوده است.
»سید مسلم موسوی« ، ضمن اشاره به وجود قوانین و برنامه های فراوان 
در حوزه »بهینه سازی مصرف انرژی« اظهار کرد: در این حوزه مطالعات 
فراوانی در مرکز پژوهش های مجلس، وزارت نفت، شرکت بهینه سازی 
مصرف ســوخت، وزارت نیرو و مراکز متعدد پژوهشــی صورت گرفته 
است، همچنین در شــورای اقتصاد، از حدود ۱۰ ســال پیش، پروژه ها 
و طرح های کلانی تعریف شــد؛ اما در عمل توفیق خاصی در این زمینه 
حاصل نشده است؛ زیرا ســرمایه گذاری در حوزه مصرف بهینه انرژی 
صرفه اقتصادی نداشته باشد.موســوی ضمن اشاره به کسری افزایش 
مصرف بنزین در تابســتان، گفت: از ده پانزده سال پیش، کارشناسان 
حوزه انرژی شرایط امروز را پیش بینی می کردند و هشدار می دادند که 

در اوایل ۱۴۰۰، با ناترازی گاز و برق و بنزین مواجه خواهیم شد.
عضو هیئت علمی ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران در بیان 
دلیل »ناترازی ها« توضیح داد: هم از نظر مجمــوع ذخایر نفت و هم از 
نظر گاز در دنیا اول هســتیم؛ اما با ناترازی برق در تابســتان و ناترازی 
گاز در زمســتان و ناترازی بنزین در روزهای پرمصرف مواجه هستیم؛ 
زیرا قیمت های انرژی در کشــور نسبی اســت؛ گاز و گازوئیل مصرفی 
نیروگاه ها یارانه ای اســت. قیمت تبدیل انرژی بــه ازای هر کیلو وات 
ســاعت نزدیک به ۷۰۰، ۸۰۰ تومان تمام می شــود؛ ولی کشور ما به 
صورت متوسط آن را به قیمت ۱۰۰ تومان به هر مصرف کننده می دهد 
یعنی به ازای هر کیلو وات ســاعت حــدود ۷۰۰ تومــان یارانه به هر 

مصرف کننده داده می شود.
موســوی یکی از دلایل شــرایط نامطلوب اقتصادی و کسری بودجه 
دولت را صرف شــدن عمده درآمدهای دولت بــرای یارانه های انرژی 
دانســتد کرد و گفت: قیمت ها در حوزه انرژی منصفانه نیســت؛ مثلًا 
قیمت یک لیتر بنزین از قیمت یک لیتر آب معدنی هم ارزان تر اســت. 
وقتی قیمت ها متناسب نیســت مصرف خودبخود بالا می رود.موسوی 
گفت: متأســفانه در برخی از دوره های مجلس شورای اسلامی، بعضی 
از نمایندگان به نام حمایت از مردم سیاســتی را پایه گذاری کردند که 
الان گریبانگیر خود مردم شــده و معضلاتی را برای کشور ایجاد کرده 
اســت و آن هم ثابت نگه داشــتن قیمت حامل های انرژی بود؛ غافل از 
اینکه این سیاست باعث ایجاد مشــکلاتی عدیده در حوزه گاز و برق و 
بنزین می شود.وی با بیان اینکه اصلاح قیمت حامل های انرژی ضروری 
اســت، درباره روش این اقدام توضیح داد: وقتی دولت قیمت انرژی را 
مشخص می کند، بعد از یکی دو سال تورم ایجاد می شود. مصرف انرژی 
در کوتاه مدت کاهــش پیدا می کند ولی در بلندمدت دوباره به مســیر 
خودش برمی گردد و افزایش می یابد چون بــا تورمی که ایجاد می کند 
دوباره قیمت های نسبی در حوزه انرژی در مقایسه با سایر کالاها ارزان 

می شود و مصرف دوباره افزایش پیدا می کند.
موســوی درباره »اصلاح قیمت حامل های انــرژی« توضیح داد: این 
موضوع به این معنا نیست که قیمت ها افزایش پیدا کند بلکه به این معنا 
است که یک »بازار متشــکل ریالی« در حوزه انرژی ایجاد شود و خودِ 
بازار، قیمت انرژی را مشخص کند، نه دولت. ضمن اینکه به این معنا هم 
نیست که قیمت انرژی مان را با قیمت فوب خلیج فارس مقایسه کنیم، 

چون درآمدها و هزینه های ما در کشور، ریالی است.

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی مازندران در راستای اطلاع رسانی و ارتقاء سطح آگاهی مردم 
دیار همیشه  سبز مازندران نسبت به میزان سلامتی خود و حفظ این گوهر ارزشمند دست به 
امری مهم زده و با ترویج فرهنگ خود مراقبتی سعی بر بالا بردن سطح سلامت مردم مازندران 
دارد. در گزارشی که می خوانید کارشناسان و متخصصان این دانشگاه نکات مهمی را در ارتباط با 
نقش تامین ویتامین -  مورد نیاز بدن از طریق نور خورشید و مکمل های غذایی در ارتقاء سطح 
سلامتی آنان مورد توجه قرار داده است که توجه به  آن می تواند در حفظ سلامتی ساکنان 

مازندران و هم استانی های عزیز نقش مهمی را ایفا کند.
 اهمیت مصرف مکمل ویتامین -  :

ویتامین -  به نام ویتامین نور خورشید نیز شناخته می شود. 
این ویتامین به طور طبیعی در اثر تابش نورخورشید بر 

سطح پوست ساخته می شود.
ویتامین های محلول در  از  یکی    - ویتامین 
چربی است که در رشد و سلامت استخوان 
نقش اساسی دارد و از طریق تاثیر بر غدد 
پاراتیروئید، استخوان و روده، هموستاز کلسیم 

و فسفر را تنظیم می کند.
علاوه بر نقش اسکلتی، به نظر می رسد که 

دیابت،  ایجاد  از  پیشگیری  در  ویتامین  این 
افزایش فشار خون، مولتیپل اسکلروز )MS( و 

سرطان نیز نقش داشته باشد.
کمبود  به  مبتلا  دنیا  در  نفر  میلیارد  ازیک  بیش 

ویتامین -  هستند و این چالش هم در کشورهای در 
حال توسعه و هم کشورهای توسعه یافته، صرف نظر از سن یا 

وضعیت سلامتی شایع است.
اغلب افراد از کمبود این ویتامین بی اطلاع هستند؛ زیرا علایم آن، اغلب خفیف و نامشخص است. 
یعنی به سختی می توان دریافت این علایم ناشی از کمبود ویتامین -  است یا علت دیگری دارد. 

تنها راه تشخیص درست کمبود ویتامین - ، انجام آزمایش های تشخیصی است.
عواملی که در بروز کمبود ویتامین -  موثر است را می توان شامل کهولت سن، تیره بودن رنگ 
پوست، اضافه وزن و چاقی، استفاده دایمی از کرم ضد آفتاب، اختلالاتی همچون بیماری کرون، 

سلیاک و بیماری های مزمن کبد یا کلیه عنوان کرد.
کمبود شدید ویتامین -  منجر به نرمی استخوان می شود که یک بیماری متابولیک استخوان 
است و باعث دردهای استخوانی و ضعف عضلانی می شود؛ در حالی که کمبود خفیف تا متوسط 
ویتامین -  که شایع تر نیز هست، منجر به اختلال جذب کلسیم و هایپر پاراتیروئیدیسیم ثانویه 

می شود.
علاوه بر مشکلات اشاره شده، کمبود این ویتامین با افزایش خطر سرطان های شایع، بیماری های 

خودایمنی، فشارخون بالا و بیماری های عفونی مرتبط است.
این ویتامین به طور طبیعی در فرآورده های حیوانی وجود دارد و غنی ترین منبع آن روغن کبد 
ماهی است. از منابع خوب آن می توان جگر، ماهی های چرب، زرده تخم مرغ و روغن ماهی را نام 

برد. به طور کلی دریافت کافی ویتامین -  از رژیم غذایی دشوار است.
با توجه به مطالعات انجام گرفته شیوع کمبود ویتامین -  در نوجوانان و کودکان بالا است. 
نوجوانان و کودکان که در مراحل رشد هستند، نیاز بیشتری به این ویتامین دارند. بنابراین کمبود 
این ویتامین در آنان محسوس تر است. همچنین افراد دارای اضافه وزن بیشتر در معرض خطر 

کمبود ویتامین -  قرار دارند.

 وضعیت مازندرانی ها خوب نیست:
اوایل دهه ۹۰ وزارت بهداشت ،درمان و آموزش پزشکی، پژوهشی را با عنوان › وضعیت ریزمغذی 
های نقاط مختلف ایران › انجام داد که در آن وضعیت ویتامین -  افراد مختلف در استان ها مورد 

ارزیابی قرار گرفت و در این تحقیق وضعیت مازندران ناخوشایند اعلام شد .
عوارض ناشی از کمبود این ویتامین در مراحل اولیه به صورت دردهای استخوانی است و بعد از 

آن و تشدید کمبودها به بدشکلی استخوان و کوتاهی قد می رسد .
براساس نتایج آخرین تحقیقات وزارت بهداشت ، وضعیت کمبود ویتامین -  در برخی گروههای 

سنی مازندران شدید است و در این زمینه جز رتبه دارهای کشور به شمار می رویم .

  کمبود ویتامین دی در نیمی از مازندرانی ها:
بر اساس ارزیابی های انجام شده نیمی از مازندرانی ها دچار کمبود ویتامین دی هستند.

دکتر علیپور معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران گفت: بررسی ها بر روی ۱۸۰ هزار 
شهروند مازندرانی انجام و مشخص شد حدود ۵۰ درصد سطح ویتامین دی ناکافی دارند

او افزود: میزان مناسب ویتامین دی در بدن ۳۰ نانوگرم در میلی لیتراست، اما نیمی از این افراد 
زیر این میزان و ۲۷ درصد افراد نیز زیر ۲۰ نانوگرم در میلی لیتر داشتند که نگران کننده است

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران ادامه داد: ارزیابی ها نشان می دهد در برخی 
شهرستان ها میزان کمبود ویتامین دی حدود ۷۰ درصد است

دکتر علیپور با بیان اینکه نور آفتاب و تامین غذای مناسب حاوی ویتامین دی دو راه حل برای 
درمان فقر ویتامین دی است، گفت:نتایج بررسی ها نشان می دهد بیشتر افرادی که کمبود ویتامین 

دی دارند به این موضوع اهمیت ندادند

او اجرای برنامه های آموزشی و طرح مکمل یاری ویتامین دی با هدف آگاه سازی 
مردم را از جمله برنامه های دانشگاه علوم پزشکی اعلام کرد و افزود: پویش مصرف ماهانه 
ویتامین دی ابتدای هر ماه در سراسر استان برگزار می شود تا مردم نسبت به لزوم استفاده از 

قرص های ویتامین دی حساستر شوند.
بیشتر مردم مازندران در تمامی رده های سنی با کمبود این ویتامین مواجه هستند. تصورات غلط 
مردم و کم آگاهی در خصوص عارضه های کمبود -  و نسبت دادن دردهای مفصلی و استخوانی 

به رطوبت بالای هوای این استان باعث شده تا از درمان آن غافل شوند .
اگر کمبود این ویتامین کنترل نشود باعث بروز بیماری های همچون راشتیسم و نرمی در افراد 

می شود که عوارض بیشتری دارد .
دانشگاه علوم پزشکی مازندران برای جبران کمبود ویتامین -  مردم استان برنامه های مکمل یاری 

را اجرایی کرده است تا از عوارض مشکلات این ویتامین جلوگیری شود .
در تعریف علوم پزشکی ، میزان ویتامین مورد نیاز بدن هر فرد براساس اینکه در چه گروه سنی 
هستند برای کودکان زیر یکسال ۴۰۰ واحد بین الملل ، یکسال تا ۱۳ سال ، نوجوانان )۱۴ تا ۱۸ 
سال ( ، میانسالان )۱۹ تا ۷۰ سال ( و خانمهای باردار ۶۰۰ واحد بین الملل و سالمندان )۷۰ سال 

به بالا ( ۸۰۰ واحد بین الملل است .
 گزارش های وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی حاکی از آن است که ۳۰ تا ۵۰ درصد 
جمعیت کشور با کمبود ویتامین -  مواجه هستند و بیشترین میزان شیوع این کمبود در 

سالمندان، زنان در سنین باروری و کودکان مشاهده می شود.
ویتامین - ، یک ویتامین محلول در چربی است و چرخش مقادیر کافی این متابولیت در گردش 
خون جهت حفظ سلامت استخوان ها و بهبود عملکرد سیستم ایمنی، غده های جنسی و عضلات 

در همه سنین و نژادها ضروری است.
نتایج تحقیقات کشوری نشان می دهد کمبود ویتامین -  باعث بروز بیماری های مانند »ام اس« 
می شود و بر اساس مشاهدات در مناطقی که آفتاب بیشتری دارند این بیماری کمتر دیده شده و 
کمبود آن میزان ترشح انسولین از پانکراس را کاهش می دهد و در نتیجه احتمال ابتلا به دیابت 

نوع اول بالا می رود.
افزایش شیوع بیماری های ناشی از کمبود ویتامین -  مانند همه دنیا سلامت ایرانی ها را هم 

تهدید می کند و شیوع این ویتامین در زنان بیشتر مشاهده می شود.

 کمبود ویتامین -  در کدام بیماری ها نقش دارد؟
کمبود این ویتامین باعث بروز بیماری های مفصلی و استخوانی مانند آرتروروماتویید و پوکی 
استخوان تا انواع بیماری های عفونی و سیستم ایمنی، همچنین سرطانها و بیماری های مزمن 
مرتبط با عروق می شود و گرچه نقش ویتامین -  در سلامت استخوانها و پیشگیری از نرمی 
و پوکی استخوان به اثبات رسیده اما مصرف این ویتامین به تنهایی اثر مشخصی بر کاهش 
شکستگی ها را نشان نداده و باید این ویتامین به همراه کلسیم استفاده شود تا بتواند تاثیر مناسبی 

بر پیشگیری از شکستگی های استخوانی بگذارد.
کمبود ویتامین -  می تواند با اثرگذاری بر افزایش فشار خون یا تغییر مقاومت به انسولین و یا 

بزرگ شدن قلب بر بیماری ها پر فشاری خون، دیابت و قلبی و عروقی  تاثیر بگذارد.

 علل کمبود ویتامین -  چیست؟
در اغلب موارد میزان ویتامین -  که از طریق منابع غذایی در اختیار بدن قرار می گیرد کافی 
نیست، از طرفی منابع غذایی غنی شده نیز محدود بوده و قادر به تامین مقدار مورد نیاز کودکان 
و بالغان نیست و در حقیقت تولید ویتامین -  در مجاورت تابش اشعه ماورای بنفش خورشید در 

پوست انسان، عمده ترین منبع تامین کننده آن برای بدن است.
کاهش سنتز در پوست، افزایش متابولیسم، تغذیه با شیر مادر، نارسایی کبد، بیماری های مزمن 
کلیه، اختلالات ارثی، سل و پرکاری تیرویید و غیره از دلایل مهم کمبود ویتامین هستند و بهترین 

منبع این ویتامین نور مستقیم آفتاب است و در اثر تابش اشعه خورشید به پوست 
ویتامین -  در پوست تولید می شود.

 نور آفتاب از پشت شیشه این خاصیت را ندارد، روغن کبد ماهی که بصورت دارو مصرف می 
شود نیز منبع غنی ویتامین -  بوده و جگر، تخم مرغ، کره و شیر و ماهی های چرب مثل ماهی 

آزاد، قزل آلا، ساردین هم منابع خوبی از این ویتامین هستند.

  جبران کمبود ویتامین -  با تغذیه
کارشناسان اعتقاد دارند که منابع غذایی ویتامین -  را محدود هستند. روغن کبد ماهیان پرچرب ، 

زرده تخم مرغ ، جگر ، قارچ و لبنیات از جمله مواد غذایی حاوی این ویتامین است .
به گفته آنان، همچنین محصولات غنی شده با ویتامین -  از دیگر منابع غذایی است که برای 
جبران کمبود این ویتامین تاثیر دارد. مازندران یکی از منابع مهم تولید آبزیان در کشور به شمار 
می رود. برغم بالا بودن میزان تولید ماهیان در این استان ، اما همه این ماهیان جز منابع ویتامین 
-  به شمار نمی روند. ماهی سالمون بیشترین ویتامین -  را در خود دارد که مازندران تولیدکننده 

این نوع ماهی نیست .
در همین حال از نور خورشید به عنوان منبع اصلی برای تامین این نوع ویتامین در افراد نام برده 
می شود. هوای ابری پدیده جوی غالب در مازندران باعث شده تا مردم این استان از این منبع نیز 
بی بهره بمانند . به مردم توصیه می شود که روزانه حدود نیم ساعت زیر نور مستقیم خورشید قرار 

بگیرند تا ویتامین -  لازم را دریافت بکنند .

  مصرف ویتامین -  برای افراد:
گروهی از ویتامین ها برای سنین نوجوانی و جوانی بسیار مهم هستند حتی در بزرگسالی و ممکن 
است کمبود این ویتامین ها برای بدن انسان مشکل آفرین باشد، به همین دلیل مصرف و تامین 

آن برای بدن ضروری است.
ویتامین -  از جمله این ویتامین هاست که تامین آن از همان زمان تولد تا دوران میانسالی و کهن 

سالی برای بدن انسان ضروری اعلام شده است.
به عقیده برخی از کارشناسان حوزه تغذیه، سنین پیش از سی سالگی، بهترین زمان است که 
استخوان های بدن بیشترین تراکم لازم را می سازند و بعد از این سن، یعنی همان سی سالگی تراکم 

استخوان ها کم می شود و حفظ تعادل و همچنین قدرت ماهیچه ها را تحت تأثیر قرار می دهند.
در این راستا با بالا رفتن سن، خطر پوکی استخوان و شکستگی آنها در اثر زمین افتادن بالا 
می رود. بعد از ۳۰ سالگی مصرف و جذب ویتامین -  همچنان جایگاه مهم خود را حفظ می کند 
چرا که لازم است این اطمینان را به شما بدهد تا با پا گذاشتن به سن می تواند تراکم استخوانتان 

را حفظ کند.
ویتامین -  در افراد بالای ۶۰ سال خطر افتادن به دلیل از دست دادن تعادل و ضعف عضلات که 

از علائم کمبود ویتامین -  هستند، را کاهش می دهد.
خستگی، درد عضلانی، نداشتن تمرکز، خواب آلودگی، فشار خون بالا و آسیب پذیری استخوان از 
مهمترین علام کمبود آهن و ویتامین-  است که کمبود این ویتامین باعث بروز انواع بیماری ها از 

جمله انواع سرطان ،سکته قلبی، پوکی استخوان و ام.اس می شود.
vitamin -  مورد نیاز بدن از سه منبع تامین می شود:

 غذاهای حاوی ویتامین - :
 باید بگوییم که تعداد محدودی از غذاها به   طور طبیعی حاوی vitamin -  هستند. ماهی  های 
چرب )مانند سالمون و ساردین( از بهترین منابع آن محسوب می شوند. جگر گاو و زرده   تخم مرغ 

هم مقدار کمی vitamin -  دارند.
این ویتامین به بعضی از غذاها مثل محصولات جایگزین شیر )مانند شیرسویا(، غلات صبحانه 
و آب پرتقال اضافه می شود. در رژیم غذایی، غذاهای غنی شده بیشترین میزان vitamin -  را 

دارند.
۲. نور خورشید

اگر در روزهای آفتابی حداقل ۲ بار در هفته، بین ساعت ۱۰ صبح تا سه بعد از ظهر، به مدت پنج 
تا ۳۰ دقیقه در معرض نور خورشید قرار بگیرید، می توانید ویتامین مورد نیاز خود را به دست 
آورید. با این حال، افراد مسن یا دارای پوست تیره بهره چندانی از نور خورشید نمی برند و بهتر 

است به غذا و مکمل ها متکی باشند.
ابری بودن هوا و استفاده از کرم ضدآفتاب )که برای اجتناب از سرطان پوست و پیر شدن پوست 

مهم است(، می تواند ساخت vitamin -  را در بدن مختل کند.
۳. مکمل  های غذایی

اگر نتوانید ویتامین -  مورد نیاز خود را از طریق نور 
خورشید و رژیم غذایی تامین کنید، باید به سراغ 
مکمل ها بروید. ۲ نوع مکمل vitamin -  وجود 
از  )vitamin - ۲( که  ارگوکلسیفرول  دارد: 
کوله کلسیفرول  و  می آید  دست  به  گیاهان 
یافت  حیوانات  در  که   )۳  -  vitamin(
نیاز  نسخه  به   ۲  - دریافت  برای  می شود. 
در  نسخه  بدون   ۳  - که  حالی  در  دارید، 
دسترس است. بدن vitamin - ۳ را راحت تر 

جذب می کند.
خواص ویتامین - :

تحقیقات درباره خواص ویتامین دی نشان داده  است 
که این ماده مغذی در موارد زیر نقش مهمی ایفا می کند:

حفظ سلامت استخوان ها:
داشتن  برای    -  vitamin ،تا سالمندی گرفته  دوران کودکی  از  زندگی،  مراحل  تمام  در   

استخوان های قوی ضروری است. چون به جذب کلسیم در روده کمک می کند.
پیش گیری از بیماری ام اس )MS(: ام اس در مناطقی که فاصله زیادی تا خط استوا دارند و کمتر 

از نور خورشید بهره می برند شایع تر است.
کاهش خطر ابتلا به دیابت: در بعضی از مطالعات مشاهده شده است که بین کمبود ویتامین 
-   و دیابت نوع ۲ ارتباط وجود دارد. با این حال، در مورد اثربخشی مکمل vitamin -  برای 

پیش گیری از دیابت نوع ۲، مدارک کافی وجود ندارد.

 کاهش وزن:
 میزان vitamin -  در خون افراد چاق پایین تر از سایرین است، اما مشخص نیست که این 
موضوع از کمبود ویتامین -  ناشی می شود یا علت دیگری دارد. با این حال، یک مطالعه روی افراد 
چاق مبتلا به کمبود ویتامین دی نشان داد که افزودن vitamin -  به رژیم کم کالری می تواند 

کاهش وزن را تسهیل کند.
کاهش علائم افسردگی: ویتامین -  در بهبود عملکرد مغز نقش دارد و بر اساس تحقیقات می تواند 

علائم افسردگی خفیف را کاهش دهد.
کاهش خطر سرطان روده: 

vitamin -  احتمالا می تواند خطر ابتلا به سرطان روده، سینه و پروستات را کاهش دهد. اما برای 
نتیجه گیری قطعی به تحقیقات بیشتری نیاز است.

کاهش احتمال ابتلا به بیماری قلبی: 
سطوح پایین ویتامین -  با افزایش خطر بیماری های قلبی-عروقی مانند فشار خون بالا، نارسایی 

قلبی و سکته مغزی مرتبط است.
کاهش خطر ابتلا به بیماری های شدید: اگرچه نتیجه مطالعات مختلف ضدونقیض است، اما به 

نظر می رسد که vitamin -  احتمال ابتلا به آنفلوآنزا و کووید-۱۹ شدید را کاهش می دهد.
حمایت از سلامت سیستم ایمنی:

 افرادی که ویتامین -  کافی ندارند ممکن است در معرض خطر ابتلا به انواع عفونت ها و 
بیماری های خودایمنی مانند آرتریت روماتوئید )روماتیسم(، دیابت نوع ۱ و بیماری التهابی روده 

)IB- ( قرار داشته باشند.
چرا ویتامین دی برای کودکان مهم است؟

دوران نوزادی و کودکی دوران رشد سریع استخوان است. به همین دلیل، دریافت ویتامین -  
کافی اهمیت زیادی دارد. کمبود مزمن vitamin -   باعث راشیتیسم می شود که به معنی نرم 
شدن بافت های استخوانی است. همچنین می تواند کودکان را در معرض خطر پرفشاری خون و 

آلرژی قرار دهد.
عوارض کمبود vitamin -  در دوران بارداری چیست؟

کمبود ویتامین دی در زنان باردار با افزایش خطر ابتلا به پره اکلامپسی، دیابت بارداری، واژینوز 
باکتریایی بدون علامت و زایمان زودرس مرتبط است.

   کلام پایانی درباره ویتامین دی:
ویتامین -  فواید زیادی برای سلامتی دارد، به طوری که خطر ابتلا به بعضی از بیماری ها را کاهش 
می دهد، به بهبود خلق و خو کمک می کند و در کنترل وزن موثر است. بیشتر مردم به سختی 
می توانند vitamin -  مورد نیاز خود را از طریق رژیم غذایی دریافت کنند. از این رو، بسیاری از 
افراد به مکمل نیاز دارند. از آنجا که مصرف زیاد مکمل خطرناک است، قبل از مصرف آن باید با 

آزمایش خون ثابت شود که به کمبود ویتامین -  مبتلا هستید.

متخصصان دانشگاه علوم پزشکی مازندران  تاکید کردند؛

جبران کمبود ویتامین D با تغذیه
مقدمه:

 ویتامین دی محلول در چربی است و در بافت های چربی بدن ذخیره می شود، این ویتامین به طور طبیعی در بعضی غذا ها وجود دارد، به بعضی غذا ها می تواند اضافه 
می شود و به صورت مکمل نیز در دسترس است.

یکی دیگر از راه های جذب ویتامین دی قرار گرفتن در معرض نور خورشید است بگونه ای که در برخی منابع آمده است۲۰ دقیقه ماندن در برابر نور 
خورشید با این شرط که ۴۰ درصد پوست بدن در معرض آفتاب باشد نیاز روزانه بدن به ویتامین دی را تأمین می کند.

عدم دریافت مقدار مناسب از نور خورشید و عدم مصرف غذا های دارای این ویتامین، سبب نرمی استخوان در کودکان و ایجاد پا های پرانتزی در 
سنین بالا، ریزش شدید مو، شکننده شدن ناخن ها، ضعف عضلانی و ضعیف شدن ماهیچه ها به ویژه در حین انجام فعالیت بدنی و ورزش و بی حالی 

و ناراحتی بدون دلیل می شود.


